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گروه صنعتی مهیا پروتئین: مدیرعامل 

دولت با نظارت خود، اجرا را به تشکل ها و بخش 
گذار کند خصوصی وا

31

کز عرضه و تولید محصولات پروتئینی  کلیه مرا
رتبه بندی می شوند

رئیس سازمان دامپزشکی: 

مرا امید وصال تو زنده می دارد 
و گرنه هر دمم از هجر توست بیم هلاک

به یاد سید آرمان رضوی طباطبایی

 رئیس شورای سیاست گذاری:
مهندس سید مصطفی هاشمی طبا

اعضای شورای سیاست گذاری:
سید مصطفی هاشمی طبا، سید محمد حسینی، آزاده دلسوزی 

محمد صراف زاده ، امیر سامان اسکندری، فاطمه کاشانی

 صاحب امتیاز:
دکتر محمد حسینی

مدیر مسئول:
مهندس امیرسامان اسکندری

 سر دبیر:
ساسان میار

هیأت تحریریه:
سید مصطفی هاشمی طبا، سید محمد 

حسینی، آزاده دلسوزی، فاطمه کاشانی
امیر سامان اسکندری، سمن مجتهدی 

امیررضا اسکندری، علی اکبر علیان نژادی

مدیر تحریریه:
مهندس آزاده دلسوزی 

 مدیر اجرائی:
دکتر فاطمه کاشانی

مدیربازرگانی: 
مهندس فرشید بختی، مهندس پروانه خانی 

صفحه آرا:
@zaqstudiog استودیو زاغ

سرمقاله -تاثیر کشت قراردادی بر اقتصاد کشاورزی  
بازدید رئیس سازمان دامپزشکی کشور از شهر پروتئین مهیا 

کز عرضه و تولید محصولات  کلیه مرا رئیس سازمان دامپزشکی: 
پروتئینی رتبه بندی می شوند

گروه صنعتی مهیا پروتئین: دولت با نظارت خود، اجرا  مدیرعامل 
گذار کند را به تشکل ها و بخش خصوصی وا

رئیس هیئت مدیره شرکت سبزی ایران: افزایش قیمت ارز چالش 
کارخانجات در تامین مواد اولیه و ماشین آلات صنایع غذایی است

کاله پالایش روزانه ۱.۲ میلیون لیتر شیر در پالایشگاه 
انتخاب شخصیت صنعت غذای سال ۱40۱

دبیر انجمن روغن نباتی: کاهش 40 هزار تنی مصرف ماهانه 
روغن

رئیس کمیسیون مبارزه با فساد اتاق تهران: بخش خصوصی 
قربانی فساد است

اخبار صنایع غذایی جهان
الزام افزایش مصرف شیر و لبنیات در شرایط آلودگی هوا 

بنیانگذار انجمن علوم و صنایع غذایی: افزایش قیمت تمام 
شده تولید و قیمت گذاری دستوری از چالش های مهم صنعت 

غذای کشور است
: فعالان اقتصادی نگران تضعیف جایگاه بخش  رئیس اتاق شیراز

خصوصی هستند
رئیس اتاق بیرجند: دستورالعمل های بانکی برای آسان سازی 

پرداخت تسهیلات اصلاح شود
گرفت! حمید رضا کمال علوی: ماءالشعیر از سبد خانوار فاصله 

رییس سازمان ملی استاندارد: سهــم انــدک ایــران در تجــارت 
حلال دنیــا

کوتاه و خواندنی از دنیای غذا و سلامت 
: مارگارین باید همچنان  مدیرعامل شرکت توسعه صنایع بهشهر

ماندگار و پرافتخار باشد
مشتری مداری و 6 اصل طلائی در ایجاد فرهنگ مشتری مداری
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: موانع بخش صادرات  رئیس اتاق تبریز
ریشه در مشکلات داخلی دارد

بنیانگذار انجمن علوم و صنایع غذایی 
ایران: افزایش قیمت تمام شده تولید 
و قیمت گذاری دستوری از چالش های 
مهم صنعت غذای کشور است

شامل اخبار: مجمع تشکل های صنایع غذایی ایران | انجمن علوم و صنایع غذایی ایران
باشگاه صنایع غذایی آریا | انجمن های علمی و صنفی
آدرس دفتر مجله:  تهران، بزرگراه رسالت، خیابان استاد حسن بنا شمالی، خیابان شهید ابن علی، پلاک 36، زنگ 3
تلفن : 26321598 - 021 و 26321576 – 021 و 26317488 – 021 
فکس : 22321862 - 021 
email : sanatghaza@gmail.com
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سرمقاله

سید مصطفی هاشمی طبا

تاثیر کشت قراردادی بر اقتصاد کشاورزی

بسمه تعالی

کشت قراردادی این روزها مورد توجه وزارت جهاد کشاورزی قرار گرفته است و آنرا یکی از راه حل های موضوع کشاورزی 
کشت قراردادی در ایران سابقه ای دیرینه دارد. سلف خری نوعی  و ارتقاء آن در ایران می دانند. البته مفهوم سنتی 
کشت قراردادی است که خریدار قبل از کشت یا درحین کشت و اوائل شکوفائی درختان حسب قراردادی کل محصول 

را پیش خرید نموده و البته ممکن بود در حین زمان کشت کمک های نقدی یا غیرنقدی به کشاورز بنماید.
کشاورزی ایران  کمکی به امر  کند در حقیقت  کشت، صرفا به پیش خرید بسنده  کشاورزی در قرارداد  گر وزارت جهاد  ا
گرفته شده وراء سنت خرید  کشورهای دیگر مانند آمریکا آلمان یا ایتالیا بکار  که در  کشت قراردادی  ننموده زیرا مفهوم 

سلف در ایران است.
در حقیقت مزایای کشاورزی قراردادی عبارتست از فراهم شدن قیمت و بازار تضمینی برای محصولات تولیدی، معرفی 
کود و سم  فناوری جدید، نظارت بر محصولات، استفاده از مشاوره رایگان فنی در مزرعه، تامین نهادهای مانند بذر و 
کشاورزی قراردادی به عنوان  و خدمات آموزشی رایگان، امکان دسترسی به اعتبارات به اشکال مختلف، استفاده از 

وثیقه، تسهیم  سبک محافظت در برابر تغییرات قیمت بازار و افزایش مهارت های مدیریتی و فنی کشاورزان.
کشاورزی نوین یا  کشاورزان و ایجاد  کشت بتواند به هدایت  کشاورزی در اجرای قراردادهای  گر وزارت جهاد  بنابراین ا
گام بزرگی در رفع تهدیدات امنیت غذائی کشور برداشته است و البته این امر  باصطلاح امروزی کشاورزی دقیق بپردازد 
که نجات دهننده کشاورزی و زیست بوم کشور است مستلزم داشتن نیروی تخصصی هادی کشاورزان و امکانات مالی 
کود و سم ایجاد راندمان  کمتر آب و  کشاورزی در ایران با مصرف هر چه  و فنی می باشد و نیز داشتن دیدگاه اصلاح 
بیشتر در زمین های کشاورزی. در حقیقت ایستگاه های ترویج کشاورزی سابق بشرط داشتن اختیارات و امکانات می 
کشاورزی قراردادی در حد هزار یا چند هزار هکتار و  کشاورزی نمی تواند با  توانند از عهده این امر برآیند. وزارت جهاد 
گر قرار است کشت قراردادی تاثیر تعیین کننده در کشاورزی کشور داشته باشد  سلف خریدی صرف، دل خوش دارد. ا
کشاورزی استانها و فرمانداری ها اختیارات لازم را بخشید تا تحولی اساسی و  باید دورخیز بزرگ داشت و به مدیریت 
کشور  کشاورزی و زیست بوم  کشور بوجود آید والا  کشاورزی  کننده در  جهادی و بدور از بروکراسی های معمول متوقف 
گیرد  کشورهای مترقی صورت  از  گرفتن  الگو  با  قراردادی  کشاورزی  گر  ا همچنان در سرآشیبی خواهد بود در حالیکه 
اقتصاد کشاورزی شکوفا و نجات کشاورزی کشور و امنیت غذائی ممکن خواهد بود. باور کنیم که ورود عقل و تکنولوژی 
که ایران سالهاست با آن درگیر  کشاورزی را  کشور بارمغان آورد و فاجعه  کشور می تواند ثروت فراوانی برای  کشاورزی  به 

است متوقف نموده و کشاورزی را بهبود بخشد.
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I N D U S T RY

ــران  ــ ــفـ ــ زعـ مـــــــــورد  در  ــه  ــ ــچـ ــ آنـ
نمی دانید

زعفـران یـا طـلای سـرخ ماننـد سـایر محصـولات 
را  آن  طعـم  و  عطـر  رنـگ،  کـه  دارد  ترکیباتـی 
کروسـین،  تعییـن می کنـد. ایـن ترکیبـات شـامل 
پیکروکروسین و سافرانال بوده و کم و زیاد شدن 
هـر یـک از ایـن موارد می تواند بر کیفیت زعفران 
اثر بگذارد.اما معنای کروسین و سافرانال دقیقا 

گیری می َشود؟ چیست و چگونه اندازه 
نـام  بـه  مـاده ای  زعفـران  در  رنـگ  ایجـاد  عامـل 
کروسین، عامل ایجاد بو و عطر در آن ماده ای به 
نـام سـافرانال و تلخی زعفـران نیز به دلیل وجود 
مـاده ای بـه نـام پیکـرو کروسـین اسـت کـه هرچه 

در  پیکروکروسـین  و  سـافرانال  کروسـین،  میـزان 
بازه هـای تعییـن شـده و اسـتاندارد بیشـتر باشـد 

کیفیت بالاتری دارد. زعفران 
علـی حسـینی_ عضـو هیـات رییسـه شـورای ملـی 
زعفـران در گفت وگـو بـا ایسـنا، بـا بیان اینکـه ایزو) 
سازمان بین المللی استاندارد سازی( برای ادویه 
کرده است که  و چاشنی شاخص هایی را تعیین 
گفـت:  شـود،  مـی  تعییـن  کیفیـت  آن  اسـاس  بـر 
زعفـران بـا شـاخص هایی چـون کروسـین)رنگ(، 
(، پیکرو کروسین)تلخی( ، رطوبت  سافرانال)عطر

و… سنجیده می شود.
تـا   ۱۹0 بیـن  کروسـین  شـاخص  داد:  ادامـه  وی 
باشـد.  بـوده و حتـی بیشـتر هـم می توانـد    ۳00
زعفـران  باشـد  بیشـتر  کروسـین  میـزان  هرچـه 
رنگدهـی بیشـتر و کیفیـت بالاتـری دارد و هر چه 
کاسـته  آن  کیفیـت  از  باشـد  پایین تـر  ایـن عـدد 
کروسـین زعفـران هـای نـو ) محصـول  مـی شـود.  
ایران (  در ابتدای فصل برداشت  تا بالاتر از ۳00 
کـه چنیـن محصولـی ارزش  هـم می توانـد باشـد 
 . بـه مراتـب بالاتـری دارد و البتـه متقاضـی بیشـتر
گـر  همچنیـن نکتـه حائـز اهمیـت ایـن اسـت کـه ا
شـود   گیـر  فرا تولیـد  بخـش  در  صحیـح  آمـوزش  
گـی زعفران ایران بـرای تولید  رسـیدن بـه این ویژ

بیشتر و ارزش  بالاتر دور از انتظار نیست.
ایـن فعـال بخش کشـاورزی اضافه کرد: شـاخص 

دیگـر سـافرانال اسـت. اسـتاندارد سـافرانال بیـن 
کـه طبیعتـا هـر چـه بـه ۵0  ۲0 تـا ۵0 واحـد اسـت 
نزدیک تر باشد میزان عطر زعفران و کیفیت آن 
بیشـتر اسـت. سـافرانال زعفران های ایرانی بین 
کل سـافرانال زعفـران  ۳0تـا 40 اسـت و بـه طـور 

های نو در آغاز برداشت بین ۳0 تا ۳۷ است.
شـاخص  از  نیـز  رطوبـت  افـزود:  همچنیـن  وی 
های دیگر تعیین کیفیت زعفران است. رطوبت 

زعفران سرگل  باید بین ۷ تا ۸ درصد باشد.
حسـینی تصریـح کـرد: پیکروکروسـین زعفـران نیـز 
باید با شاخص استاندارد مطابقت داشته باشد.
بـه  هایـش  صحبـت  از  دیگـری  بخـش  در  وی 
و  کـرد  اشـاره  حمایتـی  خریـد  و  زعفـران  کیفیـت 
گفـت: پیشـنهاد مـا بـا توجه به شـرایط خریداران  
کـه زعفـران بایـد بـرا  زعفـران در دنیـا  ایـن اسـت  
جملـه  از  شـده  تعییـن  شـاخص های  سـاس 

کروسین ، سافرانال و ….  قیمت گذاری شود.  
در  زعفـران  ملـی  شـورای  رییسـه  هیـات  عضـو   
پایـان گفـت: زعفـران در صنایـع غذایـی، دارویی 
و آرایشی و بهداشتی در دنیا کاربردهای فراوانی 
دارد و طبیعتـا خریـداران بـه دنبـال محصـولات 
گـر مـی خواهیـم  بـا کیفیـت تـر هسـتند بنابرایـن ا
ایـن  در  و  دهیـم  توسـعه  را  صادراتـی  بازارهـای 
بخش پیشرفت کنیم باید محصولات استاندارد 
کنندگان و خریداران برسانیم. به دست مصرف 
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پروتکل  جــهــاد:  وزیـــر  مــعــاون 
صادرات لبنیات به چین نهایی 

شد
ســیدمحمد آقامیری گفت: پروتکل بهداشــتی 
صــادرات لبنیــات بــه چیــن نهایــی شــده و امید 
، این  اســت در ســفر یک ماه آینده رئیس جمهور

پروتکل امضا شود.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ سیدمحمد 
آقامیــری رئیــس ســازمان دامپزشــکی کشــور در 
دیــدار بــا نماینــدگان تجــاری کشــورهای منطقه 
کشــورهای ارمنســتان و  اوراســیا )نماینــدگان 
روســیه( در تهــران گفــت: از آنجــا کــه روابــط بین 
ایران و ارمنستان و تمام کشورهای عضو اتحادیه 
اوراســیا، در زمینه های مختلف دوســتانه است، 
ما هم تمایــل داریم تا در موضوعات دامپزشــکی 
چارچوب روابط دوستانه بین ایران و کشورهای 

عضو اتحادیه اوراسیا را توسعه دهیم.
او بــا ابــراز تمایــل بــه توســعه روابط تجــاری دو 
کشور ایران و ارمنستان به دلیل آنچه ریشه های 
فرهنگی و ارتباطات دوستانه بین دو کشور است 
گفت: به دلیل نبود هیچ فاصله ای بین دو کشــور 
و مناسبات خوب بین مردم ما و آنها، اشتیاق به 

گسترش سطح مناسبات دوچندان است.
آقامیــری با بیان اینکــه تولیدات ایــران علاوه بر 
اتحادیه اروپا، قابلیت صادرات به اوراسیا را دارد، 
گفت: خوشبختانه با روابط ایجاد شده با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا در حوزه توسعه صادرات لبنی، 
اقدامات خوبی در حوزه مدیریت بهداشــتی رخ 

داده است.
یــر بــا بیــان اینکــه ایــن ســازمان  معــاون وز
ممیّزی های لازم را در این خصوص را انجام داده 
است، گفت: ممیّزی های لازم هم در دامداری ها 
و هــم واحدهای لبنــی در حال انجام اســت؛ کما 
اینکه در حــوزه دامداری، مدیریــت بیماری های 
مهم از نظر اوراســیا در زمینه پیشگیری، مبارزه و 

کنترل و ترویج و آموزش برای تولید شیرخام طبق 
استاندارد اوراسیا در حال اجراست.

آقامیری با اشاره به ســایر برنامه های مدیریت 
بهداشتی در زمینه دامپزشکی اشاره کرد و گفت: 
امیــد اســت در ســال آینــده بــا تکمیل و ســاخت 
کسن های طیور با مشارکت  شرکت تولیدکننده وا
شــرکت روســی در اســتان ســمنان، بخــش قابل 
کســن های وارداتــی طیــور در ایــن  توجهــی از وا

کارخانه ساخته شود.
بــه گفتــه او، امــروز دغدغــه مــا بــرای بازاریابــی 

محصولات ایرانی بسیار کمتر شده است.
معــاون وزیر با اشــاره بــه نهایی شــدن پروتکل 
بهداشــتی صــادرات لبنیــات ایــران بــه چیــن 
گفت: امید اســت در ســفر حــدود یک مــاه آینده 
رئیس جمهور محترم به کشور چین، این پروتکل 

نیز امضا شود.
آقامیری با بیان اینکه در ایران هزینه نیروی کار 
و انرژی دو مزیّت بسیار ارزان جهت کاسته شدن 
از نــرخ تمام شــده تولیــدات ایــران اســت،گفت: 
بــا ایــن شــرایط، انتظــار توجــه ویــژه اوراســیا بــه 

محصولات تولیدی در ایران بوده است.
کنــون جمهــوری اســلامی ایــران در  او گفــت: ا
غ و … در حال تعامل با  زمینه ترانزیت گوشت، مر
کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا است، 
در این رابطــه منتظر اعلام نتایــج ممیزی هیأت 

روسی از کارخانجات لبنی و آبزیان هستیم.

یخچال دار  کانتینرهای  واردات 
همچنان ممنوع است

به گــزارش صنعــت غذا و کشــاورزی از ســازمان 
توســعه تجارت، در نامه منوچهر منطقی معاون 

صنایع حمل و نقل وزیر صمت به علیرضا پیمان 
ک رئیس ســازمان توســعه تجارت ایــران آمده  پــا
اســت: پیــرو صورتجلســه محرمانــه در خصــوص 
شــرایط و ضوابط واردات تریلی یا کانتینر یخچال 
دار کــه تنهــا در راســتای انجــام بنــد ک تبصره ۷ 
بودجه سال ۱40۱ و بدون تخصیص و انتقال ارز و 
با محدودیت در تعداد آنها منعقد شده است به 
استحضار می رساند متأسفانه نامه ۲۱ آبان ۱40۱ 
دفتر مقررات صادرات و واردات منضم به نامه ۱0 
آبان ۱40۱ سازمان ملی استاندارد ایران که حاوی 
شــرایط احــراز مجــوز اســتانداردی کانتینرهــای 
یخچال دار مســتعمل بوده، در خبرهای منتشــر 
شــده از ســوی خبرگزاری هــای متعدد بــه عنوان 
»شرایط آزاد شدن واردات کانتینرهای یخچالی« 

منعکس شده است.
ع  خواهشــمند اســت دســتور فرمائیــد در اســر
وقت تمهیدات لازم جهت اصلاح مطلب صورت 
پذیرد. بدیهی اســت کــه ثبت ســفارش و واردات 
کانتینرهای یخچال دار به جهت امکان تولید آن 

به حالت دائم ممنوع است.

مــدیــرعــامــل شــرکــت بــازرگــانــی 
ــران: دغـــدغـــه ای در  ــ ــی ایـ ــت دول
تامین کالاهای اساسی در کشور نداریم
ســید ســعید راد، مدیرعامــل شــرکت بازرگانــی 
گفــت: بــدون هیــچ دغدغــه ای  دولتــی ایــران 

کالاهای اساسی برای کشور تامین شده است.
به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی 
(، به نقل از وزارت جهاد کشاورزی،  گروفودنیوز )ا
یــر و مدیرعامــل  سیدســعید راد، معــاون وز
شــرکت بازرگانی دولتی ایران اظهار کــرد: تا پایان 
اردیبهشــت بــدون هیــچ دغدغــه ای کالاهــای 
اساســی تأمین شــده اســت و تا پایان شــهریور به 
واردات روغن نیاز نداریم، همچنین برنج با انواع 

قیمت تأمین شده است.

اخبار
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وی در رابطه با ارزان ســازی ســفره مردم گفت: 
تلاش می کنیم تا پایان ســال این مهــم را اجرایی 

کنیم.
راد تصریــح کــرد: در کشــت قــراردادی بــا تمــام 
مشکلات و موانع توانستیم با کشــاورزان قرارداد 
منعقد کنیم، میانگین کشــت قراردادی در سال 
گذشــته ۵ هکتــار اعلام شــده بــود اما امســال به 
۹ هکتــار رســیده ایم و بــا اســتفاده از سیســتم 
سامانه ای، آمار میزان کشت دقیق تر شده است.
مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: 
برای حمل و نقل محصولات کشاورزی در کشت 
قراردادی برای هر کیلوگرم ۱00 تومان کرایه حمل 
در نظــر گرفته ایــم تــا کشــاورزان دغدغــه حمل از 

مزرعه تا انبار دپو را نداشته باشند.
وی افــزود: امســال ۸۳ هــزار میلیــارد تومــان 
بــرای خریــد تضمینی گنــدم اعتبــار هزینه شــده 
کــه بــه انــدازه کل اعتبــار ۵ ســال گذشــته بــوده 
است، همچنین خرید تضمینی کلزا در استان ها 
انجام شده اســت و هیچ کشاورزی طلبکار خرید 

تضمینی کلزا نیست.
راد در پایان گفت: از رئیس مرکز روابط عمومی 
و اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی و همکاران 
این بخش تشــکر می کنیم که برای اطلاع رســانی 

در ستاد و استان ها نهایت همکاری را کرده اند.

کمیسیون  ــای  اعـــضـ  مــطــالــبــه 
کشاورزی اتاق ایران از مجلس 
حوزه  در  ارزی  پیمان سپاری  دولــت؛  و 

کشاورزی حذف شود
با هــدف ایجاد امنیــت غذایی، افزایش ســطح 
صادرات محصولات کشــاورزی و حفظ بازارهای 
صادراتــی، حــذف پیمان ســپاری ارزی در حــوزه 
زی از ســوی بخــش خصوصــی دنبــال  کشــاور

می شود.
به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی 

(، بــه نقــل از اتــاق بازرگانــی ایــران؛  گروفودنیــوز )ا
کمیســیون کشــاورزی اتــاق ایــران، چالش هــای 
بخــش کشــاورزی بــه ویــژه در حــوزه صــادرات 
خشکبار را با اعضای کمیسیون کشاورزی مجلس، 
رئیس سازمان توسعه تجارت و نمایندگان بانک 
مرکــزی در میــان گذاشــت و مقــرر شــد بــه دور از 
کلی گویــی، مجموعــه چالش هــا و راهکارهــای 
اجرایی آنهــا به صــورت مکتوب برای کمیســیون 
کشــاورزی مجلــس و رونوشــت آن بــرای رئیــس 
ســازمان توســعه تجــارت و معــاون دیپلماســی 

اقتصادی وزارت امور خارجه ارسال شود.
طــی ایــن نشســت کــه بــا پیگیــری کمیســیون 
کشــاورزی اتــاق ایــران در مجلــس برگــزار شــد، 
صادرکننــدگان محصــولات کشــاورزی بــه ویــژه 
، دغدغه هــای خود را  اعضــای انجمــن خشــکبار
که منجر به کاهش میزان صــادرات در این حوزه 
شــده است، تشــریح کردند. پیمان ســپاری ارزی 
مهم تریــن مانعــی بود کــه از منظر فعــالان بخش 

کشاورزی باید به طور کامل حذف شود.
بــه اعتقاد آنهــا برگرداندن ارز در شــرایط کنونی 
منجر به طولانی شدن روند صادرات و در نتیجه 
از دســت رفتن بازارها شــده اســت کــه در نتیجه 

کاهش میزان صادرات را به دنبال دارد.
کــم بر  بخــش خصوصــی با نــگاه بــه شــرایط حا
کــه ایــران می توانســت  منطقــه، معتقــد اســت 
پررنگ تر از قبل در تامین نیازهای سایر کشورها 
بــه محصــولات کشــاورزی ایفــای نقش کنــد؛ اما 
متاســفانه بــه دلیــل وضــع قوانیــن بازدارنــده، 
فرصت ها را برای ارزآوری به کشــور از دست داده 
و می دهــد و بازار را به رقبایی چــون ترکیه، آمریکا 
و اسپانیا که در بحث خشــکبار و زعفران پیش رو 

گذار می کند. هستند، وا
در این بین محســن امینی، رئیس کمیســیون 
کشاورزی اتاق ایران نیز به اهمیت امنیت غذایی 
در کشور که امروز به یکی از دغدغه های اصلی در 
جامعه جهانی تبدیل شده است، اشاره و تصریح 
کرد: متناســب با وضعیت موجــود، انتظار بخش 
خصوصی این اســت که دولت و مجلــس در کنار 
هم تمــام ظرفیت هــای خــود را در اختیار بخش 
خصوصی قرار دهند تا ارزآوری لازم به کشور اتفاق 
افتد و ســطح صادرات غیرنفتی افزایش یابد؛ اما 

در عمل عکس آن را شاهد هستیم.
کــه  ایــن فعــال اقتصــادی از مشــکلاتی گفــت 
صادرکنندگان خشــکبار با آنها دســت به گریبان 
هستند. بر اســاس اظهارات او شکافی قیمتی به 
کید بانک مرکزی به تداوم  ارز آزاد و ارز نیمایی و تا

روند پیمان ســپاری ارزی موجب شــده تا رغبت 
صادرکننــدگان به نــام و واقعــی بــرای ادامــه ایــن 
مسیر از بین برود و افراد جدیدی که صادرکننده 
نبودنــد وارد میدان شــوند. ایــن معضل موجب 
شده تا علاوه بر کاهش میزان صادرات، شاهد از 

دست رفتن بازارها باشیم.
کیــد کــرد  امینــی بــر لغــو پیمان ســپاری ارزی تا
و گفــت: صادرکننــده برای ادامــه حرکــت باید ارز 
صادراتــی را بــه کشــور برگردانــد؛ امــا ایــن روند با 
نظام هــای تعریــف شــده توســط بانــک مرکــزی 

امکان پذیر نیست.
در نهایــت هم افزایــی در مجموعــه مرتبــط بــا 
صادرات به منظور توسعه سطح مبادلات تجاری 
بین ایران و سایر کشورها، خواسته اصلی بخش 
کید قرار  خصوصی بود که در این جلســه مــورد تا
گرفت و بنابراین مقرر شــد، کمیسیون کشاورزی 
اتــاق ایــران مجموعــه چالش هــا و راهکارهــای 
اجرایی آنها را به صورت مکتوب برای کمیسیون 
کشــاورزی مجلــس و رونوشــت آن را بــرای رئیس 
ســازمان توســعه تجــارت و معــاون دیپلماســی 

اقتصادی وزارت امور خارجه ارسال کند.

اتحادیه  مــدیــره  هیئت  رئــیــس 
: صــادرات تخم  گــذار غ تخم  مر

غ صفر شده است مر
غ  ناصر نبی پور اظهار داشت: صادرات تخم مر
کنون به صفر رســیده و  که ســابقا هم زیاد نبوده ا

از آن جلوگیری می شود.
به گــزارش ایلنا؛ ناصــر نبی پور در مــورد آخرین 
غ اظهــار داشــت: در  وضعیــت قیمــت تخــم مــر
غ کیلویی  بــازار امــروز میانگین هر کیلــو تخم مــر
40 هزار تومان اســت و میانگین تقاضا به نسبت 
غ  هفته هــای گذشــته بــه واســطه اینکه تخــم مر
یک کالای حیاتی بوده، کاهش یا افزایش نیافته 

است.

اخبار
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غ  وی در پاســخ بــه وضعیت صــادرات تخــم مر
غ که سابقا هم زیاد نبوده  گفت: صادرات تخم مر
کنون به صفر رســیده و از آن جلوگیری می شود.  ا
غ  تولیدی هــا هــم با توجــه بــه افزایش قیمــت مر
کان به کار خود و بــه روند تولید هر  تخم گذار کمــا

ساله خود ادامه می دهند.
غ تخــم گذار  رئیــس هیئت مدیــره اتحادیــه مر
استان تهران در مورد مشــکل نقدینگی واحدها 
افزود: پــس از اجرای طرح آزادســازی یارانه های 
غ، نقدینگــی واحدها از  تولیــد و توزیــع تخــم مــر
ســوی دولــت تامیــن نشــد و تســهیلاتی حــدود 
6 هــزار میلیارد تومــان بــه واحدها داده شــد که 
نتوانســت کمک چندانی به واحدها بکند. البته 
قرار بود بعد از اجرای طرح آزادسازی، ضرر و زیان 
واحدها و تعیین قیمت تا روز ۳۱ شــهریور انجام 
شــود اما تــا امــروز جلســه ای در این بــاره صورت 

نگرفته است.

پسته مهمترین کالای صادراتی 
غیر نفتی

نیمــی از ارزش دلاری صــادرات محصــولات 
باغی به پســته تعلق دارد ودر سال گذشته ارزش 
صادرات ایــن محصول بالــغ بــر ۹۱۵ میلیون دلار 

بوده است.
به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی 
(، بــه نقل از صدا وســیما، داریوش  گروفودنیوز )ا
ی  ه هــا ر میو مــو ا فتــر  ســت د پر سر ر لم پو ســا
سردسیری و خشک وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
با حــدود ۵۳4 هــزار هکتــار باغات پســته و تولید 
ســالانه بیش از ۳00 هزار تــن، جایــگاه اول دنیا را 

در سطح و جایگاه دوم در تولید پسته را داریم.
ســالم پور افزود پســته ســالانه به طور متوســط 
بیــش از یــک میلیــارد دلار ارزآوری دارد و با توجه 
به قیمت بالاتر آن در مقایسه با سایر محصولات 
باغی در بازارهای جهانی، به طور متوســط بیش 

از نیمی از ارزش دلاری صادرات محصولات باغی 
را به خود اختصاص داده است.

زش  ، پســته بــه ســبب ار گفتــه ســالم پور بــه 
افزوده بــالا و ارزآوری به عنوان یکــی از مهمترین 

محصولات باغبانی کشور شناخته شده است.
سرپرســت دفتــر امــور میوه هــای سردســیری و 
خشک وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه ایران 
با دارا بودن حدود ۵۳4 هزار هکتار باغات پسته 
و تولیــد ســالانه بیــش از ۳00 هــزار تــن محصول، 
جایــگاه اول دنیا را در ســطح و جایــگاه دوم دنیا 
را در تولید پســته دارد، تصریح کرد: سطح باغات 
پســته معــادل ۲0 درصد کل ســطح باغات کشــور 
اســت که عمدتاً در اســتان های کرمان، خراسان 
رضــوی، یزد، فارس، خراســان جنوبی، ســمنان، 
مرکزی، قم، قزوین، سیستان و بلوچستان، تهران 

و اصفهان واقع شده است.
سالم پور در خصوص اهمیت عملیات به باغی 
در باغــات پســته، گفــت: بــا توجــه بــه تغییــرات 
اقلیمی، بروز خشکسالی های اخیر و محدودیت 
منابع آبی کشور، یکی از مهمترین عوامل محدود 
کننده باغات پسته کمبود آب و افت سطح سفره 
آب های زیرزمینی و خطرات ناشی از آن از جمله 
شور شــدن منابع آبی اســت؛ به طوری که ضمن 
کاهش میزان آب چاه ها، کیفیت آب استحصالی 
نیز کاهش یافته است. همچنین بالا بودن شوری 
ک باغات پسته بر وضعیت رشد رویشی و  آب و خا
زایشی تأثیر سو گذاشــته و عوارضی، چون ضعف 
کاهــش  درختــان، خشــکیدگی سرشــاخه ها و 

عملکرد را به دنبال داشته است.
این مقام مسؤول یادآور شد: همچنین از جمله 
عوامــل محــدود کننــده باغــات پســته، تغییرات 
اقلیمی شدید طی ســنوات اخیر و حادث شدن 
سرمازدگی های گسترده از یک سو و از سوی دیگر 
عدم تأمین نیاز ســرمایی بعضی از ارقام پسته در 

برخی مناطق را می توان ذکر کرد.
کید بر این که اقدامات متعددی در  سالم پور با تا
جهت کاهش اثرات تغییرات کمی و کیفی منابع آبی 
بر روی پسته انجام شده است، افزود: در این زمینه 
می توان به معرفــی انواع روش هــای بهینه آبیاری، 
توســعه اصولــی سیســتم های آبیــاری تحت فشــار 
قطره ای سطحی و زیرسطحی، توسعه سیستم های 
، تنظیــم دوره هــای  آبیــاری زیرســطحی کــم فشــار
آبیاری و حــذف آبیاری هــای غیرضــروری در فصل 

خواب درختان و … در سطح باغات اشاره کرد.
گفتــه سرپرســت دفتــر امــور میوه هــای  بــه 
سردســیری و خشــک، تجربیــات موجــود نشــان 

داده که بکارگیری این روش هــا باعث افزایش ۲0 
تا ۱00 درصدی تولید محصول، افزایش ۳۵ تا ۲00 
درصــدی در بهره وری مصــرف آب و کاهش ۲۵ تا 

۵0 درصدی میزان مصرف آب می شود.
کپوش های  سالم پور به توسعه اســتفاده از خا
مختلــف )پلاســتیکی، شــن، کاه و کلــش( جهــت 
کاهــش تبخیــر و تلفــات آب، معرفی ارقــام جدید 
پســته با نیــاز ســرمایی پایین و ســازگار با شــرایط 
اقلیمی جدیــد نیز اشــاره کرد و گفت: شناســایی 
و گســترش ارقــام و پایه هــای مقــاوم بــه شــوری و 
خشــکی و عوامــل بیمــاری زا، اســتفاده از مــواد 
تأمین کننده نیاز سرمایی درختان پسته، بررسی 
 ، ســازگاری ژنوتیپ هــا و ارقــام تجــاری در کشــور
کلاس های آموزشی و ارائه دستورالعمل های فنی 
و اجرایــی نیــز از جملــه اقداماتی اســت که نقش 
قابل توجهی در مدیریت و کاهش تأثیرات منفی 
تغییرات اقلیمی بر کشت و کار پسته داشته است.

ــهــران:  ــاق بـــازرگـــانـــی ت ــ عــضــو ات
به  آرامــش  گشت  باز ریشه های 

غ بازار مر
احمدرضــا فرشــچیان می گویــد کاهــش حضــور 
غ و عمل به خواسته  دستوری دولت در صنعت مر
فعالان اقتصادی، عاملی برای کاهش التهابات و 

بازگشت آرامش نسبی به بازار بوده است.
بــه گــزارش ایســنا؛ احمدرضــا فرشــچیان اظهــار 
کرد: مــا در بخــش خصوصی و اتــاق بازرگانــی، بارها 
اعــلام کرده ایــم کــه وقتــی نقــش دولــت در تصدی 
گری اقتصــادی کاهش پیدا کــرده و بازار بر اســاس 
واقعیت هــای خــود حرکــت کنــد، می تــوان انتظــار 
داشــت که شــرایط چه به نفع تولیدکننده و چه به 
نفع مصرف کننده تغییر وضعیت پیدا کند. در واقع 
غ دیده شده،  آنچه که در ماه های گذشته در بازار مر

نشانه ای از جنبه های مثبت این رویکرد است.
وی با بیان اینکه نسبت به سال گذشته، میزان 

اخبار
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غ به حداقل رسیده است، بیان  التهابات بازار مر
کرد: این در حالی است که دولت صرفا نقش خود 
در تامین ارز نهاده های دامی را کنار گذاشت اما 
همیــن اصلاح باعث شــد کــه ماادیگر مشــکلاتی 
، تغییر جدی قیمت ها  غ در بازار مانند کمبود مر
در کوتاه مــدت و نگرانی هــای جامعه را نداشــته 
باشــیم و امروز حتی می توان گفت کــه ما مازاد بر 

غ تولید می کنیم. نیاز داخلی نیز مر
عضو اتاق بازرگانی تهران در پاسخ به این سوال 
که آیــا کاهش قدرت خریــد نیز در رســیدن به این 
مازاد تولید نقش داشــته؟ گفت: قطعا همین طور 
است و البته این موضوع به شرایط اقتصادی ما باز 
می گردد. در کنار آن ما با یک اصلاح الگوی مصرف 
نیــز مواجه بوده ایــم و در کنار هم قــرار گرفتن این 
شرایط همراه با بهبود شرایط تولید با کاهش نقش 

دولت باعث رسیدن به این عملکرد شده است.
غ ایرانی  فرشــچیان درباره امــکان صادرات مــر
نیز تصریح کرد: ما تا چند ســال قبل صادرکننده 
غ بوده ایم و قطعا در این حوزه هم تجربه کافی  مر
وجــود دارد و هــم ظرفیت هــای خوبــی داریم. با 
این وجود اما دولت باید تکلیف صادرکنندگان را 
روشن کند. یعنی این طور نباشد که صادرکننده 
ســرمایه گذاری کــرده، تولیــد کنــد و وقتــی قصــد 
گهــان بــا ممنوعیــت مواجــه  صــادرات داشــت نا
شــود. اینکــه مــا هر چنــد مــاه یــک بار سیاســت 
صادراتــی را تغییــر دهیــم قطعــا بــه ضــرر تــوان 

صادراتی ما تمام خواهد شد.

گزارش داد؛ افزایش  اتاق تهران 
۵۵ برابری نتیجه سرکوب قیمت 

شیر خام/ سرانه مصرف کاهش یافت
گرچه اصــل ســرکوب قیمت با هــدف حمایت  ا
گــردش چرخــه ای صنعــت  از مصرف کننــده و 
اجــرا می شــود اما نــه تنهــا منجر بــه افزایــش ۵۵ 
برابری قیمت شــیر خام شده بلکه سرانه مصرف 

خانوارها در همه دهک ها را کاهش داده است.
ا و  ی صنعــت غــذ ه خبــر یــگا پا ش  ر ا گــز بــه 
کــه از  (، در پژوهشــی  گروفودنیوز کشــاورزی)ا
سوی اتاق بازرگانی تهران با همکاری اندیشکده 
کسب وکار شریف انجام شده ، آسیب های ناشی از 
قیمت گذاری دستوری هشــت گروه کالایی مورد 
بررســی و تحلیــل قــرار گرفته اســت و محققــان و 
کارشناسان اقتصادی این مطالعات، راهکارهایی 
را نیز برای نحوه خروج از قیمت گذاری ها با هدف 
بهبــود بهــره وری و بــدون آســیب وارد شــدن بــه 

اقشار کم درآمد ارائه کرده اند.
یکــی از ایــن گروه هــای کالایــی هشــت گانه کــه 
مــورد مطالعه قــرار گرفته، صنعت لبنیات اســت؛ 
گــزارش ردپــای سیاســت های اشــتباه و  ایــن 
آســیب زای قیمتی در این صنعت را بررسی کرده 
و بر لزوم تفکیک وظایف حمایتی دولت از وظیفه 

کید می کند. بازارسازی تأ
جالــب اینکــه، بــا وجــود تمــام تلاش هــا بــرای 
تثبیــت قیمــت شــیر و محصــولات لبنــی، قیمت 
شیر خام، بین ســال های ١٣٧6 تا ١٣٩٩، حدود 
۵۵ برابر شده است؛ در صورتی که شاخص قیمت 
مصرف کننــده در همیــن دوره، حــدود ٣۵ برابــر 
شده است و تورم شیر و لبنیات بالاتر از میانگین 

تورم سایر کالاها بوده است.
از سوی دیگر، نتیجه سرکوب قیمت ها درجا زدن 
در تولید و افزایش قیمت، فراتر از تورم است و یکی 
از مهمتریــن تبعات بــالا رفتن قیمــت محصولات 
لبنی، کاهش ســرانه مصرف آن در کشور است، به 
طوری که آمارها نشان دهنده کاهش سرانه مصرف 
خانوارها در همه دهک هاست. این در حالی است 
که اصل ســرکوب قیمــت و اعطای یارانــه با هدف 
حمایت از مصرف کننده و گردش چرخه ای صنعت 

اجرا می شود.
سیاســتگذار ســال های متمــادی در تمــام 
حلقه هــای تولیــد شــیر و لبنیــات دخالت کــرده و 
بســیاری از این دخالت ها، غیرضــرورری، نابهینه 
و برخــلاف مصالــح صنعــت و مصرف کننــده بــوده 
اســت. این دخالت ها به تولید ضربه زده، کیفیت 
کارآمدی  محصولات لبنی را پایین آورده و فساد و نا
ایجاد کرده اســت. هدف ظاهــری، تأمین لبنیات 
کافی برای عموم جامعه است؛ اما در واقع نتیجه 
این بوده اســت که مــردم لبنیات کمتــر با کیفیت 

پایین تر و قیمت گران تر مصرف کرده اند.
این پژوهش البته راهکارهایی را در ســه بخش 
»قیمتگــذاری نهــاده و یارانــه«، »قیمتگــذاری 
محصــولات لبنی« و »نقــش دولت« بــرای بهبود 

وضعیت ایــن صنعت ارائــه کرده اســت؛ چنانکه 
پژوهشگران در این گزارش، بهبود وضعیت یارانه 
لبنیات را به منظور بهبود معیشت اقشار ضعیف 
جامعــه، ضروری دانســته و در ایــن بخش تجربه 
اندونــزی را مــورد توجــه قــرار داده انــد: اندونزی 
اصــلاح نظام یارانه را کلید زده و به نســبت موفق 
، در ۱0 سال گذشته،  عمل کرده است. این کشور
برنامه هــای متعــددی بــرای پرداخت مســتقیم 
یارانه به عموم مردم و اقشار ضعیف جامعه اجرا 
کارآمــد، فســادزا و رانتــی نهاده ها  و یارانه هــای نا
را حــذف کرده اســت. یک مــورد از ایــن برنامه ها 
سامانه کارت های اعتباری KKS است که اقشار 
نیازمند جامعه، با استفاده از آن می توانند اقلام 
اساســی خود ماننــد برنج، گوشــت و لبنیــات را از 
فروشــگاه های زنجیــره ای خریــداری کننــد. این 
یــک ایــده اولیه مناســب اســت کــه بایــد مطابق 
گی های کشور ما بومی سازی شده و جزئیات  ویژ

آن با نظر کارشناسی تکمیل شود.
ایــن پژوهــش همچنین »نظــارت بــر کیفیت و 
بهداشــت لبنیــات«، »ایجــاد ســاختار مناســب 
اقتصادی برای تولید شــیر از طریق حذف نهاده 
یارانــه ای«، »مقابله بــا انحصــار در تولید و عرضه 
شــیر و لبنیات و رقابتی تر کردن صنعت لبنیات« 
ک در زنجیره  و »افزایش همکاری و کاهش اصطکا
- لبنیات- توزیع-  تولید لبنیات )نهاده- دامدار
فروشــگاه( را در بــاب بهبــود نقش دولــت در این 

صنعت توصیه کرده است.

تولیدکنندگان  انجمن  رئــیــس 
شــیــرخــشــک صــنــعــتــی: تــولــیــد 
ــه شــیــرخــشــک بـــه بــیــش از ۱۵  مــاهــان

هزارتن رسید
ســیاوش ســلیمی گفــت: بــا توجــه بــه کاهــش 
مصرف لبنیات، تولید ماهانه شیرخشک به بیش 

از ۱۵ هزارتن رسیده است.

اخبار
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به گــزارش باشــگاه خبرنگاران جوان؛ ســیاوش 
سلیمی گفت: بنابر آمار ماهانه بیش از ۱۵ هزارتن 
شیرخشک تولید می شود که ۷0 تا ۸0 درصد آن به 

بازار های هدف صادر می شود.
کنــون بیــش از ۲۲ هزارتــن  بــه گفتــه او، هــم ا
شیرخشــک در واحد های تولیدی دپوســت، اما 
واحد هــای تولیدی خواســتار کاهــش میزان دپو 
هستند تا بتوانند مطالبات دامداران را پرداخت 

کنند.
ســلیمی می گویــد: بــا توجه بــه کاهــش مصرف 
لبنیــات در پــی قــدرت خریــد خانوار هــا راهی جز 
صــادرات شیرخشــک تولیــدی نداریم. هــر چند 
موانع صادراتی مبنی بر رفع تعهد ارزی همچنان 

به قوت خود باقی است.
رئیــس انجمــن تولیدکننــدگان شیرخشــک 
صنعتی گفــت: با توجه بــه تصویب ســتاد تنظیم 
، واحد هــای تولیــدی شیرخشــک از 4 مــاه  بــازار
گذشته همچنان امکان دریافت ارز از کشور های 
منطقــه را ندارنــد کــه از وزارت جهــاد کشــاورزی 
تقاضا داریم این موضوع را پیگیری کند تا مشکل 

صادرات مرتفع شود.
او گفت: با توجــه به فروش شیرخشــک کمتر از 
قیمت تمام شــده، واحد های تولیدی همچنان 
با زیان محصــول خود را به فروش می رســانند که 
هر چه سریع تر مسئولان باید مشکل تعهد ارزی 
را رفع کنند، در غیراین صورت به ســبب تعطیلی 
واحد های شیرخشــک، جذب شیردامداران هم 

دچار مشکل می شود.

ــرای طرح  اج با  نــان  کم فروشی 
هوشمندسازی به پایان می رسد

مدیــرکل هماهنگــی و نظــارت بــر امــور آرد 
ح  و نــان بازرگانــی دولتــی گفــت: بــا اجــرای طــر
گــران  کــم فروشــی و  هوشمندســازی، تخلفــات 

فروشی آرد و نان به پایان می رسد.

گــــزارش باشــــگاه خبرنــــگاران جــــوان؛  بــــه 
محمدحسن جلالی مدیرکل هماهنگی و نظارت 
بر امــــور آرد و نــــان بازرگانــــی دولتــــی گفت: هم 
کنون سهمیه آرد واحدهای نانوایی بر مبنای  ا
قبل داده می شــــود، امــــا با اجــــرای کامل طرح 
هوشمندســــازی آرد و نان، ســــهمیه بــــر مبنای 
وزن چانه و تعداد فروش نان واحدهای نانوایی 

خواهد بود.
به گفته او، با اجرای کامل طرح هوشمندسازی 
آرد و نــان جلــوی بســیاری از تخلفــات گرفته می 
شــود که براین اســاس مصرف آرد هم کاهش می 
کنون این طرح تاثیری  یابد. اما به اعتقاد بنده تا
در مصرف آرد نداشــته چرا که به طور کامل هنوز 

اجرا نشده است.
جلالی درباره علــل تخلف برخــی نانوایی ها در 
کم فروشی نان گفت: وزن چانه نان های تولیدی 
و عــدم رعایت برخــی ضوابط بر عهده ما نیســت 
و دســتگاه هــای نظارتــی باید پاســخگو باشــند و 
همواره با متخلفان برخورد کنند چرا که بازرگانی 
دولتی تنها وظیفه تامیــن آرد واحدهای نانوایی 

را برعهده دارد.
بازرســان بر وزن چانه و فروش نــان نظارت می 

کنند
آقــای بیــژن نــوروزی مقــدم رئیــس اتحادیــه 
نانوایــان ســنتی تهــران گفت: علــی رغــم افزایش 
هزینــه هــای تولیــد همچــون حقــوق و دســتمزد 
کارگران، خمیرمایه، کرایه حمل آرد و … اما قیمت 

نان ثابت مانده است.
به گفتــه او، نظــارت بــر وزن چانه و فــروش نان 
برعهــده بازرســان وزارت جهــاد، اتــاق اصنــاف و 
اتحادیه هاســت. اما ما بــه عنــوان اتحادیه تمام 
توان خود را بــه کار می گیریــم تا به گونــه ای رفتار 
کنیم که هم پای خودمان جهت تامین نان، مردم 

را همراه کنیم.
نوروزی مقــدم می گوید: علی رغــم هزینه های 
بالای تولیــد، امــا نانوایان همــه تلاش خــود را به 
کار می گیرند که مشکلی در تامین آرد ایجاد نشود.

رئیــس اتحادیــه نانوایــان ســنتی تهــران گفت: 
بنابر آمــار ۱0 تــا ۱۵ درصــد قیمت تمام شــده نان 
را آرد تشــکیل می دهد و مابقــی را دیگر هزینه ها 

تشکیل می دهد. 
او گفــت: با توجه بــه افزایش هزینه هــای تولید 
، ممکن اســت  و ثبات نــرخ نان در ماه های اخیر
خ دهــد.  تخلفاتــی همچــون کــم فروشــی نــان ر
کمااینکــه در دیگــر واحدهــای صنفــی احتمــال 

تخلف وجود دارد.

نایب رئیس کمیسیون کشاورزی 
ــقــــای امــنــیــت  ــ ــاق ایـــــــران: ارت ــ اتـ
غذایی کشور در چارچوب برنامه هفتم 

توسعه پیگیری شود
تمرکــز بــر تولیــد بــا ارزش افــزوده بــالا در بخــش 
کــی،  کشــاورزی، مدیریــت پایــدار منابــع آبــی و خا
افزایش میزان سرمایه گذاری و تدوین الگوی کشت 
متناسب با شرایط منطقه ای باید در برنامه هفتم 

توسعه لحاظ شوند.
به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشــاورزی 
(، بــه نقــل از اتــاق بازرگانــی ایــران؛  گروفودنیــوز )ا
برنامه هفتم توسعه در سازمان برنامه وبودجه در 
چارچوب کمیته های تخصصی در حال بررســی و 
تدوین اســت و به نظر می رســد مجلس به دنبال 
آن است تا این سند، پیش از لایحه بودجه ۱40۲ در 
اختیارش قرار بگیرد تا بودجه را بر اساس آن بررسی 
و تصویب کند. این تلاش از سوی مجلس موجب 
شــده تا روند تدوین برنامه با عجله همراه شــود و 
نگرانی هایی را بابت غیرکارشناسی بودن بندهای 

برنامه ایجاد کند.
بــا ایــن وجــود نماینــدگان بخــش خصوصــی 
از اتــاق ایــران متناســب بــا هــر رشــته فعالیــت در 
کارگروه های تخصصی تعریف شده توسط سازمان 
برنامه وبودجــه حضور پیدا کرده و پیشــنهادهای 

خود را مطرح می کنند.
در این راســتا حوزه کشــاورزی به عنوان بخشــی 
که در روند توســعه صادرات غیرنفتی از یک طرف 
و تامین امنیت غذای کشــور از سوی دیگر، نقش 
دارد، به جد مورد توجه اســت. بنابراین لازم است 
کــه انتظــارات و پیشــنهادی فعــالان ایــن حــوزه از 
سوی متولیان و تصمیم سازان کشور مورد ارزیابی 

قرار گیرد.
امیر یوســفی، نایب رئیس کمیســیون کشاورزی 
اتاق ایــران آنچه لازم اســت در حوزه کشــاورزی در 
برنامه هفتم توسعه دیده شود را برشمرد و در این 

اخبار
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رابطه به تمرکز بر تولید با ارزش افزوده بالا در بخش 
کــی،  کشــاورزی، مدیریــت پایــدار منابــع آبــی و خا
افزایش میزان سرمایه گذاری، تدوین الگوی کشت 
متناسب با شــرایط منطقه ای و تقویت کشاورزی 
روستایی به منظور مقابله با مهاجرت روستاییان 

به شهرها، اشاره کرد.
ایــن فعال اقتصــادی در تشــریح آنچــه موردنیاز 
بخش کشــاورزی امروز ایران است، گفت: در قدم 
اول باید پیمان ســپاری ارزی در این حوزه حذف 
شود. شرایط تعریف شده برای برگشت ارز حاصل 
از صــادرات در حــوزه کشــاورزی موجب بــالا رفتن 
بهای تمام شده و غیررقابتی شدن محصول ایرانی 
در بازار هدف و در نتیجه توقف صادرات می شود.
او توجــه بــه تامین امنیــت غــذا در برنامه هفتم 
توســعه که امروز بــه یکی از دغدغه هــای اصلی در 
ســطح بین المللــی تبدیل شــده، اشــاره و تصریح 
کــرد: متاســفانه در ایــران با وضــع عــوارض و ابلاغ 
گهانــی، رونــد تولیــد محصــولات  بخش نامــه نا
کشاورزی و صادرات آن مختل شده است و بدون 
شــک با ایــن نــوع سیاســت  و رویکردی کــه دولت 
پیــش گرفتــه، نمی تــوان چندان بــه موفقیــت در 

بخش امنیت غذا امیدوار بود.
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران موضوع امنیت 
غذایی را بسیار مهم و حیاتی برشمرد و ادامه داد: 
گــر ســطح درآمــد در حــوزه کشــاورزی بالا باشــد،  ا
کشــاورز از ســم، کود، بــذر و تجهیزات بــا کیفیت و 
به روز اســتفاده کرده و امنیت غذای کشور تامین 
می شود. پس لازم است در چارچوب برنامه هفتم 
به منظــور افزایش ســطح درآمد بخش کشــاورزی 

برنامه ریزی کرد.
یوســفی تقویت تولید بــا ارزش افــزوده بــالا را نیز 
یکی از شاخص هایی عنوان کرد که باید در برنامه 
هفتم توسعه لحاظ شود. به اعتقاد او باید از خام 
فروشی در بخش کشــاورزی جلوگیری و با تشویق 
ســرمایه گذاری، زمینه فــرآوری محصــولات را مهیا 

کرد.
ایــن فعــال اقتصــادی، تــلاش بــرای تقویــت 
سرمایه گذاری در بخش تعاونی، جذب سرمایه گذار 
خارجــی و مهیــا شــدن شــرایط بــرای حضــور 
ســرمایه گذاران داخلــی در بخش هــای مختلــف 
کشــاورزی را از لازمه هــای برنامــه هفتــم توســعه 
کم و جــاری کشــور را مانع  دانســت. او قوانیــن حا

سرمایه گذاری عنوان کرد.
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران افزود: موضوع 
ارتباطــات مالــی ایــران بــا دنیــا بایــد یک بــار برای 
همیشه حل شود. امروز برای سرمایه گذاری جدید 

یا توســعه خط تولید به تجهیزاتی و تکنولوژی نیاز 
داریــم که به دلیل مشــکل در نقل وانتقالات مالی 

قادر به خرید آنها نیستیم.
نایب رئیــس کمیســیون کشــاورزی اتــاق ایــران 
تقویت بخش کشاورزی در روستا به منظور مقابله 
با مهاجرت از روستا به شهر و رشد حاشیه نشینی 
اطــراف شــهرهای بــزرگ را موضــوع بســیار مهمی 
دانســت و از ضــرورت پرداختن به این مســئله در 
چارچوب برنامه هفتم توســعه که سند بالادستی 

محسوب می شود، سخن گفت.  

تولیدکنندگان  انجمن  رئــیــس 
در  کمبودی  ــوزاد:  ن شیرخشک 

عرضه شیرخشک نوزاد نداریم
کنون مشکلی در  هانی تحویل زاده گفت: هم ا
کان ســابق تولید  تولید شیرخشــک نداریم و کما

درحال انجام است.
بــه گــزارش باشــگاه خبرنــگاران جــوان؛ هانــی 
کنــون در زمینــه تولید  تحویــل زاده گفــت: هــم ا
شیرخشک های رگولار کمبودی نداریم و تنها در 
شیرخشــک های رژیمــی تولید داخل یــا وارداتی 

کمبودهایی وجود دارد.
او بــا بیان اینکــه در تامیــن مواد اولیه مشــکلی 
وجود ندارد، گفت: درشــرایط کنونی مشکل تنها 
گمرکات کشور است که مواد اولیه به خاطر ارزش 
افــزوده نگه داشــته بودند که طی چنــد روز اخیر 
تغییــر ارزش افــزوده از ۹ درصد به یــک درصد به 

گمرکات کشور ابلاغ شد.
کــه  گویــد: در مقاطعــی  تحویــل زاده مــی 
شیرخشــک رژیمــی در خــارج تولیــد مــی شــود، 
ممکــن اســت امــکان تامیــن ارز وجــود نداشــته 
باشد که به همین علت فرصت خرید در خارج را 

از دست بدهیم.
رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشــک نوزاد 
حداقل قیمــت هر قوطــی شیرخشــک را 40 هزار 

کثر ۷0 هزار تومان اعلام کرد. تومان و حدا
، انگیــزه  او گفــت: بــا توجــه بــه نوســان نــرخ ارز
قاچاق شیرخشــک بــه بازارهــای جهانی بیشــتر 
شده است چرا که قیمت شیرخشک داخلی یک 

سوم بازارهای جهانی است.

ــنــدگــان  ــن ــیــس انــجــمــن واردک رئ
برنج: واردات یک میلیون و ۳۰۰ 

هزارتن برنج در ۸ ماهه امسال
کبــری گفــت: بنابرآمار ۸ ماهــه گمرک،  اخوان ا
یک میلیون و ۳00 هزارتن برنج وارد کشــور شــده 
اســت و تا پایان ســال۳00 هزارتن دیگــر باید وارد 

شود.
بــه گــزارش باشــگاه خبرنــگاران جــوان؛ کریــم 
کبری گفت: بنابر آمار ۸ ماهه گمرک یک  اخوان ا
میلیون و ۳00 هزارتن برنج وارد کشور شده است 
و همــواره تــا پایــان ســال ۳00 هزارتــن دیگــر باید 
وارد شــود تــا در تنظیــم بازار شــب عید مشــکلی 

نداشته باشیم.
به گفته او، وزارت جهاد کشاورزی ثبت سفارش 
برنج هندی به سبب برهم خوردن تراز تجاری با 
هند از ســه هفته گذشــته ممنوع کرده اســت که 
این موضوع می تواند در التهاب بازار برنج داخلی 

و خارجی اثر بگذارد.
کبری قیمت هرکیلــو برنج هندی ۱۱۲۱  اخــوان ا
کســتانی  برای مصــرف کننده 40 هــزار تومان و پا

44 تا 4۸ هزار تومان اعلام کرد.
رئیس انجمن واردکننــدگان برنج با بیان اینکه 
نرخ بازارهای جهانی، هزینــه گمرکی و نرخ ارز در 
بــازار برنج خارجــی اثر گذار اســت، گفــت: قیمت 
برنــج خارجــی فعــلا تغییــری نداشــته اســت، اما 
اســتمرار توقــف ثبــت ســفارش در ایــن موضــوع 
اثر گــذار خواهد بــود چرا که توقف ثبت ســفارش 
به یکباره اتفــاق افتــاد و مهلتی بــه واردکنندگان 

داده نشد.

اخبار
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دکتر ســید محمــد آقامیری می گویــد: محصولات 
پروتئینی با منشــا خام دامی در چهــار رده معمولی 

یا عادی، خوب، عالی و ممتاز رتبه بندی می شوند.
بــه گــزارش کارآفرینــی و صنعــت غــذا، دکتــر ســید 
محمد آقامیری در نشست مشترک مدیران سازمان 
دامپزشکی کشور با انجمن ها و تشکل های فعال در 
حوزه صنعت گوشت بسته بندی و فرآورده های خام 
دامی در خصوص تفاهم نامه ای که بین این سازمان 
با انجمن صنعت گوشت بسته بندی و فرآورده های 
پروتئینی صورت پذیرفت، گفت: امروز یک تصمیم 
ارزشمند و مهم در جهت ارتقای کیفیت محصولات 
پروتئینی و در پی آن ســلامت جامعه عملی شد که 
اعتقاد همه جانبه سازمان دامپزشکی به تشکل ها 
می باشد تا جایی که این سازمان بخشی از وظایف 
گذار می کند به نحوی که پیش  خود را به تشکل ها وا
کز تولیــد و توزیع فرآورده های  ممیزی واحدها و مرا
خــام دامی توســط ایــن انجمن هــا صــورت خواهد 

پذیرفت.
وی افــزود: آرزو داریم این اقدام توســط تشــکل ها 
به نحو مطلوب صورت بگیرد تا به عنوان یک تجربه 

خوب در تاریخ ثبت شود و بتوانیم آن را بسط داده 
و در بقیه حوزه ها نیز از ظرفیت تشــکل ها استفاده 

کنیم.
رئیس سازمان دامپزشکی افزود: اعتقاد داریم که 
بهترین مجموعــه ای کــه می تواند در کنار ســازمان 
دامپزشکی باشــد، نماینده های تشکل ها هستند، 
تشــکل هایی کــه بــه نمایندگــی از اعضــای خــود، 
مشــکلات صنــف خــود را در یــک مقطــع بالاتــر و در 
رده های تصمیم گیری سازمان پیگیری می کنند تا 

بتوانند مشکلات را حل کنند.
دکتــر آقامیری ادامــه داد: ســازمان دامپزشــکی از 
ابتــدا بر ایــن عقیده بود کــه دســتورالعمل هایی که 
برای توسعه بخش خصوصی مزاحمت ایجاد می کند 
را اصلاح کرده و بازنگری کند و بر اساس مبانی علمی 
معتبــر و عنصــر قانونی بتوانیــم دســتورالعمل های 
جدیدی را تدوین کنیم تا از تولید و بخش خصوصی 
حمایت شود و نگاه سازمان تنها بخش بهداشتی و 
نظارتی نباشد و کاری به تولید نداشته باشیم. بلکه 
به عنوان یک مشاور بهداشتی رایگان در کنار تولید 
هســتیم چه برای توســعه و چــه برای تغییــر در نوع 

محصولاتشان و مشکلاتی که سازمان به صورت های 
مختلف باید آن را حل کند.

معــاون وزیر جهاد کشــاورزی تصریح کــرد: اولین 
اقدامی که ســازمان دامپزشــکی طی بخشــنامه ی 
اخیر خود انجام داد، رفــع ممنوعیت قطعه بندی 
کــز مجــاز بســته بندی  کــز کشــتارگاهی و مرا در مرا
بــود که بــا بخشــنامه های جدید این موضــوع رفع 
شــده اســت. در مقابل آن ممنوعیت قطعه بندی 
در واحدهای عرضه و مغازه های سطح شهر است 
که آخرین اخطار سازمان دامپزشکی است و با آنها 
برخورد خواهد شد. مگر اینکه مجوز قطعه بندی را 
در آن واحدهای عرضه دریافت کرده باشند و این 
مجوز مستلزم استخدام مســئول فنی و بهداشتی 

است.
وی ادامــه داد: خــط قرمــز ســازمان دامپزشــکی 
سلامت مردم است. این مسئله برای سازمان بسیار 

مهم است.
دکترآقامیری افزود: نکته بعدی که به آن اهتمام 
ویژه داریم این است که من بعد تمامی رستوران ها 
و هتل هــا الزام دارنــد که از محصــولات پروتئینی و 

وتئین مهیا در حاشیه انعقاد تفاهم  بازدید رئیس سازمان دامپزشکی کشور از شهر پر
وتئینی نامه این سازمان با انجمن صنعت گوشــــت بسته بندی و فرآورده های پر

ماهنامه صنعت غذا گزارش می دهد:
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قطعه بندی با شناسنامه استفاده کنند. چنانچه 
در هر رستوران و مرکزی محصول بدون شناسنامه 
دیــده شــود آن محصــول ضبــط خواهــد شــد و بــا 
متخلفیــن برابر بــا ضوابط ســازمان عمــل خواهد 

شد.
این مقام مسئول بیان کرد: یکی دیگر از اقدامات 
ســازمان دامپزشکی کل کشــور، در راســتای ارتقای 
سطح بهداشت جامعه برای نوسازی ناوگان حمل 
و نقل با حفظ زنجیره سرد اســت که در این راستا با 
کراتی صورت گرفته که با تحقق این  خودروسازان مذا
امر ضمن ارتقای بهداشت، حداقل برای ده هزار نفر 

شغل ایجاد خواهد شد.
دکترآقامیــری گفــت: تفاهمنامه ای که بــا انجمن 
صنعت گوشت بســته بندی و محصولات پروتئینی 
کز عرضــه و تولید  داشــتیم، باعث پیش ممیزی مرا
و کشــتارگاه ها توســط ایــن انجمن و براســاس چک 
لیست های سازمان در دوره های سه ماهه خواهد 
بود و خود سازمان نیز شش ماه یکبار ممیزی را تکرار 

خواهد کرد.

رئیس ســازمان دامپزشــکی افــزود: با ایــن کار دو 
هدف بزرگ دنبال می شود، هدف اول این است که 
کز تولید و عرضه محصولات پروتئینی و با منشا  مرا
خام دامی رتبه بندی می شوند، هدف دوم نیز این 
اســت که خــود محصــول را در چهــار رده محصول 
معمولی یا عادی، محصول خوب، محصول عالی و 
محصول ممتاز رتبه بندی می کند تا مصرف کننده 
گاه  بداند کــه محصول خوب و یا عــادی می خرد، آ
باشــد که محصول بــا کیفیت تر و ممتــاز هم وجود 
دارد. در حقیقــت ایــن کار یــک روشــنگری بــرای 
مصــرف کننده خواهد بود کــه بداند چه محصولی 
مصرف می کند. این رتبه بندی مبتنی بر رتبه بندی 
آن مرکــز عرضه اســت. یعنــی بخشــی از رتبه بندی 
محصــولات پروتئینی با منشــا خــام دامــی متاثر از 
رتبه بندی آن مرکز تولیدی، عرضه و یا کشتارگاهی 

است.
دکتر آقامیری بیان کرد: نکته دیگر بحث بازنگری 
دستورالعمل های ارتقای کیفی و بهداشتی سازمان 
دامپزشکی است که این دستورالعمل ها به زودی به 

کز مربوطه ابلاغ خواهد شد. همه مرا
معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: این رتبه بندی 
اولین اقدام سازمان دامپزشکی بود. درمرحله بعدی 
غ است  بحث رتبه بندی تولید و بسته بندی تخم مر
که مصرف کننــدگان بتواننــد بهترین محصــولات را 

استفاده کنند.
رئیس سازمان دامپزشکی در ادامه افزود: سازمان 
غ هایی با  دامپزشــکی اقــدام در ترویــج مصــرف مــر
غ سایز  ســن و وزن مشخص است که به اصطلاح مر
خواهد کــرد، در این زمینــه دســتورالعملی را تهیه و 
غ از نظر بهداشــتی و  ابــلاغ خواهیم کــرد که این مــر

اقتصادی به سود مصرف کنندگان خواهد بود.
گر این دستورالعمل اجرا شود  آقامیری ادامه داد: ا
غ سایز وارد شرکت های قطعه بندی  وزن بالاتر از مر

خواهد شده و اجازه ورود به بازار نخواهد داشت.
کثــر وزن مــورد نظــر ســازمان  وی افــزود: حدا
دامپزشــکی زیر دو کیلوگرم خواهد بــود و وزن هایی 
بالاتــر از ایــن مقــدار از چرخــه عرضــه خــارج و وارد 

شرکت های قطعه بندی خواهد شد.
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وتئینی رتبه بندی می شوند کلیه مراکز عرضه و تولید محصولات پر
رئیس سازمان دامپزشکی:    

 
رئیس سازمان دامپزشکی کل کشورمی گوید: 
این سازمان با نگرشـــی جدید به تولیدکنندگان 
دارد و با نظارت بر واحدهای تولیدی به عنوان 
یک مشاور سعی درحمایت از تولید محصولات 

با کیفیت و ماندگاری بالاست.
دکتـــر محمـــد آقامیـــری، معـــاون وزیـــر جهاد 
کشاورزی و رئیس سازمان دامپزشکی کل کشور 
در گفتگویی با خبرنگار کارآفرینی و صنعت غذا 
در حاشـــیه مراســـم تفاهنامـــه این ســـازمان با 
انجمن صنعت گوشت بسته بندی و پروتئینی 
کشـــور گفت: ســـازمان دامپزشـــکی در راســـتای 
همکاری همه جانبه با تشـــکل هـــا، انجمن ها و 
اتحادیه ها در نظر دارد که پیـــش ممیزی کلیه 
کـــز عرضه، بســـته بندی و تولیـــد محصولات  مرا
پروتئینی با منشا خام دامی را توسط تشکل ها 

انجام دهد.
وی افـــزود: در ایـــن فرآینـــد، یـــک مرحلـــه 
کـــه توســـط انجمـــن ها  پیـــش ممیـــزی داریـــم 
صـــورت می گیـــرد کـــه هر ســـه مـــاه یکبـــار طبق 
دستورالعمل های ابلاغی و سیاستهای اجرایی 
ســـازمان دامپزشـــکی انجام مـــی شـــود و بعد از 
آن خـــود ســـازمان دامپزشـــکی براســـاس چک 
لیست هایی که در اختیار دارد، نیز هر شش ماه 

یکبار مراحل ممیزی را انجام می دهد.
آقامیـــری بیان داشـــت: براســـاس ایـــن پیش 
ممیـــزی و ممیـــزی قـــرار اســـت بـــه زودی کلیه 
کز عرضه، تولید، بسته بندی  کز از جمله مرا مرا

وکشتارگاه ها رتبه بندی شوند.
وی ادامه داد: علاوه بر این مورد، برای حفظ 
کننـــدگان، خـــود محصـــولات  حقـــوق مصـــرف 
کز نیز بر اساس یک سری پروتکل ها  تولیدی مرا
و دستورالعمل هایی که در سازمان دامپزشکی 
تهیـــه شـــده اســـت، رتبـــه بنـــدی خواهند شـــد 
که مـــردم بداننـــد چـــه نـــوع کالایـــی را از لحاظ 

بهداشتی و کیفی مصرف می کنند.
ح مردم  دکتر آقامیری افزود: با اجرای این طر
قادر خواهند بود اصالت محصولی که خریداری 
می کنند را تشـــخیص دهنـــد و بدانند که کالای 
مربوطه در چه واحـــدی و با چـــه کیفیتی تولید 

شده و با خیال راحت بتوانند آن را مصرف کنند.
رئیـــس ســـازمان دامپزشـــکی در خصـــوص 
همـــکاری ایـــن ســـازمان  بـــا بخـــش خصوصـــی 
گفـــت: بـــا وجـــود اینکـــه ســـازمان دامپزشـــکی، 
ســـازمانی نظارتی بـــا ماموریت های بهداشـــتی 
اســـت اما مـــا اعتقـــاد داریـــم، ایـــن ماموریت ها 
به عنـــوان یک مشـــاور امیـــن و صـــادق در کنار 
تولیدکنندگان محصولات پروتئینی با منشا خام 
دامی و یا سایر تولیدکنندگان مرتبط با سازمان 
دامپزشـــکی، صورت می گیرد کـــه این اقدامات  
در راستای ارتقای کیفیت محصولات شرکت ها 

می باشد.
کـــرد: با  معاون وزیـــر جهادکشـــاورزی تصریح 
انجام این نظارت ها و مشاوره ها  آن محصولات 
علاوه بـــر اینکه مـــی توانـــد ماندگاری بیشـــتری 
داشـــته باشـــند و کمک به صنعت کنـــد. با این 
کار حمایت از تولیدکنندگان و بخش خصوصی 

صورت می گیرد.
آقامیری خاطرنشان کرد: سازمان دامپزشکی 

نگـــرش جدیـــدی نســـبت بـــه تولیدکننـــدگان و 
نـــم  ا ر م همکا د و تمـــا ر ا صـــی د بخـــش خصو
کشـــور ملـــزم بـــه حفـــظ حقـــوق  در سراســـر 
تولیدکنندگان و حمایت جدی از آنها هستند و 
در این راستا وظیفه خود می دانیم که حمایت 
مضاعفی در حوزه صـــادرات محصولات مرتبط 

داشته باشیم.
رئیس سازمان دامپزشکی کل کشور در پایان 
در پاســـخ به ســـئوال خبرنـــگار مـــا در خصوص 
موازی کاری بیـــن ارگان های مرتبـــط نظارتی از 
جمله سازمان دامپزشکی و سازمان غذا و دارو 
گفت: قانون تکلیف سازمان ها را مشخص کرده 
است، چنانچه محصولاتی در حوزه محصولات 
پروتئینـــی با منشـــا خـــام دامی باشـــد در حوزه 
گر این محصولات  سازمان دامپزشکی است اما ا
فرآوری شـــود و یا وارد چرخه تغییر شود مربوط 
بـــه حـــوزه غـــذا و دارو می شـــود. شـــاید در یک 
مرحله کوچکی همپوشانی داشته باشد ولی در 

کل تداخلی بین سازمان ها وجود ندارد.
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بهــزاد درخــور معتقــد اســت در صــورت تفویــض 
بخش اجرایی از طرف دولت به بخش خصوصی و 
تشــکل ها، بازار می تواند عرضه و تقاضا را مدیریت 

کند.
به گزارش کارآفرینــی و صنعت غذا، رئیس هیئت 
مدیره انجمن صنفی صنعت گوشــت بسته بندی 
و فراورده های پروتینی کشــور در حاشــیه نشست 
مشــترک رئیس ســازمان دامپزشــکی و معاونین با 
این انجمن و عقد قرارداد بین این تشکل و سازمان 
دامپزشکی به خبرنگار ما گفت: این تفاهم نامه کار 
مشترکی بین سازمان دامپزشکی با انجمن صنعت 
گوشت بســته بندی بود که نتیجه اعتمادی است 
که سازمان دامپزشکی به بخش خصوصی به ویژه 

انجمن ها و اتحادیه ها دارد.
مدیرعامــل گــروه صنعتی مهیــا پروتئین بــا بیان 
اینکــه ایــن تفاهــم نامــه کمــک می کنــد تــا ســطح 
بهداشــتی و کیفیــت واحدهــای تولیــدی با کمک 
ســازمان دامپزشــکی ارتقــاء یابــد، گفــت: در ایــن 
خصوص مقرر شــد که پیش ممیز ابتدایی توسط 
بازرســین و دامپزشکان مســتقر در انجمن صورت 
پذیرد و سپس بعد از ارسال مدارک، ممیزی نهایی 

در سازمان دامپزشکی انجام شود.
درخور افزود: بحــث گریدبندی شــرکت ها نیز در 
این تفاهم نامه دیده شــده چرا کــه در حال حاضر 
تفاوتــی بیــن شــرکت هایی کــه دارای رتبــه A+   بــا 
شرکت هایی که دارای رتبه B هستند در بازار وجود 
ندارد و مصرف کننده این شرکت ها را نمی شناسند. 
به ایــن ترتیب ســازمان دامپزشــکی این تفــاوت را  
نظــارت می کند و موجب می شــود که شــرکت ها به 
دنبال ارتقــای کیفیت چــه از لحــاظ GMP و چه از 

نظر سخت افزاری و نرم افزاری باشند.
مدیرعامل گروه صنعتی مهیــا پروتئین بزرگترین 
چالــش صنعــت گوشــت و محصــولات پروتئینــی 
کشــور را سیاســتگزاری هایی که بعضا در خصوص 
شــرکت های تولیدکننده چه در حوزه دام، طیور و 
چه در حــوزه صنایع تبدیلی و حتــی عرضه عنوان 
کرد و گفت: این مسئله چالش بزرگی است که باعث 
می شــود روند بازار تغییر کند و مشکلاتی را در بازار 

ایجاد کند.

گــر واقعــا دولــت مثــل همیشــه  درخــور افــزود: ا
بحــث نظارتــی را داشــته باشــد و اجــرا را بــه بخش 
گــذار نمایــد، بــازار می توانــد عرضــه و  خصوصــی وا
تقاضا را مدیریت کند و این موضوع باعث می شود 
که ســطح کیفیــت و کمیــت افزایش یابــد. از طرفی 
می تــوان برنامه ریــزی بلنــد مدت داشــته باشــیم. 
کنون واحدهای تولیدی قادر نیستند  متاســفانه ا
برای یک ماه آینده خــود برنامه ریزی کنند چرا که 
نمی دانند دولت چه تصمیم و بخشــنامه ای برای 
این صنعت خواهد داشــت واین دغدغه ای است 
کــه تولیدکنندگان همــواره با آن دســت و پنجه نرم 

می کنند.
غ بســته بندی  ایــن فعــال صنعــت گوشــت و مــر
کشور خاطرنشان کرد: خوشبختانه تصمیماتی در 
این دولت توســط وزیر محتــرم جهاد کشــاورزی و 
ریاست محترم سازمان دامپزشکی اتخاذ شده که 
نشست هایی با تشکل های صنعت صورت بگیرند 
و در خصــوص تصمیمات نظرات بخش خصوصی 
و تشــکل ها نیــر گرفتــه شــود و کمــک می کننــد که 
مشــکلی بــرای تولیدکننده به وجــود نیاید. همین 
اتفاق باعث می شــود ما نیز با امید بیشتر و در این 
شــرایط جنگ اقتصادی در کشــور بتوانیم ســطح 

کیفی و تولید و فروش را افزایش دهیم.
بهزاد درخور در پاسخ به سئوال خبرنگار صنعت 

کاهش ســرانه مصرف  غــذا و کشــاورزی مبنی بــر “
گوشت در کشــور و راه حل پیشــنهادی وی” بیان 
کــرد: بارهــا گفته ایــم خریــد بســته بندی بــه مراتب 
بــا صرفه تر از خریــد فله اســت. چرا که مــردم وقتی 
گوشــت و یا مرغــی را به صــورت فله تهیــه می کنند، 
ضمــن اینکــه آن کالا شناســنامه دارد یــا خیــر و آیا 
، اینکــه وقتی  قابــل رصد یا پایش می باشــد یــا خیر
ک کردن اســت.  بــه منزل برده می شــود و بحــث پا
ضایعات و دورریز آن باعث آسیب به محیط زیست 
می شــود و به صورت غیر مســتقیم هزینه آن خرید 
را بــالا می بــرد. ولــی در کارخانه هــای بســته بندی 
این ضایعــات تبدیل می شــود و بــه قیمتی فروش 
کــه ایــن قیمــت باعــث تعدیــل قیمــت  می رســد 
محصولات می شود و در واقع یک سود پنهان برای 

مصرف کننده است.
مدیرعامــل گــروه صنعتــی مهیــا پروتئیــن افزود: 
بالطبع با توجه بــه افزایش نرخ دام و طیور ســرانه 
غ در کشور کاهش یافته است  مصرف گوشــت و مر
گر واقعیت امر حمایت از این صنعت صورت  ولی ا
غ صورت  پذیــرد، هماننــد آن چیــزی کــه بــرای مــر
گرفــت، کمــک می کنــد شــرکت های تولیــد کننده، 
تولید بیشتری داشته و اشتغال پایدار ایجاد شود. 
کنون بالای صد هزار نفر در کشور در  کما اینکه هم ا

غ فعالیت دارند. صنعت بسته بندی گوشت و مر

دولت با نظارت خود، اجرا را به تشــــکل ها و بخــــش خصوصی واگذار کند
وتئین: وه صنعتی مهیا پر مدیرعامل گر
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مهنــدس حمیــد فهنــدژ ســعدی معتقد اســت 
با ادامــه روند اجــرای  قیمت گذاری دســتوری در 
صنایع غذایی، واحدهای صنایع غذایی بیش از 

پیش به سمت تعطیلی خواهند رفت.
به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا، رئیس هیئت 
مدیره گروه بین الملل مائده در پاســخ به سئوال 
خبــرگار مــا مبنــی بــر مهمتریــن چالــش فعلــی در 
صنعت غــذا گفت: ورود افــراد مختلف در صنعت 
بدون داشتن اهلیت و واســطه گری های پررنگ 
باعث به خطر افتادن صنایع غذایی کشــور شده 

است.
ایــن کارآفرین صنایــع غذایی کشــور لــزوم  بهره 

گیری افراد متخصص و کار بلد در راس ارگان های 
دولتــی مرتبط با این صنعت را  ضروری دانســت و 
افزود: قطعا اســتفاده  از افراد فاقد تجربه و بدون 
تخصص در مســند کار  با  صدور بخش نامه های 
ضــد تولید و خلــق الســاعه موجب رونــد نزولی در 

تولید و صادرات کشور می گردد.
فهنــدژ در پایــان مشــاوره و اســتفاده از نظــر 
کارآفرینان، افراد با تجربه و متخصص صنعت غذا و 
شرکت دادن آنها در تصمیم گیری های اقتصادی 
مرتبط با تولید و صادرات را راه حل مناسبی برای 
حل مشکلات صنایع غذایی و جلوگیری از اتخاذ 

تصمیمات ضد تولید دانست.

یونــس ژائلــه معتقد اســت: عمــده موانع بخش 
صــادرات ریشــه در مشــکلات داخلــی دارد و در 
بســیاری از موارد، کــم کاری و وجود نداشــتن اراده 
برای هدف گذاری صادراتی مانع توسعه این حوزه 

است.
به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا، به نقل از اتاق 
بازرگانی ایران؛ رئیس اتاق تبریز با بیان اینکه عمده 
مشکلات بخش صادرات ریشه در مشکلات داخلی 
دارد، گفــت: در بخش صــادرات به دنبال دشــمن 
کــه تحریم ها تا حــدی اثرگذار  خارجی نباشــید چرا
است و در بســیاری از موارد، کم کاری و عدم وجود 
اراده بــرای هدف گــذاری صادراتــی موفق ریشــه در 

فعالیت ما دارد.
یونــس ژائلــه در بیســت و ششــمین همایــش 
صــادرات غیرنفتی کــه در ســالن پتروشــیمی تبریز 
برگزار شد، افزود: اتاق تبریز اولین اتاق تجاری ایران 
را ایجاد کرده و این نشانگر پیشــران بودن تبریز در 

فعالیت های اقتصادی و صادرات است.
او رخــوت و سســتی در فعــالان حوزه صــادرات را 
مهم تریــن چالــش حاضــر دانســت و افزود: ریشــه 
بســیاری از مشــکلات در عدم برنامه ریــزی در بین 

خود ماست.
ژائله با اشاره به ظرفیت های بالای کشور در حوزه 

صادرات غیرنفتی گفت: متأسفانه عمده صادرات 
مــا تنهــا بــه ۳۸ کشــور جهــان انجــام می شــود. اما 
خوشبختانه در دولت سیزدهم، حرکت های خوبی 
در حوزه دیپلماسی تجارت و بازرگانی در وزارت امور 
خارجه در حال انجام است که می تواند راهگشای 

افزایش تجارت در این بخش باشد.
رئیس اتاق تبریز با بیان اینکه اقتصاد ایران دولتی 
است، گفت: بی توجهی به اصل 44 قانون اساسی 
و توسعه و حمایت از بخش خصوصی زمینه رانت و 

فساد را در اقتصاد کشور فراهم کرده است.
به عقیده او، تا زمانی که این قوانین اجرا نشــود، 

اقتصاد ایران جهانی نخواهد شد.
ژائلــه خواســتار ورود و جدیــت وزارت اقتصــاد بر 
کوتاه کردن دســت افراد ســودجو در حوزه اقتصاد 
و تجارت شــد و افزود: لازم اســت تا نیروی انســانی 
متخصــص و کارآمــد در حــوزه صــادرات توســط 
دانشگاه ها تربیت شود. نیروهای که به دیپلماسی 

و زبان تجارت خارجی مسلط باشند.
کیــد بر اینکه تک نرخی نبــودن ارز موجب  او با تأ
مشــکلات جــدی در بخــش صــادرات و تجــارت و 
اقتصــاد کشــور بــوده اســت، گفــت: شــرایط فعلــی 
زمینه ســاز تخلفــات گســترده در این بخــش بوده 

است.

ژائله با بیــان اینکه تحریم روســیه فرصت خوبی 
برای دو کشور ایران و ترکیه فراهم کرده است، افزود: 
توجه به توسعه روابط تجاری با کشورهای همسایه 
در حال حاضر از اهمیت ویژه ای برخوردار است که 
ضرورت توجه به هاب هــای تجاری را بیش ازپیش 

نمایان می کند.
او عــدم وجود شــبکه بانکی و حذف برنــد و نبود 
شــرکت های بزرگ بین المللی را از عمده مشکلات 
راه صــادرات کشــور دانســت و خواســتار توجــه بــه 
برندینگ و ایجاد زنجیره های قوی با شــرکت های 
بــزرگ بین المللــی و تــداوم حمایــت دیپلماســی از 

تجارت جهانی شد.
رئیس اتاق تبریز افزود: باید اذعان داشت یکسری 
از افــراد بــا ســنگ اندازی ها تصمیــم گرفته اند این 

مردم را از دولت و نظام ناراضی کنند.

قیمت گذاری دستوری ضربه مهلک به تولیدکنندگان وارد کرد
وه بین المللی مائده: رئیس هیئت مدیره گر

رئیس اتاق تبریز:  موانع بخش صادرات ریشه در مشکلات داخلی دارد
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وتکوب سکاندار صنایع شیر ایران”پگاه” شد عبدالامیر بار

یک فعال صنایع غذایی کشور معتقد است افزایش بی رویه قیمت ارز باعث 
خلــل در تعمیــر و نگهداری ماشــین آلات شــده و به مرور آنهــا را از مــدار تولید 

خارج می کند.
دکتراحمد فتح الهی در گفتگو با کارآفرینی و صنعت غذا با اشــاره به اینکه در 
صنعت غذا و تولید مشکل زیرساختی وجود دارد، گفت: مالیات بر ارزش افزوده 

تولید باید در هنگام خرید از مصرف کننده دریافت شود.
گر تولید کننده برای خرید هر  رئیس هیئت مدیره شرکت سبزی ایران افزود: ا
کالای مواد اولیه از بازار مالیات ارزش افزوده پرداخت نماید، قیمت تمام شده 
کالا افزایش می یابد که در نهایت مصرف کننده مجبور به خرید کالا با قیمت بالا 
می شــود. این موضوع به تولید ضربه می زند چرا که قدرت خرید کم می شود و 

مصرف کاهش پیدا می کند.
نایــب رئیس هیئــت مدیــره انجمن علــوم و صنایع غذایــی ایران بیــان کرد: 
مالیات بر ارزش افزوده در صادرات کالا هم اثر منفی می گذارد و تولیدکننده قادر 
به صادرات با قیمت بالا نیست. همچنین رقابت با قیمت های پایین کشورهای 

رقیب مقدور نمی باشد.
فتح الهی گفت: ظرفیت تولید صنایع تبدیلی از مصرف ســرانه کشــور بیشتر 
است و باید کالاهای تولیدی صادر گردد و کارخانجات بتوانند با ظرفیت کامل 

ادامه کار دهند.
این فعال صنایع غذایی کشور عنوان کرد: افزایش بی رویه قیمت حامل های 
انرژی و کمبود زیرساخت های تولید انرژی در کشور از دیگر چالشهای موجود 
در صنعت است. دائما برق کارخانجات قطع می گردد و ادامه تولید امکان پذیر 

نیست. همچنین قطعی و کمبود گاز نیز باعث رکود تولید می گردد.
 ، وی گفــت: در ســال های گذشــته بــه دلیــل مدیریــت ضعیــف در کشــور
بــرای زیرســاخت ها برنامه ریــزی و ســرمایه گذاری نشــده اســت. بــا توجــه بــه 
افزایــش جمعیت، تاســیس و راه انــدازی کارخانجــات تولیدی می بایســت در 
زیرساخت های کشور سرمایه گذاری و برنامه ریزی بنا به افزایش مصرف، تولید 

حامل های انرژی هم باید افزایش می یافت.

این کارآفرین برجسته کشور با اشاره افزایش بی رویه و نابسامان نرخ ارز گفت: 
از همین رو کارخانجات قادر به اورهال کردن ماشــین آلات خود نمی باشند و 
کثرا با کمبود قطعه مواجه  بیشتر دستگاه های تولید فرسوده و از رده خارج و ا
هستند که این مسئله توجه بیشتر دولت به این موضوع رادر جهت حمایت 

بیشتر از تولیدکنندگان می طلبد.
نایب رئیس هیئت مدیره انجمن علوم و صنایع غذایی ایران بیان کرد: دولت 
باید حمایت ویژه از صنایع تبدیلی که مستقیما با محصولات کشاورزی سرو کار 
دارند را در دستور کار خود قرار داده و مواد اولیه آنها از این طریق تامین شود،

رئیس هیئت مدیره شــرکت ســبزی ایران افزود: حمایت از کشاورزان ضمن 
پویایی کشاورزی در کشور باعث می گردد که روستانشینان از کوچ بی رویه به 

شهرها پرهیز کنند.
فتح الهی تصریح کرد: بانک ها باید با اعطلای تسهیلات کم 

بهره و یک رقمی به کارخانجات تولیدی،سود وام پرداختی 
را بر مبنای روزهای کارکرد کارخانجات کار می کنند دریافت 

نماید.
این فعال صنایع غذایی کشــور خواســتار توقف موازی 

کاری در ادارات و رفع موانع تولید شــد و افزود: متولیان 
بایــد در هنــگام صــدور پروانــه و مجوزهــا 

ســرمایه گذار را راهنمایــی و کمــک نماینــد 
که بتواند از سرمایه خو دبه صورت بهینه 

اســتفاده و کارخانجــات را در مناطــق 
خاص که نیاز به سرمایه گذاری و دارای 
مــواد اولیــه لازم مــی باشــد تاســیس 

نمایند.
فتح الهــی در پایان پیشــنهاد کرد: 
دولت در تصویب قانون و مصوبات از 

متخصصین امر استفاده نماید.

دکتر عبدالامیر باروتکوب طی مراسمی به عنوان نایب رئیس هیئت مدیره و 
مدیرعامل شرکت صنایع شیر ایران “پگاه” معرفی شد.

بــه گزارش کارآفرینی و صنعت غــذا از روابط عمومی و امور بین الملل شــرکت 
صنایع شیر ایران )پگاه(، این نشست با حضورحسن تاجیک مدیرعامل شرکت 
سرمایه گذاری آتیه صبا و نرگس یزدانیان و اسکندر اسکندری اعضای هیئت 

مدیره صنایع شیر ایران برگزار شد.
عبدالامیر باروتکوب که ریاســت هیئت مدیره صنایع شــیر ایران را عهده دار 

بود، به عنوان نائب رئیس و سرپرست شرکت صنایع شیر ایران، منصوب شد.
 در این آئین از تــلاش و زحمات علی اصغر محمدپور مدیرعامل ســابق این 

شرکت نیز تقدیر شد.

دکتر باروتکوب پیش از این نیز سابقه مدیرعاملی شرکت صنایع شیر ایران 
را بر عهده داشته است.

افزایش قیمت ارز چالش کارخانجات در تامین مواد اولیه و ماشــــین آلات صنایع غذایی است
رئیس هیئت مدیره شرکت سبزی ایران:
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گلخانه  ها باعث ارتقاء کارائی آب می  شوند
افزایش قیمت شیر، 

صادرات لبنیات را کم 
رمق کرد

واکنش یک کارآفرین نمونه ملی به اظهارت معاون وزیر جهاد کشاورزی
رئیس هیئت مدیره اتحادیه 

فرآورده های لبنی کشور: 

حمیدرضا جهانگیری، مدیرعامل شرکت کشت و صنعت دشت سبز غرب در یادداشتی برای کارآفرینی و 
ک وزارت جهاد در خصوص خبر “تولید  صنعت غذا به اظهارات فریبرز عباسی سرپرســت معاونت آب و خا

کنش نشان داد. در گلخانه ۳0 درصد مصرف آب را کاهش می دهد” وا
به قلم: حمیدرضا جهانگیری

مدیر عامل کشت و صنعت دشت سبز غرب و گلخانه  دار نمونه ملی در سال ۱400
اغلب باورها در کشــور ما این اســت که گلخانه  های تولید محصــول موجب کاهش مصرف آب می شــوند 
و اعداد و ارقامی را هم مثلًا ۳0 درصد یا بیشــتر را اعلام می نمایند که مرجع آن هم مشــخص نیســت، عموم 
گر ۲00 تن در هکتار باشد خوب است  کی دارند و متوســط عملکرد آنان هم ا گلخانه های کشور ما بســتر خا
البته در جاهایی از کشور هم گلخانه هایی با متوسط ۳۵0 تن وجود دارد که درصد کمی از گلخانه  ها را شامل 

می شود )البته نوع محصول تولیدی هم در عملکرد تأثیر مستقیم دارد(.
گلخانه  ها هم مانند هر کشت دیگری با شرایط آبیاری تیپ و قطره ای احتیاج به یک لیتر در ثانیه آب دارند 
زیرا دوران داشــت محصول در گلخانه  ها عموماً از فضای باز بیشتر است. گلخانه  ها بسته به تجهیزات آنها 
میزان متغیری از آب را مصرف می کنند، پدهای گلخانه  ها، سیســتم فوگر، سیستم میست، هیدروپونیک، 

ک کشت و … بنابراین نمی توان گفت گلخانه  ها آب کمتری مصرف می کنند. خا
بلکه گلخانه  ها باعــث ارتقاء کارائی آب می  شــوند مثلًا چنانچه یک هکتــار گوجه فرنگی در فضــای باز ۱00 
تن در هکتــار محصول بدهد بــرای هر کیلوگــرم آن صد لیتر آب مصرف می شــود اما در گلخانــه ای چنانچه 
400 تن محصول بدهد برای هر کیلوگرم گوجه فرنگی تولیدی ۲۵ لیتر آب مصرف می شود اما نیاز آبی هردو 
یکی اســت. ممکن اســت با اعمال تمهیداتی بتوان اندکی راندمان را بالا برد اما اینکه بگوئیم گلخانه ها آب 
کمتری می خواهند و از این طریق به فکر صرفه جویی باشــیم در واقع به بیراهه رفتن اســت. سیستم های 

هیدروپونیک و قابل برگشت )کود و آب( هم مسائل خود را دارند که در حوصله این بحث نمی گنجد.
اینکه می گویند در کشور ما تولید در فضای گلخانه در مقایسه با فضای باز ۱0 تا ۱۵ برابر عملکرد بیشتری دارد 

کاملًا اشتباه است و اساس این اعداد و ارقام برمی گردد به آمارهای کاغذی و بدور از واقعیت.
در منطقه ما میانگین عملکرد گوجه فرنگی هیبرید در فضای باز ۱0۱ تن و ۷00 کیلوگرم است. با این استدلال 
گلخانه ها بایستی ۱000 تا ۱۵00 تن در هکتار گوجه فرنگی تولید کنند؟؟!! اتکا به آمارهای غلط مطمئناً خروجی 

بسیار غلطی را بدنبال خواهد داشت.
در مورد الگوی کشــت و ابلاغ آن بدنبال مطالعه اینجانب مشــخص گردید که کوچکترین کار کارشناســی 
در این خصوص بعمل نیامده است و چنانچه آمادگی در مراجع دســت اندرکاران این سند؟؟!! وجود دارد 
می توانند با مراجعه به اینجانب با استدلال و دلائی کاملًا روشن ثابت نمایم که تدوین این اوراق صرفاً جهت 

انجام دستوراتی بوده است که دریافت نموده اند و نه واقعیت کشاورزی ایران….
تنها گلخانه  هایی که می توانند باعث صرفه جویی در مصرف آب به مقدار قابل توجهی شوند گلخانه های 
تولید نشاء هستند که محصول آنها اراضی وسیعی در فضای باز را تحت پوشش قرار می دهند و در آن اراضی 
گر کسی دغدغه صرفه  جویی در مصرف آب را  به واسطه ی کشت نشائی صرفه جوی بسیار معنی دار است. ا
دارد بهتر است فکری به حال 400 هزار حلقه چاه آب غیر مجاز این کشور بنماید. در خصوص طرح ۵۵0 هزار 

هکتاری خوزستان هم بحث بسیار زیاد است و گزارش های لازم به وزراء قبلی تحویل شده است.
یک سؤال

ک در وزارت کشاورزی به اضافه وزارت نیرو هرچه اعتبار است را به آب داده  اند و می  دهند.  معاونت آب و خا
ک چه کرده  اند؟؟؟ گراف گزارش بدهند که برای خا آیا می  شود یک پارا

علی احسان ظفری می گوید: افزایش قیمت شیر 
و لبنیــات در داخــل کشــور باعث کاهــش صادرات 

محصولات لبنی به سایر کشورها شده است
به گــزارش کارآفرینــی و صنعــت غــذا، مدیرعامل 
شرکت احسان ســپیده “اس بی” بزرگترین چالش 
صنعت لبنیات را کاهش قدرت خرید مردم دانست 
و گفــت: در ایــن شــرایط و پــس از افزایــش قیمــت 
لبنیات با کاهش شدید مصرف روبه رو شده ایم که 
مقرر شده بود دولت در این زمینه تدبیری کند که 

تا این لحظه محقق نشده است.
رئیس اتحادیه فرآورده های لبنی کشــور افزود: با 
توجه به این مســئله و کاهش سرانه مصرف روز به 

روز تولید واحدها نیز کاهش پیدا کرده است.
این فعال صنعت لبنیات خاطر نشان کرد: برخی 
واحدهــای لبنــی بــه تعطیلــی کشــیده شــده اند و 
بعضی نیز با ظرفیت پاییــن تولید می کنند که خود 

چالش بزرگی است.
ظفری در پایان گفت: با توجــه به افزایش قیمت 
داخلــی، صــادرات محصــولات لبنــی نســبت بــه 
گذشته کاهش پیدا کرده است و رقبای خارجی نیز 
فضایی ایجاد می کنند تا همچون گذشــته نتوانیم 

محصولات لبنی را صادر کنیم.
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غلامعلی سلیمانی با بیان اینکه پالایشگاه شیر 
آمــل روزانــه ۱.۲ میلیــون لیتــر شــیر را پالایش می 
کنــد، گفــت: همچنیــن ســالانه ۳00 میلیــون دلار 

محصول صادر می شود.
به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا به نقل از بازار، 
غلامعلی سلیمانی افزود: درحال حاضر پالایشگاه 
شــیرکاله در آمل ظرفیت پالایش و فــرآوری روزانه 
پنج میلیون لیتر شــیر را دارد که بــا راه اندازی فاز 
نخســت آن روزانه ۱.۲ میلیون لیتر شیر را پالایش 

و تجزیه می کند.
ســلیمانی افزود: با توجه بــه نیــاز روزانه حدود 
یــک ونیــم میلیــون لیتــری شــرکت کالــه آمــل به 
، کمتر از ۵00 هزار لیتر آن درمازندران توسط  شیر
دامــداری های مازنــدران تامین وبقیه مــورد نیاز 
این شــرکت از حدود ۲۲ استان کشــور تامین می 

شود.
وی ایجــاد دامــداری هــای ۱00 راســی درکشــور 
را یــک اقــدام مهــم درتامیــن شــیر مــورد نیــاز 

پالایشگاه های شــیر در شــرکت کاله برای فرآوری 
و تبدیــل صدهــا محصــول بــا ارزش عنــوان کرد و 
گــذاری زمیــن مــورد نیــاز در مازندران  گفــت: با وا
کــه اســتاندار مازنــدران قــول آن را داده، جهــاد 
کشــاورزی اســتان در کمتریــن مــدت دراختیــار 
شــرکت کالــه قــرار دهــد، حتــی در امر آمــوزش به 
جوانــان تحصیــل کــرده در روســتاها بــرای ایجاد 
دامداری های کوچک نیز برعهده خواهد گرفت.
مدیرعامل وبنیانگذار شرکت کاله آمل، با بیان 
کنــون محصــولات »کالــه« ســالانه بــه  اینکــه هم ا
ارزش ۳00 میلیــون دلار صــادر می شــود، تصریــح 
کــرد: بــا راه انــدازی کامــل پالایشــگاه شــیر ارزش 
این صــادرات بــه ۲ میلیــارد دلار خواهد رســید و 
می توانــد پــس از صنعــت پتروشــیمی بیشــترین 

ارزآوری را برای کشور داشته باشد.
سلیمانی گفت، شرکت کاله درچند دهه گذشته 
از فعالیت کاری خود با جذب صدها نیروی کاری 
متخصص وتحصیل کرده از دانشــگاه های معتبر 

داخلــی و خارجی ســهم قابل توجهــی در تولید و 
اشتغال و همچنین ارزآوری منطقه داشته و این 

مهم را همچنان ادامه خواهد داد.
وی اشاره به اینکه پالایشگاه شیر کاله نه تنها در 
کشور و خاورمیانه، بلکه در سطح آسیا جزو اولین 
هــا و برترین هاســت، تصریــح کــرد، بــا راه اندازی 
ایــن پالایشــگاه، از خــروج ســالانه یک میلیــارد و 

۳00میلیون دلار ارز از کشور جلوگیری می شود.

جمشــید عدالتیان با بیــان این که آثــار اتفاقات 
اخیر بر اقتصاد کلان چند ماه دیگر معلوم می شود، 
پیش بینی کرد پروژه های ســرمایه گذاری در کشور 

به تعویق بیافتد.
جمشید عدالتیان در تشــریح تاثیر ناآرامی های 
اخیــر بــر حــوزه اقتصــاد گفت: بــه طور مشــخص، 
جریان حمل ونقل مــواد اولیه به مبــادی تولید با 
وقفه مواجه شــد و تولیــد کاهش یافت و از ســوی 
دیگر، فروش نیز به شــکل محسوســی کم شــد که 

البته انتظار آن می رفت.
مدیرعامل شرکت صنایع غذایی پدیده دیناوند 
ادامه داد: در شــرایط بــروز ناآرامی ها، نااطمینانی 
خانواده هــا از آینــده بیشــتر می شــود و بنابرایــن 
مــردم کمتر خــرج می کننــد و بیشــتر بــه پس انداز 
متمایل می شوند. همچنین کاهش حضور مردم 
در فضاهای عمومی شــهری، بر تقاضــای کالاها و 
خدمات مرتبــط تاثیر منفی دارد. بــرای نمونه، در 
این چند روز باشــگاه های ورزشی تعطیل یا بسیار 
خلــوت بــود و همیــن خلوتــی ســبب شــد فــروش 

نوشــیدنی های ورزشــی ای که مــا تولیــد می کنیم 
کاهش یابد.

نایب رئیــس اســبق اتــاق بازرگانــی دربــاره تاثیــر 
اعتراضات بر نیروی انسانی فعال در بخش اقتصاد 
گفت: بــه نظر می رســد بیشــتر معترضان از نســل 
جوان و دانشــجو بوده اند و این یعنــی جزء نیروی 
کار فعال به حساب نمی آیند. اعتراضات هم معمولا 
بعد از ظهرها انجام می شود و بنابراین از این منظر 

باعث بروز مشکلات کارگری نشده است.
عدالتیان گمانه زنی رســانه های خارجــی درباره 
بروز اعتصابات کارگری در ایران را به شوخی شبیه 
دانست و ادامه داد: قاعدتا کارگران فعال در بخش 
دولتــی اعتصــاب نمی کننــد. در بخــش خصوصی 
هم اساسا چنین امکانی فراهم نیست چون طبق 
قانون، در شــرایط اعتصاب، کارفرما موظف است 
کثر تا ســه روز حقوق کارگران را پرداخت کند.  حدا
بنابراین اعتصاب به معنای دریافت نکردن حقوق 

و در نتیجه تنگی معیشت است.
کارگــری  او بــه وجــود تشــکل های صنفــی و 

قدرتمند در کشورهای پیشرفته اشاره کرد و افزود: 
هزینه هــای اعتصــاب را بایــد تشــکل های کارگری 
بپردازنــد و چــون مــا فاقــد چنیــن تشــکل هایی 

هستیم، بحث اعتصاب مبنایی ندارد.
عدالتیــان دربــاره آثــار بلندمــدت ناآرامی هــای 
اجتماعــی بــر اقتصــاد کلان هــم گفــت: فضــای 
نامناســب، هــم بــه لحــاظ روانــی باعــث ناامیدی 
می شــود و هم ســرمایه گذاران داخلی و خارجی را 
مردد می کند. به طور طبیعی اتفاقاتی از این دست 
سبب فراری دادن سرمایه گذارها می شود که اثرش 
را طی یــک هفته یا ده روز نشــان نمی دهد و چند 

ماه دیگر خود را نشان خواهد داد.

وزانه ۱.۲ میلیون لیتر شیر در پالایشگاه کاله پالایش ر

آثار اقتصادی اتفاقات اخیر چند ماه دیگر معلوم می شود

مدیرعامل شرکت کاله: 

مدیرعامل شرکت صنایع غذایی پدیده دیناوند: 
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دلیل انتخابسمتنام و نام خانوادگی برگزیدهرتبه

همانطور که خوانندگان عزیز و محترم ماهنامه صنعت غذا استحضار دارند آقایان غلامعلی سلیمانی بنیانگذار گروه صنایع غذایی 
، فردین عالیزاد بنیانگذار گروه صنعتی عالیفرد (سن ایچ)، احمد فتح اللهی رئیس  کاله، مرتضی سلطانی بنیانگذار گروه صنعتی زر
هیئت مدیره ســبزی ایــران، احمد صادقیان بنیانگذار شــرکت تک مــا کارون، مهدی کریمی تفرشــی مدیر عامــل مجتمع صنایع 
غذایی گلها، علی شــریعتی مقدم مدیــر عالی گروه بین الملــل نوین زعفران، بزرگمهر دادگر مدیر عامل شــرکت دوشــه آمل، صمد 
رسولوی بنیس مدیر عامل شرکت درنا، عبدالله قدوسی مدیر عامل سابق شرکت صنایع شیر ایران (پگاه)، حسین مصطفی زاده 
مدیر هلدینگ بیژن و خانم مریم تاج آبادی فراهانی مدیرعامل شــرکت تک ژن به ترتیب به عنوان شخصیت صنعت غذای سال 
های ۱۳۸۹ تا ۱400 برگزیده شــدند. امســال هم این ماهنامه قصد دارد باز هم از نظرات شــما بزرگواران بهره جوید و شخصیت برتر 

صنایع غذایی در سال ۱40۱ را معرفی نماید. لذا از شما در خواست می شود تا فرم زیر را تکمیل و به دفتر ماهنامه ارسال نمایید.
آخرین مهلت ارسال : 30 بهمن 1401 - شماره واتساپ 09357983310

تبصره ۱:جدول فوق شامل سه انتخاب می باشد که انتخاب اول ۱0 امتیاز ،انتخاب دوم ۷ امتیاز و انتخاب سوم ۵ امتیاز محاسبه 
خواهد شد. بنابراین در انتخاب های خود دقت لازم را مبذول فرمایید.

تبصره ۲: به فرم هایی که پس از تاریخ ۳0 بهمن ۱40۱ ارسال می شوند ترتیب اثر داده نخواهد شد.

برخی کارآفرینان صنایع غذایی کشور
به ترتیب حروف الفبا

گاهی« تهران همبرگر )مــام( - »ابراهیمی« صباح - »احتشــام« تروند زعفــران - »احمدخانلو«  »آثاریــان« صنایع غذایی مانــا - »آ
- »پایداری«  صنعــت آرد - »اروئی« فرآورده های گوشــتی اروئی - »بابایی« ســه نــان - »برهانی« تکدانــه - »بیوک« داداش بــرادر
کدام پارس - »پیروز حمیدی« کامبیز - »توکلی شانجانی« آی سودا - »ثابت پی« نامی نو -  »جهانگیری«  میهن - »پاینده آزاد« پا
پارس اســتا - »خانمحمدی« نان ســحر - »رازقی جهرمی « ب آ - »راهب« ایران گلاب - »ژائله« شــیرین عسل - »سالک نجات« 
« سحرخیز - »ســرمد« افرا - »شانجانی« فرمند - »شــکروی« فرآورده های غذایی شــکلی - »ضیائیان« صنایع  آناتا - »ســحرخیز
« پدر خوب  ک - »عبدالهی« ســمیه - »عصارزاده گان« آرد جرعه - »فخار آرد ورامین- »طیبی« شــهد ایران - »عبدالله« روژین تا
« یک و یک - »فیصل« شاهســوند - »قازاریان« فرآورده های گوشــتی رباط کریم - »قدس«  - »فروتــن« بنیانگذار بهروز - »فهندژ
( - »قنبریانس« آندره - »کامرانی« بهفام - »کاوسی« ترخینه - »کریمی« ماسترفوده )بایودنت( - »گرامی« گلستان  کدبانو )دلپذیر
- »مصطفــوی« زعفــران مصطفوی - »مصطفــی زاده خوئی« بیــژن -  »معصومــی« تلاونگ - »میرســلیمی« فرآورده هــای روغنی 
ایران- »میکائیلیان« میکائیلیان - »ناصری« حلوای عقاب - »نصیری« رامک - »نوربخش« دامداران - »هوشنگ نژاد« مینو - 

»یزدجردی« آرد تابان - »یزدی« خوشگوار - »یغمایی« چی توز - »نوری نسب« سمیرا و ... 
لیدرهای دیگری نیز در عرصه صنایع غذایی کشور فعال هستند که در صورتی که نام آن ها از قلم افتاده است و خوانندگان محترم 

ماهنامه صنعت غذا آشنایی دارند، می توانند آن اشخاص را به عنوان شخصیت سال انتخاب نمایند.

نام و نام خانوادگی پرکننده فرم:
میزان تحصیلات:

شغل:
امضاء: شماره تماس:         

انتخاب شخصیت صنعت غذای سال 1401



w w w . i r a n f o o d m a g a z i n e . c o m

39

INDUSTRY

Food Industry Magazine

F
o

o
d

 I
n

d
u

s
tr

y 
M

a
g

a
z

in
e

I N D U S T RY w w w . i r a n f o o d m a g a z i n e . c o m

39

INDUSTRY

Food Industry Magazine

F
o

o
d

 I
n

d
u

s
tr

y 
M

a
g

a
z

in
e

I N D U S T RY

حسینمصطفیزاده
هلدینگبیژن

شخصیتصنعتغذای
سال99

عبداللهقدوسی
شرکتپگاه

شخصیتصنعتغذای
سال98

غلامعلیسلیمانی
شرکتکاله 

شخصیتصنعتغذای
سال89

مرتضیسلطانی
شرکتزرماکارون

شخصیتصنعتغذای
سال90

فردینعالیزاد
شرکتسنایچ

شخصیتصنعتغذای
سال91

احمدفتحالهی
شرکتسبزیایران
شخصیتصنعتغذای

سال92

مهدیکریمیتفرشی
شرکتگلها 

شخصیتصنعتغذای
سال94

احمدصادقیان
شرکتتکماکارون 
شخصیتصنعتغذای

سال93

علیشریعتیمقدم
شرکتنوینزعفران
شخصیتصنعتغذای

سال95

بزرگمهردادگر
شرکتدوشهآمل

شخصیتصنعتغذای
سال96

صمدرسولویبنیس
شرکتدرنا

شخصیتصنعتغذای
سال97

که خوانندگان محترم ماهنامه صنعت  همان طور 
غذا مســـتحضر هســـتند امســـال نیز مانند ســـال 

گذشته شخصیت صنعت غذا انتخاب گردید. 
ایـــن شـــخصیت نمونـــه دکتـــر مریـــم تـــاج آبـــادی 
گـــروه تـــک ژن زیســـت  ابراهیمـــی، مدیـــر عامـــل 

می باشد.
نظـــرات تنـــی چنـــد از اهالی صنعـــت غـــذا درباره 

ایشان را می خوانیم:

شخصیت صنعت غـذای
ســـال 1400

تلاش های سرکار خانم دکتر تاج آبادی به عنوان یک بانوی کارآفرین و نوآور قابل ستایش و تحسین است و می تواند برای بانوان ایرانی الهام بخش تلاش 
و پویایی ارزشمند باشد.

از صمیم قلب برای این شخصیت برجسته صنعت غذا آرزوی موفقیت دارم.

آبادیان، مدیر تحقیق و توسعه شرکت لبنیات دوشه : دکتر فتانه 

سرکار خانم دکتر تاج آبادی حضور الهام بخشی در صنعت غذا دارند به دلیل اینکه هم استاد دانشگاه و هم به عنوان یک پژوهشگر و محقق فعالیت می کنند و هم در 
گی های ایشان است.  عرصه صنعتی در واقع ایده ها و یافته هایشــان را به خدمت، محصول و نوآوری تبدیل می کنند. همچنین اخلاق، نظم، آراســتگی و متانت از ویژ

حضور چنین دانشمندان صنعتگری در عرصه فعالیت های اقتصادی ارزشمند و قابل توجه می باشد.

: کامبیز دکتر حسن فروزان فرد، رئیس هیئت مدیره شرکت 
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نخستین بانک ژن پیاز زعفران ایران در تربت حیدریه افتتاح شد
نخســتین بانــک ژن پیــاز زعفــران ایــران عصــر 
روز پنجشــنبه طی مراســمی با حضور مسوولان 

کشوری و استانی در تربت حیدریه افتتاح شد.
مدیر عامــل کارخانــه نوآفرینــی زنجیــره ارزش 
زعفــران و انبــار ســپرده کالایــی بــورس زعفــران 
تربت حیدریــه در ایــن مراســم گفــت: بانــک ژن 
زعفران با هدف انجام کارهای مطالعاتی در پیوند 

با ساختار ژنتیکی زعفران ایجاد شده  است.
کنون  سید احســان مصطفوی با بیان اینکه تا
در هیــچ کشــوری چنیــن بانکــی ایجــاد نشــده 
است، افزود: هدف از ایجاد این بانک تحقیقاتی 
رسیدن به یک گونه خاص زعفران است تا با نام 
برند “زعفران ایرانی” در سازمان خواروبار جهانی 

به ثبت برسد.
وی گفــت: همچنیــن به دنبــال آن هســتیم با 
انجام دستکاری های ژنتیکی زعفرانی تولید شود 
که تنها در محیط جغرافیایی ایران به عمل آید و 
پیاز آن در هیچ اقلیمی خارج از ایران، رشد نکند.
مصطفــوی در ادامه گفــت: در ایــن بانک ژن، 
پیاز زعفران از ۵6 اقلیم مختلف ایران جمع آوری 

شده و بزودی پیاز زعفران از ۱0 کشور تولیدکننده 
زعفران نیز، به این پژوهشگاه منتقل خواهد شد.

ایــن کارآفریــن حــوزه زعفــران افــزود: بانک ژن 
زعفران با صرف ۲ میلیارد تومان اعتبار در زمینی 
به مساحت سه هکتار دایر شده است و بزودی 
در ۲ هکتار دیگر فعالیت های پژوهشی گسترش 

خواهد یافت.
از مجموع ۱۲0 هزار هکتار اراضی زعفران کشور، 
۹۱ هزار هکتار یعنی ۷6 درصد به خراسان رضوی 

اختصاص دارد.
همچنیــن از مجمــوع ۹۱ هــزار هکتــار اراضــی 
زیرکشــت زعفــران خراســان رضوی، هشــت هزار 
و ۸00 هکتــار آن یعنــی معادل ۱۲ درصــد زعفران 
اســتان بــه اراضــی شهرســتان تربت حیدریــه 

اختصاص دارد.
در منطقــه تربت حیدریــه تــا یــک شــعاع ۵0 
کیلومتــری، یعنــی تمــام شهرســتانی هایی که از 
کنون بالغ  این شهرستان جدا شدند در مجموع ا
ع زعفران دارند و به عبارت  بر ۳0 هزار هکتار مزار
بهتر چیزی حدود ۳4 درصد از ســطح زیرکشت 

زعفران خراسان رضوی به منطقه تربت حیدریه 
اختصاص دارد.

زعفــران یکــی از شــاخص تریــن محصــولات 
شهرســتان تربــت حیدریه اســت کــه در ایــران و 
جهــان رتبه نخســت را بــه خود اختصــاص داده  
اســت، میانگیــن تولیــد ســالانه زعفــران در ایــن 
شهرســتان ۳۵ تــن با ظرفیــت چهار کیلوگــرم در 

هکتار است.
در ســطح اســتان ۱۱۷ هــزار خانــوار بــه کشــت 
زعفران مشغول هستند که از این میزان بین ۱4 
تــا ۱۵ هزار خانوار بــه زعفــران کاران تربت حیدریه 

اختصاص دارد.
مرکز شهرســتان ۲۲۵ هزار نفری تربت حیدریه 

در ۱۵0 کیلومتری جنوب مشهد قرار دارد.

عبدعلــی ناصــری از آغــاز عملیــات برداشــت 
نیشکر در کشــت و صنعت نیشکر هفت تپه خبر 
داد و گفت: روزهای خوش نیشکر هفت تپه یکی 

پس از دیگری می آیند.
عبدعلــی ناصــری بــا اشــاره بــه آغــاز عملیــات 
برداشــت نیشــکر در کشــت و صنعــت نیشــکر 
هفت تپــه اظهــار کــرد: براســاس زمانبندی های 
انجام شــده قــرار اســت برداشــت نیشــکر در 
مجموعه کشت و صنعت نیشکر هفت  تپه، طی 

۱00 روز کاری اجرایی شود.
وی در خصــوص میــزان تولیــد نیشــکر افــزود: 
امسال پیش بینی می کنیم 400 هزار تن نیشکر از 
ع شرکت هفت تپه برداشت شود و در  سطح مزار
صورت تحقق این امر از مجموع نیشکر برداشتی، 

40 هزار تن شکر تولید خواهد شد.
مدیرعامــل شــرکت توســعه نیشــکر و صنایــع 
جانبی با اشاره به افزایش ۱۷ هزار تنی تولید شکر 
در مجموعه نیشکر هفت تپه گفت: امسال میزان 

تولید شکر در مقایسه با سال زراعی گذشته از ۲۳ 
هزار تن به حدود 40 هزار تن افزایش می یابد.

ناصری ادامه داد: در حال حاضر روزانه ۲ هزار 
ع هفت تپه برداشت می شود اما  تن نیشکر از مزار
در روزهای آینده با توجه به ظرفیت کارخانه شکر 
ع افزایش خواهد یافت و بر  میزان برداشت از مزار

این اساس تولید شکر نیز افزایش پیدا می کند.
وی با بیان اینکه امسال دومین سال عملیات 
گــذاری  برداشــت محصــول نیشــکر پــس از وا
هفت تپــه بــه شــرکت توســعه نیشــکر و صنایــع 
جانبی است، عنوان کرد: روزهای خوش نیشکر 
هفت تپه یکی پس از دیگری می آیند و امیدواریم 
با روندی که در پیش است شاهد فراموش شدن 

اتفاقات تلخ گذشته در این مجموعه باشیم.
مدیرعامــل شــرکت توســعه نیشــکر و صنایــع 
جانبی گفت: کشــت و صنعت نیشــکر هفت تپه 
کنون روی ریل توســعه قرار گرفتــه و با توجه به  ا
کشت بیش از ۵ هزار هکتار نیشکر در سال جاری 

امیدواریم در سال آینده شاهد تولید بی سابقه 
نیشکر و شکر در این مجموعه باشیم.

ناصری گفت: براســاس مســیر توســعه تدوین 
شــده در کشــت و صنعــت نیشــکر هفت تپــه، 
امیدواریــم در ســال آینــده تولیــد شــکر در ایــن 
شــرکت دو برابــر شــده و بــه بیــش از ۸0 هــزار تن 

شکر برسد.

آغاز عملیات برداشت نیشکر در کشت و صنعت هفت تپه
مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی: 
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امیرهوشنگ بیرشــک با اشــاره به کاهش 40 هزار تنی مصرف ماهانه روغن 
نباتی در کشــور گفت: با وجود کاهش ۱0 درصدی قیمــت روغن در مرداد ماه 
ســال جــاری، در هفته های اخیــر تولیدکنندگان مجــددا برای حفــظ تولید و 

رقابت، محصولات خود را با ۱0 درصد تخفیف می فروشند.
به گزارش تســنیم؛ امیرهوشــنگ بیرشــک دبیر انجمن صنایع روغن نباتی 
ایران اظهار داشــت: بعد از برداشــته شــدن ارز دولتی روغن و افزایش قیمت 
مصوب این محصول برندهای صنایع روغن برای اینکه بتوانند در بازار خود 
را حفظ و رقابت داشته باشند، قیمت خود را با تخفیف به فروش می رسانند.

وی افزود: در حال حاضر بازار نباتی روغن آرام و کاملا رقابتی شــده اســت و 
مــردم در زمان خرید توجه بیشــتری به کیفیت و برندهــای عرضه کننده این 

محصولات می کنند.
مصرف روغن نباتی40 هزار تن در ماه کاهش یافته است

دبیــر انجمــن صنایــع روغن نباتــی ایران بعــد از حــذف ارز دولتــی کالاهای 
اساســی مصرف روغن 40 هزار تن در ماه کاهش یافته است ادامه داد: میزان 
مصرف روغــن از ماهی ۱۸0 هزار تن به ۱40 هزار رســیده و مردم مصرف خود را 
مدیریت کرده اند که این امر نیز منجر به تشدید رقابت میان تولید کنندگان 

شده است.
وی تصریــح کــرد: در ایــن شــرایط شــرکت ها نیز محصــولات خــود را مقاطع 
مختلف بت تخفیف های ۵ و ۱0  درصدی به فروش می رسانند اما قیمت این 

محصول به صورت رسمی کاهش دوباره ای نداشته است.
بنابراین گزارش انجمن صنایع روغن نباتی ایران در مرداد ماه ســال جاری 
و بعــد از افزایش یکباره قیمت کالاهای اساســی از جمله روغــن بعد از حذف 
ارز 4۲00 تومانی قیمت محصولات خود را در مرداد ماه ۱0 درصد کاهش داده 

بودند.
بنابراین گزارش کنگری رئیــس اتحادیه بنکداران  نیــز در این ارتباط گفت: 
قیمت ها به ویــژه در کالاهای اساســی برنــج و روغن در 4 ماه گذشــته کاهش 

قیمت ۱۵ الی ۲0 درصدی را تجربه کرده است.
کنگری افزود: قیمت عمده یک حلب روغــن ۵کیلویی از 400 هزار تومان به 
۲۹۵ هزار تومان کاهش یافته و قیمت عمده فروشــی روغــن مایع ۹00گرمی از 

6۸ هزار تومان به حدود ۵۵ تا ۵6 هزار تومان کاهش یافته است.

غلامحســین بهمنی، دبیر انجمن تصفیه کنندگان شــکر گفــت: بنابر آمار از 
ابتدای سال ۷00 تا ۸00 هزارتن شکر وارد شده است.

غلامحســین بهمنی گفــت: قیمت کنونــی هرکیلو شــکر ۱۷ هــزار و ۷00 تا ۱۸ 
هزارتومان بوده که نسبت به قبل بازار تفاوتی ندارد

به گفته او، با توجه به فصل برداشت شکر داخلی پیش بینی می شود که تا 
پایان سال قیمت در همین محدوده باشد.

بهمنی می گوید: بنابر آمار از ابتدای سال ۷00 تا ۸00 هزارتن شکر وارد شده 
کنون ۲ کشتی برای ترخیص در راه است. است، هم ا

دبیرانجمن تصفیه کنندگان کارخانجات شکر گفت: بنابرآمار سالانه حدود ۲ 
میلیون و ۵00 هزارتن شکر در داخل مصرف می شود که با احتساب تولید یک 
میلیون و ۵00 هزارتن شکر در داخل، مابقی از طریق واردات تامین می شود.
او قیمت هرتن شکر در بنادر را ۵۲0 تا ۵۳0 دلار اعلام کرد و گفت: با احتساب 
ارز نیما و سایر هزینه ها، قیمت تمام شده هر کیلو شکر خارجی ۱۸ هزارتومان 

است.
کنــون تولیدکننــدگان شــکر داخلــی به قیمت شــکر  بــه گفتــه بهمنی، هــم ا
معترض هستند و معتقدند که بدلیل هزینه های بالای تولید، قیمت هر کیلو 

شکر بالای ۲0 هزار تومان تمام می شود .
دبیرانجمــن تصفیه کنندگان شــکر گفــت: وزارت جهاد طی نامــه ای اعلام 
کرده که کارخانه ها شکر خام از تولید داخل خریداری کنند که با این سیاست 
گذاری جدید، کارخانه ها در ورطه تعطیلی هستند چرا که نیشکری ها زنجیره 
تولیدشــان کامل اســت و شــکر خام را خودشــان مصرف می کننــد و مازادی 

ندارند.

وغن کاهش ۴۰ هزار تنی مصرف ماهانه ر
تولیدکنندگان مجبورند تخفیف بدهند

۸۰۰ هزارتن شکر از 
ابتدای سال وارد شد

وغن نباتی:  دبیرانجمن تصفیه کنندگان شکر:دبیر انجمن ر
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ونی: مشاور انجمن صنفی کارخانجات ماکار
داخلی تولیدات  درصد   ۲۹ تا   ۱۵ صادرات  غذایی/  ســــبد  تغییر  دلیل  به  ونی  ماکار مصرف  درصدی   ۲۰ افزایش 

وغنــــی کاهش یافت وده دانه های ر مالیــــات بر ارزش افــــز

رسول مژده شفق خاطر نشان کرد: افزایش قیمت  
غ و برنج باعث  کی مانند گوشت، مر سایر اقلام خورا
می شود که مردم سبد غذایی خود را تغییر بدهند و 
کارونی را جایگزین کنند؛ به نظر می رســد از اواخر  ما
مهر و اواســط آبان میزان مصرف افزایــش پیدا  کرده 

باشد.
رسول مژده شفق با اشــاره به تاثیرات اصلاح نظام 
کارونــی، گفــت: روند  یارانــه ای بــر عرضــه و تقاضــا ما
کارونی بعد از آزادسازی نرخ آرد  تولید و تقاضا برای ما
کاهش پیدا کرد اما از آنجایی که قیمت این محصول 
حــدود ۳ برابــر افزایــش پیــدا کرد بــه همان نســبت 

مصرف کنندگان خرید را مدیریت کردند.
کارونی  وی بــا بیــان اینکه شــایعه افزایــش نــرخ ما
پیش از اعمال آن از سوی تولیدکنندگان در جامعه 
مطــرح شــده بــود، تصریح کــرد: مــردم بــرای کنترل 
کارونی کردند  نگرانی های خود اقدام به انبار کردن ما
و از آنجایی که این محصول خشــک اســت می توان 
مــدت زمــان طولانــی آن را دپو کــرد از ایــن رو بخش 
قابل توجهــی از مردم حداقل برای مــدت ۵ تا 6 ماه 
نیازشان را خریداری کردند و همین نکته باعث شد 

که تقاضا در سطح فروش کاهش پیدا کند.
کارونی ۷00 گرمی از  به گفته مژده شــفق؛ قیمت ما
۸ هزار و 600 تومان ۲4 هزار تومان شد البته ۹ درصد 
مالیات بــر ارزش افزوده، هم باید بــه این نرخ اضافه 
شــود. شــواهد بازار نشــان می دهد بعد از گذشت ۷ 

مــاه به شــرایط مطلــوب نزدیک  می شــویم امــا هنوز 
که افزایش نرخ در نیمه  به آن نقطه نرســیده ایم چرا
نخست سال رخ داده و تجربه نشان داده است که در 
این بازه زمانی کاهش مصرف داریم اما در نیمه دوم 

روند مصرف اصلاح پیدا می کند.
کارونــی  مشــاور انجمــن صنفــی کارخانجــات ما
کارونی همواره کالای جایگزین  خاطر نشــان کرد: ما
در ســبد مصــرف خانوارها بــوده اســت؛ به خصوص 
خانواده هــای متوســط رو به پاییــن. افزایش قیمت  
غ و برنج باعث  کی مانند گوشت، مر سایر اقلام خورا
می شود که مردم سبد غذایی خود را تغییر بدهند و 
کارونی را جایگزین کنند؛ به نظر می رســد از اواخر  ما

مهر و اواسط آبان میزان مصرف افزایش پیدا  کند.
کارونی را حدود  وی افزایش تقاضا برای مصرف ما
کارونی به طور  ۲0 درصد دانســت و افزود: مصــرف ما
معمول در ســال ۱400 نزدیک به ۷00 هزار تن بوده و 
امروز به زیر 600 هزار تن رسیده است و امیدواریم که 
در ماه های پایانی ســال شــرایط بهبود پیدا کند. اما 
افزایش مصرف در ماه های پایانی نمی تواند چندان 
تاثیرگــذار باشــد و بایــد منتظــر باشــیم و ببینیــم که 

سیاست  دولت برای سال آتی چه خواهد شد.
مژده شفق با اشاره به حذف مالیات بر ارزش افزوده 
گندم و آرد برای مصرف کنندگان، گفت: فعالان صنف 
کارونــی به دولــت پیشــنهاد دادند که ایــن ارزش  ما
افزوده برای صنایع آردبر نیز حذف شود که با حذف 

آن به مصرف کننده نهایی کمک می شود.
کارونی را  وی ۱۵ تــا ۲۹ درصد تولیــدات داخلــی ما
کارونــی تولید  صادراتــی دانســت و افــزود: عمــده ما
شده به عراق، افغانستان و کشورهای آسیانه میانه 
و بخشــی بــه آفریقا صــادر می شــود. افزایــش قیمت 
به شدت در روند صادرات تاثیر گذاشته است چرا که 
قیمت در محصول صادراتی باید مزیت قیمتی داشته 
باشــد. علاوه بــر افزایــش قیمت گمــرک نیز نــرخ پایه 
صادراتی را افزایش داد و از تنی ۳۵0 دلار به تنی 6۸4 
دلار رســاند کــه این عــدد صــادرات را دشــوار می کرد 
حدود ۲0 روز پیش گمرک در این موضع تجدید نظر 

کرد و نرخ پایه صادراتی را به ۵۵0 دلار کاهش داد.
مــژده شــفق در پایــان بیان کــرد: قیمــت صادراتی 
از بــازار تبعیت نمی کنــد و باید رقابــت قیمتی حفظ 
شود تازمانی که این اصلاح انجام نشده صادرات ما 
صفر شده بود به جز آن بخش هایی که از سال های 

گذشته تعهد کرده بودیم.

مالیات بر ارزش افزوده برخی دانه های روغنی از ۹ 
درصد به یک درصد تایید شد.

در خصــوص اعــلام شــمولیت مالیــات بــر ارزش 
افزوده و در راستای اجرای بند ۳ مصوبات شصت و 
ششمین جلسه شورای عالی هماهنگی، اقتصادی 
کاهش مالیات بر ارزش افزوده برای دانه های سویا، 
کلزا، گلرنگ، روغن خام سویا، روغن خام، آفتابگردان، 
روغن خام کلــزا و پالم از ۹ درصد به یک درصد تأیید 

شد.
در این مصوبه آمده است: بازگشت به نامه شماره 
خ ۳0/۷/۱40۱ در خصــوص  ۱0۹۱۲۱۳/۱40۱ مــور
اعــلام شــمولیت مالیــات بــر ارزش افــزوده بــا نــرخ 
۹ درصــد دانه هــای )روغنــی بــا عنایــت بــه نظــرات 

معاونــت امور زراعت بــه شــماره ۷۷0۲۸/۷00/۱40۱ 
مــورخ ۲0/۹/۱40۱ )تصویــر پیوســت و در راســتای 
اجــرای بند ۳ مصوبات شــصت و ششــمین جلســه 
شــورای عالی هماهنگی، اقتصــادی کاهش مالیات 
بــر ارزش افــزوده بــه یــک درصــد در گــروه دانه هــای 
کــی “صرفــاً بــرای دانــه  روغنــی و روغن هــای خورا
ســویا )کــد تعرفه هــای و ۱۲0۱۹0۹0( دانــه کلــزا بــا کد 
تعرفه های ۱۲0۵۱0۲0،۱۲0۵۱0۹0،۱۲0۵۹0۱0، ۱۲0۱۹0۱0 
و ۱۲0۵۹0۹0(، دانــه گلرنــگ )کــد تعرفــه ۱۲0۷60۹0(، 
روغن خام ســویا )کــد تعرفــه ۱۵0۷۱000(، روغن خام 
آفتابگــردان )کــد تعرفــه )۱۵۱۲۱۱00 روغــن خــام کلــزا 
)کد تعرفــه )١۵١4۱۱00 و روغن پالــم RBD ) کد تعرفه 

۱۵۱۱۹0۱0( مورد تائید است.
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ح ملی جهش تولید گامی در جهت تحقق شــــعار سال اجرای طر

باید از فســــاد پیشــــگیری کرد | بخش خصوصی قربانی فســــاد است
رئیس کمیسیون مبارزه با فساد اتاق تهران:

علی افتخاری با اشاره به اجرای طرح ملی جهش 
تولید در سراسر کشور و به تبع آن در لرستان، اظهار 
کــرد: این طرح از دو ســال گذشــته ابتدا در ســطح 

تعداد محدودی از استان های کشور اجرا شد.
وی با اشــاره بــه این که دیم زارهــا به عنــوان پایه 
تولید در دنیا معرفی می شــوند، عنــوان کرد: طرح 
ملی جهش تولید طی ســال زراعی گذشــته در ۱۵ 
اســتان و در ســطح بیــش از ۲.۵ میلیــون هکتار از 

زمین های دیم در کشور به کار خود ادامه داد.
افتخــاری بیان کــرد: عمده غــذای دنیــا در دیم 
زارهــا تولید می شــود که ایــن غفلت ما باعث شــد 

تنها از ۱0 درصد ظرفیت دیم زارها استفاده کنیم.
این کارشــناس زراعــت با بیــان این کــه دیم زارها 

از آب به اصطلاح ســبز اســتفاده می کنند، تصریح 
کرد: زمین های دیم فشار زیادی را متوجه آب های 
زیرزمینی و منابع طبیعی نمی کنند و توســعه این 
اقدامــات می توانــد روی معیشــت کشــاورزان و در 

حوزه تولید داخلی تأثیرگذار باشد.
وی ادامه داد: تسهیلات ارزان قیمت، کمک های 
بلاعوض و توســعه شبکه بیمه در بین کشاورزان و 
ح دنبــال می شــود کــه امیدواریــم  … در ایــن طــر
خروجــی آن افزایــش تولیــد ملــی در حــوزه تأمین 

امنیت غذایی باشد.
وی بیــان کــرد: در زمــان حاضــر متوســط تولیــد 
گندم در کشــور ۱۱00 کیلوگرم در هکتار است و این 
میزان در سال پنجم اجرای طرح جهش تولید به 

۱4۵0 کیلوگرم در هکتار افزایش می یابد.
افتخاری تصریــح کرد: در طرح جهــش تولید در 
دیم زارها برای گندم و نخود فقط افزایش بهره وری 
در نظر گرفته شــده اســت و با اجرای آن سطح زیر 
کشت فعلی گندم که چهار میلیون و ۱0 هزار هکتار 
بــوده و نخــود کــه ۵۵0 هزار هکتــار اســت، افزایش 

نخواهد داشت.

کــم  حســن فــروزان فــرد می گویــد، بهتریــن و 
هزینه ترین اقدام برای مبارزه با فســاد پیشــگیری 
از آن و از بیــن بــردن بســترهای فســاد در اقتصــاد 

کشور است.
حســن فروزان فرد اظهار کرد: این درســت است 
که بخــش مهمــی از اقتصاد ایــران یا مســتقیما در 
اختیــار دولــت اســت یــا توســط بخش های شــبه 
دولتــی و خصولتــی اداره می شــود امــا بایــد توجه 
داشت که سهم بخش خصوصی در اقتصاد روزانه 
و فعالیــت در صنف هــا و بخــش مهمــی از نیــروی 
کار فعال در اقتصاد ایران، بســیار گســترده است و 
نمی توان در پیگیری مســائل مهمی مانند مبارزه 
با فساد، سهم بخش خصوصی نادیده گرفت یا آن 
را کنار گذاشــت. در واقع ما از سویی باید مبارزه با 
فســاد را در این بخش دنبال کنیم و از سوی دیگر 
در نظر داشته باشیم که بخش خصوصی در ایران 

خود یکی از قربانیان فساد است.
وی بــا اشــاره بــه جایــگاه بخــش خصوصــی در 
اقتصــاد ایــران، گفــت: مــا در ســال های گذشــته 
بارها شــاهد آن بوده ایــم که شــرکت ها و نهادهای 
خصولتــی نیــز بــرای حضــور در اقتصــاد خــود را 
خصوصی می نامند و به این شــکل خود را معرفی 
می کنند. از این رو در این تردیدی وجود ندارد که 
در مسیر مبارزه با فساد، باید روی بخش خصوصی 

و ظرفیت های آن حساب باز کرد.
عضــو اتــاق بازرگانــی تهــران بــا اشــاره بــه تجربــه 
برگــزاری همایــش مبــارزه با فســاد در ایــن اتاق در 
هفت ســال گذشــته، توضیــح داد: بعــد از برگزاری 
هفــت دوره مراســم روز جهانــی مبــارزه با فســاد و 
بــا توجــه بــه اینکــه ســال پایانــی دوره نهــم هیات 
نماینــدگان اتــاق بازرگانــی تهــران در حال ســپری 
شــدن اســت، تصمیم گرفتیم هشــتمین دور این 
همایش را نیز برای بازخوانــی فعالیت های بخش 
خصوصی در این حوزه و چشم انداز پیش رو برگزار 
کنیم. در این دوره، مشابه دوره های گذشته تمرکز 
ما بر بررسی ظرفیت ها و موقعیت های کنوانسیون 
جهانــی مبــارزه بــا فســاد معطــوف خواهــد بــود. 
بی شــک گام نخســت در ایــن مســیر آن اســت که 
کمیت  توجــه فعــالان اقتصــادی و همین طــور حا
را بــه این نکته جلب کنیم که ابزار شــناخته شــده 
و بین المللــی در زمینــه مبــارزه بــا فســاد، همیــن 
کنوانســیون مبارزه با فساد اســت و همچنین باید 
توجــه صاحب نظــران و مســئولان در حوزه هــای 
مختلف را به انجام وظایــف و پیگیری موضوعات 

کید این کنوانسیون جلب کنیم. مورد تا
کشــور مــا قوانینــی بــا تکیــه بــر  او افــزود: در 
کنوانســیون جهانــی مبــارزه بــا فســاد بــه تصویــب 
کنــون در حــال اجراســت. در عیــن  کــه ا رســیده 

حال، برخــی از مــوارد مورد اشــاره کنوانســیون نیز 
هنوز در قالب قوانین موضوعه در کشــور پیگیری 
نمی شود و به رغم آنکه کلیت کنوانسیون در کشور 
به رسمیت شناخته شده است، اما مواردی از آن 
در کشور ما پشتوانه قانونی ندارد و به همین سبب 
گــر قوانینی هم  مــورد پیگیری قــرار نمی گیــرد. یــا ا
وجود دارد اجرای آنها به صورت مجدانه پیگیری 
نمی شود. بنابراین مشابه سال های گذشته، این 
موارد در هشتمین دوره همایش روز جهانی فساد 
نیز به معرض نقد و بررسی گذاشته و فعالیت های 

گذشته بازخوانی شد.
بر اساس توضیحات فروزان فرد، هشتمین دوره 
همایش روز جهانی مبارزه با فساد، نوزدهم آذرماه 

در اتاق تهران برگزار شد.
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بررسی سلامتی گاوها با ساعت هوشمند
پژوهشگران چین، نوعی ساعت هوشمند ابداع کرده اند که می تواند سلامتی گاوها را مورد بررسی قرار دهد.

، از شلوارهای ارتعاشی یوگا گرفته تا  به گزارش دیلی میل، طیف گسترده ای از فناوری های پوشیدنی عجیب و شگفت انگیز
کنون، یک پژوهش جدید ادعا  خالکوبی های هوشمند موقت، سرفصل اخبار را در ســال های اخیر به خود اختصاص داده اند. ا

ع آینده استفاده کنند. کرده است که گاوها نیز می توانند از فناوری های پوشیدنی در مزار
پژوهگران “دانشگاه جیائوتونگ جنوب غربی” )Southwest Jiaotong University(، ساعت هوشمندی ساخته اند که می توان از آن برای نظارت بر سلامت، باروری و محل 

سکونت گاوها استفاده کرد.
“زوتائو ژانگ” )Zutao Zhang(، از پژوهشــگران این پروژه گفت: نظارت بر اطلاعات محیطی و بهداشــتی گاو می تواند به پیشگیری از بیماری ها و بهبود کارآیی در پرورش و 

مدیریت مراتع کمک کند.
 در این پژوهش، پژوهشگران تصمیم گرفتند یک دستگاه پوشیدنی را توسعه دهند که می توان از آن برای جمع آوری اطلاعات حیاتی در مورد گاوها استفاده کرد. 

کسیژن، دما و رطوبت هوا، میزان فعالیت، چرخه های تولید مثل، بیماری و تولید شیر باشند. ژانگ توضیح داد: این اطلاعات می توانند شامل غلظت ا
دستگاه های هوشمند در اطراف گردن و مچ پای گاوها قرار می گیرند. آنها حاوی یک مکانیسم منحصربه فرد تقویت حرکت هستند که از چند آهن ربا و یک 

آونگ برای تقویت حرکات کوچک گاوها استفاده می کند.
انرژی جنبشــی حاصل از حرکات گاو پس از جذب شــدن، در یک باتری لیتیومی ذخیره می شــود و برای تامین انرژی دســتگاه مورد اســتفاده قرار 
می گیرد. این بدان معناست که دستگاه برخلاف یک ساعت هوشمند سنتی نیازی به شارژ ندارد. “یاجیا پان” )Yajia Pan(، از پژوهشگران این 
پروژه گفت: مقدار زیادی از انرژی جنبشــی وجود دارد که آن را می توان در حرکات روزانه گاو، از جمله راه رفتن، دویدن و حتی حرکت گردن 

برداشت کرد.
پژوهشگران برای بررسی این دستگاه، آن را روی شرکت کنندگان انسان آزمایش کردند. آزمایش ها نشان داد که حتی یک حرکت 

سبک نیز برای اندازه گیری دما با دستگاه کافی است.
پژوهشگران می گویند که این دستگاه هوشمند علاوه بر گاوها می تواند کاربردهای گسترده ای نیز در انسان ها داشته باشد. 
این کاربردها شامل نظارت بر ورزش، مراقبت های بهداشتی، خانه های هوشمند و شبکه های حسگر بی سیم هستند.
ژانــگ گفــت: انرژی جنبشــی در همه جای محیــط وجــود دارد. تاب خــوردن برگ هــا در باد، حرکت انســان ها و 
حیوانات، حرکت امواج و چرخش زمین، همگی حاوی انرژی جنبشــی زیادی هستند. ما نباید اجازه بدهیم 

که این انرژی هدر برود.

کارآفرینی و صنعت غذا    دی ماه 1401    شماره 51 دوره جدید )156(       ماهنامه 
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دانشـــمندان می گویند ســـیب زمینـــی و گوجه 
فرنگـــی می توانند داروهای جدید ســـرطان را در 
خود داشـــته باشـــند، چرا کـــه فواید ســـبزیجات 

بسیار فراتر از درک ما است.
به گزارش ساینس دیلی، پیشرفت های پزشکی 
و فنـــاوری بـــه دانشـــمندان کمک کرده اســـت تا 
درمان های مؤثرتری برای سرطان ابداع کنند. با 
این حال، این درمان ها می توانند به سلول های 
ســـالم نیز آســـیب برســـانند و اغلب باعث ایجاد 

عوارض جانبی شدید در بیماران می شوند.
 Adam( دانشـــمندان دانشـــگاه آدام میکیویچ
Mickiewicz( لهســـتان، در جســـت وجوی 
داروهـــای احتمالی ســـرطان با عـــوارض جانبی 
، گلیکوآلکالوئیدهـــا، مـــواد فعـــال زیســـتی  کمتـــر
ننـــد  ت ما یجا ز ســـبز ا ی  ر ر بســـیا د د جـــو مو
کارایـــی  گوجه فرنگـــی را بـــرای  ســـیب زمینی و 
بالقوه شان در درمان سرطان بررسی کردند. چه 
کسی می داند؟ شـــاید داروهای آینده سرطان را 

بتوان از گلیکوآلکالوئیدها فرموله کرد.
مکدالنـــا وینکیـــل )Magdalena Winkiel( از 
پژوهشگران این پژوهش در یک بیانیه مطبوعاتی 
گفت: دانشـــمندان در سراســـر جهـــان همواره در 
جستجوی داروهایی هستند که برای سلول های 
ســـرطانی کشـــنده باشـــند، اما در عین حال برای 
سلول های سالم بی خطر باشند. اما این کار هنوز 
با وجود پیشـــرفت های پزشـــکی و توسعه شگرف 
روش های درمانی مدرن، آسان نیست. به همین 
دلیل است که شاید بهتر باشد به گیاهان دارویی 
برگردیم که ســـال ها پیـــش با موفقیـــت در درمان 
بیماری های مختلف استفاده می شدند. معتقدم 
که ارزش بررسی مجدد خواص آنها و شاید کشف 

مجدد پتانسیل آنها وجود دارد.
کار بر روی پنج گلیکوآلکالوئید

این گـــروه پژوهشـــی روی پنـــج گلیکوآلکالوئید 
کونین، سولاســـونین،  بـــه نام های ســـولانین، چا
کـــه در  کردنـــد  کار  ســـولامارژین و توماتیـــن 
عصاره های خام خانواده گیاه سولاناســـه 
)Solanaceae( وجـــود دارند که به نام 
بادنجانیان نیز شناخته می شوند.
خانواده گیاهی بادنجانیان 

شامل چندین غذای رایج مصرفی همراه 
با بسیاری از مواد سمی است که در نتیجه 
آلکالوئیدهایی اســـت که برای محافظت 
از خود در برابر حیوانـــات گیاه خوار تولید 

می کننـــد. با این حـــال، پژوهش های قبلی 
نشـــان می دهد که این ســـم ها می توانند در 

صورت مصـــرف در دوز صحیح بـــه دارو تبدیل 
شوند.

گلیکوآلکالوئیدها به دلیل مهار رشد سلول های 
ســـرطانی و به طور بالقوه کشـــتن آنها شـــناخته 
شـــده اند. بنابراین، گلیکوآلکالوئیدها پتانســـیل 
بســـیار زیادی بـــرای درمان هـــای آینـــده دارند، 
زیرا این مناطق هـــدف مهمی برای تحت کنترل 
گهـــی بیمـــاران  گرفتـــن ســـرطان و بهبـــود پیش آ

هستند.
پژوهش های که از طریق شبیه سازی کامپیوتری 
انجام شـــد، نشـــان داد که گلیکوآلکالوئیدها سمی 
نیســـتند و خطـــر آســـیب رســـاندن بـــه دی ان ای 
گرچه  )DNA( یا ایجاد تومورهـــای آینده را ندارند، ا
در آنجا خطـــر تأثیرگذاری بر سیســـتم تولید مثل را 

به همراه دارند.
گر نتوانیـــم داروهای  وینکیل می گویـــد: حتی ا
ضد ســـرطانی را که امروزه اســـتفاده می شـــوند، 
جایگزیـــن کنیـــم، شـــاید یـــک درمـــان ترکیبـــی، 
اثربخشـــی ایـــن درمان هـــا را افزایـــش دهـــد. 
ســـؤال های زیادی وجود دارد، اما بدون دانش 
دقیق از خواص گلیکوآلکالوئیدها ما نمی توانیم 

به پاسخ آنها پی ببریم.
کونین هنر برجسته سولانین و چا

پـــس از انجـــام پژوهش هـــای آزمایشـــگاهی و 
کـــه کدامیـــک از  حیوانـــی بـــرای ارزیابـــی ایـــن 
گلیکوآلکالوئیدهـــا بی خطـــر و بـــه انـــدازه کافـــی 
وی انســـان امیدوارکننـــده  بـــرای آزمایـــش ر
کونین  هســـتند، گروه پژوهشـــی، ســـولانین و چا
که گلیکوآلکالوئیدهای موجود در ســـیب زمینی 
هســـتند را برجســـته کردند. با این حـــال، مقدار 
آنها در ســـیب زمینی بســـته به نـــوع و همچنین 
دما و شـــرایط نوری که در معـــرض آن قرار گرفته 

متفاوت است.
سولانین از متاستاز و همچنین از تبدیل 

ترکیبـــات ســـرطان زا به مـــواد ســـرطان زا در بدن 
جلوگیری می کند. علاوه بر این، پژوهش ها روی 
نوع خاصی از سلول های سرطان خون نشان داد 
که ســـولانین می تواند سلول های ســـرطانی را در 
صورت استفاده در دوزهای درمانی از بین ببرد.

کونین نیز پتانسیل  پژوهشگران می گویند، چا
گندخونی( را  اســـتفاده برای درمان سپســـیس)

دارد، زیرا اثرات ضد التهابی دارد.
سولامارژین نیز تولید مثل سلول های سرطانی 
کبد را مهار می کند و سلول های بنیادی سرطانی 
را هدف قـــرار می دهد کـــه انتظار مـــی رود نقش 
مهمی در مقاومـــت دارویی ســـرطان ایفا کنند. 
بنابراین می تواند به عنـــوان یک درمان مکمل، 

حیاتی باشد.
همچنین تصور می شود که سولاسونین که در 
گیاهان مختلف خانواده بادنجانیان وجود دارد 
با هدف قرار دادن همان مســـیر به ســـلول های 
بنیـــادی ســـرطانی حملـــه می کند. حتـــی گوجه 
فرنگی ها نیز این پتانســـیل را دارنـــد که در آینده 
در پزشکی مورد استفاده قرار گیرند، زیرا توماتین 
به بدن کمک می کند تا چرخه ســـلولی را تنظیم 

کند و بتواند سلول های سرطانی را از بین ببرد.
کـــه  کـــرد  گـــروه پژوهشـــی خاطرنشـــان  ایـــن 
پژوهش های بیشتری مورد نیاز است تا مشخص 
شـــود که چگونـــه ایـــن پتانســـیل آزمایشـــگاهی 
می تواند بـــه بهترین وجه به پزشـــکی در دنیای 

واقعی منتقل شود.
 Frontiers in نتایـــج ایـــن مطالعـــه در مجلـــه

Pharmacology منتشر شده است.

وی سرطان از گوجه  تولید دار
فرنگی و سیب زمینی
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الزام افزایش مصرف شیر و لبنیات در شرایط
وه های سنی کودک و سالمند  آلودگی هوا برای گر

در شــرایط آلودگــی هوا بــرای کاهش صدمات به دســتگاه تنفســی و التهاب 
دستگاه گوارش ناشی از این آلودگی، افزایش مصرف شیر و لبنیات برای تمامی 

افراد بویژه کودکان وسالمندان توصیه و الزام می شود.
 عوارض ناشــی از افزایش آلاینده ها بر ســلامت مردم، اهمیــت توجه به این 
مشکل را بیشتر می کند. قبل از این که سراغ سوال اصلی، یعنی کاهش اثرات 
مخرب آلودگی هوا به وســیله غذاها برویم، باید ببینیم آلودگی هوا چه تأثیری 
روی بدن می گــذارد و تغییــرات فیزیولوژیکی که در بدن به خاطــر آلودگی هوا 
به وجــود می آید، کدام اســت. وقتی می گوییم هــوا آلوده اســت، اغلب به این 
معنی است که هیدروکربورهای ناشی از سوخت ناقص مواد سوختی در هوای 
تنفسی ما پخش شده اند. این هیدروکربورها سرطان زا هستند.آنچه که در این 
زمان بیشتر در رسانه ها شنیده می شــود بحث ارتباط این آلودگی با سیستم 
کید بیشــتر صاحبنظران بر محور حفاظت از این سیستم و  تنفسی اســت و تا

یا عوارض وارده به آن است.
کید و توصیه کارشناسان بهداشت و تغذیه  بر اساس مطالعات و تحقیقات تا
مبنی بر افزایش مصرف شــیر و لبنیات برای تمامی افراد بویژه برای گروههای 
سنی در معرض خطر شامل کودکان و سالمندان می باشد که کمک بزرگی در 
جهت کاهش صدمات به دســتگاه تنفسی و التهاب دســتگاه گوارش ناشی از 
این آلودگی است . در بین گروه های مختلف مواد غذایی، گروه شیر و لبنیات 
تاثیر ویــژه ای در افزایش توان بدن برای مقابله با اثرات آلودگی هوا دارد. شــیر 
کامل ترین غذا و ســر شــار از مواد مغذی اســت که عمده نیازهای بدن انسان 
را از کودکی تا کهنســالی تامین می کند، این نوشــیدنی حیات بخش  که منبع 
، ویتامین های گروه B و A، قند، چربی و انرژی  غنی از پروتئین، کلسیم، فسفر
اســت ،برای کم شــدن مضــرات آلودگی هــوا، توصیه می شــود. مصرف شــیر و 
فــرآورده های آن ســبب نرم شــدن مخاط تنفســی فوقانــی، مــری و معده می 
شــود. این گروه به دلیل دارا بودن مقادیر قابل ملاحظه ای کلســیم، فســفر و 
منیزیم سبب اشغال گیرنده های این مواد در سطح سلول ها شده و به شکل 

رقابتــی مانع از جذب ســایر فلــزات دو ظرفیتی موجــود در هوای آلــوده نظیر 
، دوغ و ماســت های  ســرب و بروز بســیاری از عــوارض می شــود. مصرف شــیر
»پروبیوتیك« برای مقابله با آلاینده های هوا انتخاب بهتری به شمار می روند. 
آلاینده های موجود شامل ترکیبات مختلفی است که از طریق هوای تنفسی 
وارد بدن شــده، آثار مخرب آن روی بافت های بدن، دســتگاه تنفسی و قلب 
و عروق بر جای مانده در طولانی مدت ابتلا به پوکی اســتخوان را تشدید می 
کند.از سوی دیگر در زمان آلودگی هوا، ساخت ویتامین »د« از طریق پوست 
به شدت کاهش می یابد. به همین دلیل در شهرهای بزرگ که معمولا هوای 
آلوده دارنــد، کمبــود ویتامین »د« از شــیوع بالایی بــر خوردار اســت. لبنیات 
التهابــات و بیمــاری های دســتگاه گوارش را  بــه طور چشــمگیری کاهش می 
دهند . لذا شــرکت شــیر صنایع شــیر ایــران )پگاه( به عنــوان یکــی از بزرگترین 
گاهی عموم مردم بویژه اســتان  تولیدکنندگان غذای ســالم، افزایش ســطح آ
تهران و ترویج فرهنگ مصرف شــیر و غذای ســالم به خصوص شیر و فرآورده 
های آن را مســئولیت اجتماعــی خود می داند  و با تولید محصولات ســلامتی 
محور غنی شــده با ویتامین ها و پروبیوتیک ها همواره پرچمدار ســلامتی در 
کید موکد دارد . جامعه بوده و بر افزایش مصرف شیر و فرآورده های شیری تا

کودکان و سالمندان به اضافه بیماران قلبی عروقی و بیماران ریوی، از آسیب 
پذیرترین گروه ها در مقابل آلودگی هوا هستند و بهتر است خانواده ها بیشتر 

مراقب رژیم غذایی این افراد باشند ضمنا محصولات
ســلامتی بخش پگاه  که بیش از 600 نوع می  باشد در 

کثر فروشــگاهای بــزرگ وکوچــک نمایندگی های  ا
پگاه، ســازمان میادین میوه و تره بارشــهرداری و 
تمامی فروشگاه های مواد غذایی قابل دسترس 

است.

سید عباس موسوی 
مدیر روابط عمومی پگاه تهران 

و کار شناس امور اجتماعی
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دکتر سید محمد حسینی معتقد است: با وضعیت 
موجود، تولید کردن در کشــور بیشــتر شبیه معجزه 
است و تولیدکنندگان کار بزرگی را در زنده نگه داشتن 

کارخانجات صنایع غذایی کرده  اند.
بنیانگذار انجمــن علوم و صنایع غذایــی ایران در 
گفتگو بــا کارآفرینــی و صنعت غــذا  گفت: تاثیــر روند 
صعــودی ارز بر صنعــت غــذا و اقتصاد کشــور باید با 
نگاه کارشناســی و توســط اقتصاددانــان انجام گیرد 
ولی تجربه نشــان داده که ثابت نبــودن قیمت ارز بر 
که در  روحیه افراد مختلف جامعه تاثیر می گذارد چرا
جزئی ترین مسئله ی زندگی و خرید مصرف کنندگان 

دخالت دارد.
دکتــر ســید محمــد حســینی افــزود: گــران شــدن 
ک، غذا، مسکن، لوازم تحریر ناشی از بالا رفتن  پوشا
ارز، چالشی اســت که همه مردم با آن دست و پنجه 

نرم می کنند.
این نماینــده ادوار مجلس خاطر نشــان کرد: این 
مسئله باعث شده از سبد غذایی مردم نیز کم شود 
و تاثیر آن به آهســتگی در صنعت نمایان می شــود و 
تولیدکنندگان نیز فروش کمتری نســبت به گذشته 
خواهنــد داشــت، زیــرا همه این مســایل بــه صورت 

زنجیر وار به هم متصل هستند.

این فعال صنعت غذای کشور تصریح کرد: با ادامه 
رونــد افزایش نرخ ارز کارخانجــات نمی توانند هر روز 
قیمت خود را متناسب با هزینه های خود بالا ببرند 
زیرا از طرفی با مسائلی چون قیمت گذاری دستوری 
از طرف نهادهای نظارتی مواجهند و از طرف دیگر نیز 
قدرت خرید مصرف کننده به قدری کاهش یافته که 
کارخانجات مجبورند از ســود خود کــم کنند که این 
امر نیز باعث شــده تولیدکنندگان روزهای سختی را 

پشت سر بگذارند.
دکتر حســینی با اشــاره بــه افزایش قیمــت دلار به 
بالای چهل هزارتومان گفت: ادامه این مسئله یک 
فاجعه اقتصادی برای کشور است و مسئولین هر چه 
زودتر باید برای این قضیه تمهیداتی را بیاندیشند و 
ک  با سیاستی مناسب کشــور را از این گلوگاه خطرنا

عبور دهند.
بنیانگــذار انجمن علــوم و صنایع غذایــی ایران با 
اشــاره به چالش هــای موجود درصنعت غــذا گفت: 
با روند فعلی تولید کردن بیشــتر شبیه معجزه است 
که تولیدکنندگان، محصولات خود را به سختی  چرا
به فروش می رسانند و حتی گاهاً در وصول مطالبات 
خود از خــرده فروش هــا و فروشــگاه های زنجیره ای 

دچار مشکل هستند.

وی افــزود: کوچــک شــدن ســفره مــردم نیــز تاثیــر 
فراوانی بر تولید گذاشته و افزایش قیمت تمام شده 
تولید موادغذایی ناشی از عواقب افزایش قیمت ارز 
همگــی از چالش های صنایع غذایی کشــور اســت. 
در این بین بخشــنامه ها و قیمت گذاری دســتوری 
از طــرف دولــت نیــز ضربــات آخــر را بــه بــدن زخمی 
گر تمهیدات و پشــتکار  صنعت غــذا وارد ســاخته و ا
تولیدکننــدگان و کارآفرینــان صنعــت غذا نبــود باید 
شاهد تعطیلی و بیکار شــدن عده زیادی از جوانان 

این مرز و بوم می بودیم.
عضو هیئت مدیره انجمن علــوم و صنایع غذایی 
ایران در پایان گفت: با وضعیت موجود تولیدکنندگان 
و شــرایط ســخت تولید به نظــر می رســد کارآفرینان 
کشــورمان جادوگری می کنند که توانســته اند ســر پا 

بمانند و باید به همه آن ها دستمریزاد گفت.

ســید جواد ســاداتی نــژاد، وزیــر جهاد کشــاورزی، 
از برنامه ریــزی وزارت جهــاد کشــاورزی بــا هــدف 

ارزان سازی غذا خبر داد.
به گزارش کارآفرینی و صنعت غــذا به نقل از وزارت 
جهاد کشاورزی، سیدجواد ساداتی نژاد در نشست 
قــرارگاه امنیت غذایــی که با حضــور معاونیــن وزیر، 
رؤســای ســازمان ها و مســؤولان ذی ربــط در وزارت 
جهاد کشــاورزی برگزار شــد، با اشــاره به کاهش تورم 
کی و مواد غذایی  نقطه به نقطه و ماهانه اقلام خورا
کیفیت  در آذر ۱40۱ گفت: تولید غذای ارزان، سالم و با
مهمترین مأموریت وزارت جهاد کشاورزی است که 
در راستای انجام مأموریت مذکور تمام ظرفیت های 

وزارتخانه را به کار گرفته است.
وی در ادامــه افــزود: افزایــش بهــره وری در واحــد 
، ســم،  ســطح، اســتفاده از هســته های اولیــه )بــذر
کاهــش ضایعــات،  کیفیــت تولیــد،  کــود و…( با

هوشمندسازی زنجیره ارزش محصولات کشاورزی، 
کالاهــای اساســی و… بــا هــدف  توزیــع اینترنتــی 
ارزان سازی غذا در دستور کار وزارت جهاد کشاورزی 

قرار دارد.
وزیــر جهــاد کشــاورزی در ادامــه تصریــح کــرد: بــا 
برنامه ریزی هــای انجــام شــده، کاهــش تــورم اقــلام 
کی و مواد غذایی در سراســر استان های کشور  خورا

تحقق پیدا خواهد کرد.
وی در ادامــه دفتــر بازرســی و نظــارت بــر کالاهای 
اساســی وزارت جهــاد کشــاورزی را ملــزم بــه نظارت 

دقیق در بازار کرد.
اد بــا اشــاره بــه نقــش اتحادیه هــا و  ســاداتی نژ
تشــکل های بخــش کشــاورزی در تنظیم بــازار مواد 
غذایــی گفــت: در یــک ســال گذشــته تشــکل ها، 
اتحادیه هــا و تولیــد کننــدگان همــکاری و تعامــل 
ســازنده ای با دولت در زمینه تنظیم بازار و مدیریت 

عرضه و تقاضای محصولات کشاورزی داشته اند.
وی افزود: امیدواریم همکاری و تعامل ایجاد شده 
تقویــت شــود، در این راســتا وزارت جهاد کشــاورزی 
همه جانبه پشتیبان و حامی اتحادیه ها و تشکل های 

بخش کشاورزی است.
وزیــر جهــاد کشــاورزی در پایــان تصریــح کــرد: بــا 
برنامه ریزی هــای انجــام شــده کمبــودی در تأمیــن 
کالاهای اساسی و تنظیم بازار محصولات کشاورزی 
وجود نــدارد و در تولیــد و تأمین محصــولات زراعی، 

باغی، دامی و … در شرایط مناسبی قرار داریم.

افزایش قیمت تمام شده تولید و قیمت گذاری دستوری از چالش های مهم صنعت غذای کشور است

وزیر جهاد کشاورزی: برنامه ریزی وزارت جهاد کشاورزی با هدف ارزان سازی غذا

بنیانگذار انجمن علوم و صنایع غذایی ایران: 
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فعالان اقتصادی نگران تضعیف جایگاه بخش خصوصی هستند
رئیس اتاق شیراز:

جمال رازقــی جهرمی با انتقــاد از ترکیب اعضای 
شورای عالی نظارت بر اتاق ایران که در طرح اصلاح 
قانون اتاق ایران دیده شده است، تضعیف جایگاه 
بخش خصوصی را نگرانی اصلی فعالان اقتصادی 

عنوان کرد.
بــه گــزارش کارآفرینــی و صنعــت غــذا، بــه نقــل از 
اتــاق بازرگانی ایران؛ رئیس اتاق شــیراز با اشــاره به 
پیش نویس طــرح اصلاح قانــون اتاق ایــران که به 
تازگی در اختیار اعضای هیات نمایندگان قرار گرفته 
اســت، گفت: این طرح با توجه بــه ترکیب اعضای 
شورای عالی نظارت، اتاق ایران را به سمت دولتی 

شدن سوق می دهد.
قانون اتــاق ایران کــه از نگاه بســیاری از اعضای 
هیات نمایندگان باید پیش از این اصلاح می شد، 
آذر ســال ۱۳۹۹ در صحــن مجلس اعــلام وصول و 
روند اصلاح آن آغاز شــد. در ابتــدا طرحی با همت 
نمایندگان و اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس 
تهیه شــد که از ســوی فعالان اقتصــادی و اعضای 
هیات نمایندگان اتاق ایران مورد انتقاد قرار گرفت 
که به اعتقاد آنها آن طرح با روح و ماهیت اتاق  چرا

به عنوان موسسه ای غیر انتفاعی در تضاد بود.
ح شــد، اعضــای  بــه دنبــال مباحثــی کــه مطــر
ی  ر همــکا بــا  مجلــس  ی  د قتصــا ا ن  کمیســیو
نمایندگانــی از اتاق ایــران وارد فاز تهیــه یک طرح 
جدید از این قانون شدند و در نهایت ۸ آبان سال 
جاری نسخه نهایی پیش نویس طرح قانون اتاق 
ایران ارائه  و مقرر شد برای دریافت نظرات اعضای 

هیات نمایندگان در اختیار آنها قرار گیرد.   
بدین ترتیــب فرصتی فراهم شــد تا اعضــای اتاق 
ایــران بــه بیــان نقطه نظــرات خــود دربــاره طــرح 
پیشــنهادی بپردازند. در این راســتا جمال رازقی، 
رئیس اتاق شــیراز ضمــن انتقاد از ترکیــب اعضای 
شــورای عالی نظارت بر اتاق ایران که در این طرح 
دیده شده، گفت: اعضای این شورا بیشتر از دولت 
هستند و این به معنای ســوق پیدا کردن پارلمان 

بخش خصوصی به سمت دولت است.
او بــا ابــراز نگرانــی از تضعیــف جایــگاه بخــش 
خصوصــی در اقتصــاد ایــران، گفــت: یکی دیگــر از 
جنبه هــای ایــن طــرح که بایــد مــورد بازبینــی قرار 
بگیرد، بی توجهی آن نســبت به بخش کشــاورزی 

اســت. طبق بندهای آمده در این طرح، از بخش 
کشــاروزی، امــکان عضویــت در هیــات نمایندگان 
وجــود نــدارد کــه ایــن موجــب ضعیف شــدن این 
بخــش مهــم در پارلمــان بخــش خصوصــی کشــور 

می شود.
طبق پیش نویس طرح اصلاح قانون اتاق ایران 
وزیر صنعت، معــدن و تجارت، وزیر اقتصــاد،  وزیر 
کشــاورزی، رئیس کل بانــک مرکزی، نماینــده قوه 
قضائیــه، نماینــده کمیســیون اقتصــادی مجلس 
بــدون حــق رای، رئیــس اتــاق ایــران و ســه نفــر 
کارشــناس و متخصــص از حوزه هــای بازرگانــی، 
حقوقی و مالی با تایید اعضــای هیات نمایندگان 
اتاق ایــران، اعضــای شــورای عالی نظارت بــر اتاق 

ایران را تشکیل می دهند.

در ســی و هشــتمین جلســه شــورای گفت وگوی دولــت و بخــش خصوصی 
استان خراسان جنوبی، اصلاح دستورالعمل های بانکی در جهت آسان سازی 
پرداخت تسهیلات به عنوان مطالبه بخش خصوصی استان مطرح و بررسی 

شد.
به گزارش کارآفرینی و صنعــت غذا به نقل از اتاق بازرگانــی ایران؛ رئیس اتاق 
بازرگانــی، صنایــع، معــادن و کشــاورزی بیرجنــد با اشــاره بــه عملکرد شــورای 
گفت وگــوی اســتان خراســان جنوبــی و موضوعــات در حــال پیگیری توســط 
دبیرخانــه ایــن شــورا، بــر ضــرورت ارائــه راهکارهــای عملیاتــی جهــت اصــلاح 
کید  دستورالعمل ها و بخشنامه های بانکی به منظور تسهیل سرمایه گذاری تأ

کرد.
محسن احتشام، درسی و هشتمین جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی خراسان جنوبی پیشنهاد کرد: اولویت پرداخت تسهیلات به صورت 
مجزا در ســه بخــش کشــاورزی، تجــارت و صنعت لحــاظ و در هر بخــش روند 

پرداخت تسهیلات و بانک عامل مشخص شود.

احتشــام همچنیــن تأمیــن تســهیلات ســرمایه ثابت بــرای امکان نوســازی 
ماشین آلات و گســترش فعالیت های اقتصادی واحدهای تولیدی بر اساس 

قانون نوسازی و بازسازی صنایع را خواستار شد.
دبیر شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی اســتان در ادامه خواستار 
ارائه گزارش کمیسیون هماهنگی بانک های استان در خصوص نسبت مصارف 

کید کرد. به منابع استان شد و بر لزوم رعایت عدالت در پرداخت تسهیلات تأ
احتشــام با اشــاره به نقش صنایع کوچک در ایجاد اشــتغال )به ازای هر ۱00 
کتور مهم  میلیون تومان یک نفر اشتغال( گفت: در پرداخت تسهیلات این فا

مورد ارزیابی قرار گیرد.
به عقیده وی، با تحقق این موضوع انگیزه سرمایه گذاری و کارآفرینی و ایجاد 

اشتغال افزایش پیدا می کند.

دستورالعمل های بانکی برای آسان سازی 
پرداخت تسهیلات اصلاح شود

رئیس اتاق بیرجند:
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رگ تریــن واحــد تولیــد رب و پــوره میــوه  بز
شمال غرب کشور در شبستر ســالانه ۱۵0 هزار تن 
کنســانتره و رب تولید می  کند که ۲0 درصد از این 

میزان به کشورهای اروپایی صادر می شود.
کارآفرینــی و صنعــت غــذا، احمــد  گــزارش  بــه 
افتخــاری مدیرعامــل شــرکت آذر مــارال تبریــز در 
گفــت و گو با خبرنگاران با بیــان اینکه این واحد از 
سال ۱۳۹۷ با ســرمایه گذاری ۱۲0 میلیارد تومانی 
کار خود را آغاز کرده است، افزود: این واحد صنایع 
تبدیلی برای حدود 400 نفر به طور مستقیم شغل 

ایجاد کرده است.
احمــد افتخــاری بــا بیــان اینکــه در ایــن واحــد 
تولیدی پوره میوه جات از جمله پوره سیب تولید 
می شود، خاطرنشان کرد: یکی دیگر از محصولات 
تولیدی این شــرکت گلاب و اســانس آن اســت که 
در فصل تولیــد گلاب، روزانه پنج تن تولید و روانه 

بازارهای سراسر کشور می شود.
وی با بیان اینکه ۲0 درصــد تولیدات این واحد 
صنایع تبدیلی به کشورهایی مثل پرتغال، ترکیه و 
روسیه صادر می شود، افزود: از جمله محصولات 
صادراتی این واحد می توان به رب پوره به صورت 

بشکه ۲۲0 کیلویی اشاره کرد.
مدیرعامل صنایع تبدیلی میوه با اشاره به تولید 

روزانــه چهــار تــن انــواع لواشــک در ایــن کارخانه 
گفــت: این لواشــک هــا در ۳۵ نوع بســته بندی و 

عرضه می شود.
کیــد بــر اینکــه در ایــن واحــد تولیــدی  وی بــا تا
صنایــع تبدیلــی اســتانداردها رعایــت مــی شــود، 
اظهار کرد: ســعی می کنیم با دقت در خرید میوه 
هــا کیفیــت محصــولات تولیــدی افزایــش یابــد و 

محصولی سالم عرضه شود.
افتخــاری بــا بیــان اینکــه فرآینــد تولیــد در ایــن 
شرکت کاملا بهداشتی است، افزود: در این واحد 
تولیــدی 4۵ نــوع محصــول تولیــد و بســته بندی 

می شود.
مدیرعامــل شــرکت آذر مــارال تبریز با اشــاره به 
طرح توســعه این واحد تولیــدی صنایع تبدیلی، 
خاطرنشان کرد: قصد داریم کنسانتره میوه های 
هســته دار مثــل هلــو و زردآلــو را تولید کنیــم که با 
ح، تولیــد و اشــتغالزایی  اجرایــی شــدن ایــن طــر
ما ۲ تا ســه برابــر افزایش مــی یابد و بــرای اجرایی 
شــدن این طــرح هم نیازمنــد حمایت هســتیم و 
امیدواریــم حمایــت از صنایــع تولیــدی کوچــک 

افزایش پیدا کند.
بر اســاس این گزارش، تعــداد ۸00 واحد صنایع 
تبدیلی در بخش کشاورزی این استان فعال است 

و سالانه حدود پنج میلیون تن محصول کشاورزی 
در این استان تولید می  شود.

ســالانه در حــدود ۳00 میلیــون دلار محصولات 
کشــاورزی از اســتان صــادر مــی شــود کــه ســهم 
۲۲ درصــدی از صــادرات غیرنفتــی اســتان و پنج 
درصــدی از صــادرات کشــاورزی کشــور را شــامل 

می شود.
پوره گوجه فرنگی نوعی سس کنسرو شده است 
که از گوجه فرنگی پخته و صاف شده تهیه می شود. 

قوام کمتری نسبت به رب گوجه فرنگی دارد.
تفاوت اصلی بین پوره گوجه فرنگی و رب گوجه 
فرنگی در بافت آن است؛ پوره گوجه فرنگی سس 
غلیظی از گوجه فرنگی پخته و صاف شده است، 
کــه رب گوجــه فرنگــی، گوجــه فرنگــی  در حالــی 
غلیظی است که پخته، صاف شده و دوباره پخته 

شده است.

دبیر انجمن تولیدکنندگان ماءالشعیر و مالت ایران با بیان اینکه سرانه مصرف 
ماءالشــعیر کم شده و این محصول از ســبد خانوار فاصله گرفته، گفت که طی 
پنج ســال اخیر تولید ســالانه این محصول از 600 تا ۷00 میلیــون  لیتر به 400 تا 

4۵0 میلیون لیتر رسیده است.
حمید رضا کمال علوی با بیان اینکه به دلیل مشکلات معیشتی، مردم بیشتر 
به دنبال تامین نیازهای اساســی خود هســتند، گفت: بنابراین سرانه مصرف 

ماءالشعیر کم شده و این محصول از سبد خانوار فاصله گرفته است.
دبیر انجمن تولیدکنندگان ماءالشــعیر و مالت ایران با بیان اینکه مشکلاتی 
معیشتی تاثیر خود را گذاشته، تصریح کرد: معمولا در فصل سرما شرکت های 

تولیدکننده نوشیدنی از جمله ماءالشعیر ضعیف تر هستند.
کمال علوی درباره میزان کاهش تقاضا گفت: طی پنج سال اخیر تولید از 600 تا 
۷00 میلیون  لیتر در سال به 400 تا 4۵0 میلیون لیتر در حال حاضر رسیده است.

 در تامین مواد اولیه و قوطی آلومینیومی مشکل داریم
وی همچنین با اشــاره به اهمیت ثبات نرخ ارز در بحث تولید، گفت: تامین 
نقدینگی یکی از مشکلات واحدهای تولیدی است. مشکلاتی در زمینه تامین 

مواد اولیه نیز وجود دارد. برای مثال مالت، عصاره مالت و گیاه رازک مواد اصلی 
تشکیل دهنده ماءالشعیر هستند که در این زمینه وابستگی هایی به واردات 

وجود دارد.
همچنین بــه گفته دبیر انجمــن تولیدکنندگان ماءالشــعیر و مالــت ایران در 
بخش بسته بندی، یعنی قوطی های آلومینیومی، چند شرکت در کشور تولید 
می کننــد، اما ظرفیــت تولید آن ها جوابگوی نیاز کشــور نیســت. مشــکلاتی در 

تامین اسانس هم وجود دارد که در مراحل بعدی است.

وپا صــــادرات رب و پــــوره میوه از آذربایجان شــــرقی بــــه ار

گرفت! فاصله  خانوار  ســــبد  از  ماءالشــــعیر  علوی:  کمال  رضا  حمید 

مدیرعامل شرکت آذر مارال تبریز:
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سهــم انــدک ایــران در تجــارت حلال دنیــا
رییس سازمان ملی استاندارد:

مهدی اســلام پناه، رییس ســازمان ملی اســتاندارد کشــور گفت: سهم 
ایران در تجارت حلال دنیا بسیار کم است.

مهدی اســلام پناه در نشســت با فعالان اقتصادی، تولیــدی و صنعتی 
استان مرکزی با اشاره به جلسات متعدد با کارآفرینان و فعالان اقتصادی 
، اظهار کــرد: بخــش خصوصی را بــه خوبی مــی شناســم و نجابت،  کشــور

بزرگی، مشکلات و مسائل این بخش را نیز درک می کنم.
وی بــا بیان اینکــه بخش خصوصــی افســران جنگ اقتصــادی در خط 
مقــدم هســتند، گفــت: قانــون تقویــت و توســعه نظــام اســتاندارد ایــران 
اواخر ســال ۱۳۹6 در مجلس تصویب شــد، این قانون بایــد حتما مدنظر 
تولیدکنندگان قرار گیرد. طبق این قانون، نمونه برداری فقط باید توسط 
ســازمان ملی اســتاندارد انجام گیرد و انعــکاس بیرونی این قانون نشــان 

دهنده جایگاه استاندارد است.
اســلام پنــاه بــا بیــان اینکــه تمامــی مــوارد تاییــد صلاحیــت، انطبــاق، 
مترولوژی و … در قانون لحاظ شده و سازمان طبق قانون بی طرف است 
و در واقع ضابط قضایی محسوب می شود، افزود: در دوره تحولی کنونی، 
با انبوهی از عقب ماندگی ها مواجه هستیم. 4۳ سال پس از انقلاب تنها 
دو مرتبه جلســه شــورای اســتاندارد و تنها با حضــور دو رییس جمهوری 
برگزار شد، اما در طول یک سال اخیر دو مرتبه این جلسه با حضور شخص 
رییس جمهوری برگزار شــده اســت که نشــان از اهمیت اســتاندارد برای 

دولت سیزدهم دارد.
کید بر پرهیز  وی با بیان اینکه به حمایت و نجات تولید باور داریم و با تا
از خودتحریمی، گفت: زمانی که صحبت از تولید می شود، نباید صرفا به 
مباحث کمی پرداخت بلکه باید همه جوانب کلان تولید را مدنظر داشت. 
مســلما تولیدکننده بدون نشــان اســتاندارد اجازه فروش ندارد و مسلما 

اخذ این استاندارد نیز هزینه ای دارد که وارد خزانه می شود.
رئیس سازمان ملی اســتاندارد تصریح کرد: بحث بروزرسانی استاندارد 
که صنعت بــه روز و فناوری به لحظه اســت و مســلما  درســت اســت، چرا
استاندارد هم باید به روز باشد. البته این به روز بودن نباید به  معنی تغییر 

مستمر دستورالعمل ها و استانداردها تلقی شود.
وی بــا بیــان اینکــه دبیرخانــه کارگــروه میعانات بــر عهده ســازمان ملی 
استاندارد اســت، گفت: سیاست سازمان این اســت که کارگروه میعانات 
نباید وجود داشته باشد. در حال حاضر بیش از 4 هزار کد در کشور وجود 
دارد که توسط دولت قبل صادر شده و مسائل خاص خود را دارد، ما حتی 
درخواســت برچیده شــدن این کارگروه را داده ایم. نباید کدســازی کنیم 
که کدســازی مساوی با مسئله  بلکه باید صورت مســئله را حل کنیم چرا

سازی است.
اسلام پناه با اشاره به اینکه سازمان به هیچ کدام از سامانه های سازمان 
صمــت لینک نیســت، گفت: بــرای بازنگــری برخــی از اســتانداردها قطعا 
گر  پذیــرای پیشــنهادات نخبــگان و فعــالان هســتیم. در برخی از مــوارد ا

استاندارد وجود نداشته باشد، سازمان با تاییدیه های بین المللی اجازه 
واردات را می دهد و از این حیث مشکل خاصی وجود ندارد.

وی اظهار کرد: شــورای ملی کیفیــت، ماهیتی متفاوت از شــورای عالی 
استاندارد دارد، اما به مجلس پیشنهاد داده شده است که تعدادی شورا 
را در قالب یک شورا به منظور هماهنگی بیشتر شکل دهیم که البته این 

شورا متفاوت از شورای عالی استاندارد خواهد بود.
کید کرد: در حوزه تجهیزات پزشکی،  رییس ســازمان ملی اســتاندارد تا
سیاست سازمان، تجهیز آزمایشــگاه های مرجع است. آزمایشگاه بخش 
خصوصی باید سالم کار کند، کیفیت خط مقدم است و باید عملکرد کاملا 
گر ممیزی، نشانه گذاری، تست و  کیفی در این حوزه وجود داشته باشد. ا
آزمون وجود نداشته نباشد، خطری که صنعت خودروسازی را گرفتار کرده 
می تواند همه صنایع را گرفتار کند به همین دلیل در همه دنیا نظامات 
گر این نظام در کشور یکپارچه شود  استاندارد بین المللی کار می کنند. ا

مشکلی نخواهد بود.
کید بــر اینکــه واحدهــای تولید غذایــی به حوزه غــذای حلال  وی بــا تا
بپردازنــد، گفت: ســهم ایــران در بیزینس حلال در دنیا بســیار کم اســت، 
فعــالان صنعت غــذا بدانند که ســازمان طبــق قانون، نشــان حــلال را به 
سهولت صادر می کند، بازار این نشان بسیار گسترده است و فعالان می 

توانند برای کسب درآمد وارد این بازار شوند.
کید کرد: استاندارد مردمی در دولت مردمی، باور به تحول  اسلام پناه تا
دارد و ایــن تحــول را در بازنگری روش هــای اجرایی و استانداردســازی و 

تسریع در صدور نشان ها، المان ها و مجوزها دنبال می کند.
وی بــا بیان اینکــه این ســازمان در مقابل برداشــتن امضاهــای طلایی 
هیچ مقاومتی نداشت، گفت: هرچقدر بتوانیم کار را به بخش خصوصی 
بسپاریم منافع ملی کشور بیشتر محقق می شود. مجموعه استاندارد به 
صورت تمام قد در خدمت و پشتیبان و حامی تولید و زنجیره تولید است 

و تنظیم گری را به شکلی دنبال می کنیم که به سود تولید رقم بخورد.
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آب  منابع  احیای  تفاهم نامه  امضای 
مغان صنعت  و  کشت  شرکت  خاک  و 

ک شــرکت  تفاهم نامــه احیــای منابــع آب و خا
کشــت و صنعــت مغــان توســط مدیــران عامــل 
ک  شــرکت توســعه خدمــات مهندســی آب و خا
کشور و شرکت کشت و صنعت و دامپروری مغان 

به امضا رسید.
بــه گــزارش ایرنــا؛ مدیرعامــل شــرکت کشــت و 
صنعت و دامپروری مغان اعلام کرد: در قالب این 
تفاهم نامه همکاری ۱۳ ماده ای که با هدف بهبود 
ک کشــاورزی  بهــره وری و احیــای منابع آب و خا
شــرکت کشــت و صنعت و دامپروری مغان امضا 
شده، مطالعه تفصیلی کل اراضی کشاورزی تحت 

اختیار این شرکت انجام خواهد شد.
قاسم محمدی افزود: در قالب این تفاهم نامه، 
راهکارهای مختلف افزایش بهره وری از منابع آب 
ک و مراحل اجرایی آن توسط شرکت توسعه  و خا
ک کشــور تدوین و  خدمــات مهندســی آب و خا
طراحی شده و مطالعه تفصیلی و اجرایی اراضی 
زهدار اراضی شرکت کشت و صنعت و دامپروری 

مغان انجام خواهد شد.
وی، زهکشی حدود ۲ هزار هکتار از اراضی تحت 
اختیار شرکت کشت و صنعت و دامپروری مغان را 
از جمله مفاد دیگر این تفاهم نامه ذکر کرد و ادامه 
داد: در قالب این تفاهم نامه، مطالعه تفصیلی و 
اجرایی سامانه آبیاری، استقرار سامانه هوشمند 
آبیــاری، مطالعه و اجــرای آبیاری زیرســطحی در 
باغات و زراعت و مطالعه و اجرای شــبکه آبیاری 
و کانال ها و راهکارهای بهبود راندمان انتقال آب 
و نیز و توســعه شــبکه آبیاری در محدوده اراضی 
شرکت کشــت و صنعت و دامپروری مغان انجام 

خواهد شد.
مدیرعامــل شــرکت کشــت و صنعــت مغــان با 
کیــد بــر توجــه بــه افزایــش بــازده اقتصــادی و  تا
سرمایه گذاری در این بنگاه اقتصادی بزرگ بیان 
کرد: شــرکت کشــت و صنعــت مغان به علــت قرار 
گرفتــن زیر شــمول اصــل 44، تخصیــص نیافتن 
اعتبــارات دولتــی، ممنوعیــت ســرمایه گذاری 
دولتــی، ممنوعیــت اخــذ تســهیلات بانکــی و 

ســرمایه گذاری مشــارکتی بــا محدودیــت منابــع 
مواجه است.

وی اضافــه کرد: بــا وجــود ایــن محدودیت ها، 
سرمایه گذاری عمرانی و تجهیز شرکت با استفاده 
از منابــع داخلــی و درآمدها آغاز شــده به طوری 
عــلاوه بر ســرمایه گذاری یــک هــزار و ۵00 میلیارد 
ریالی، حدود یک هزار و 400 میلیارد ریال از بدهی 

معوقه شرکت هم تسویه شده است.
محمدی همچنین گفت: ثبت رکورد بی نظیر 
برای ۲ سال پی در پی در زمینه تولید گندم، جو، 
کلزا و چغندر قند در طول تاریخ تاســیس شرکت 
شرکت کشت و صنعت و دامپروری مغان از جمله 

دستاوردهای اخیر این شرکت است.
کیفیت و  وی از امضای تفاهم نامه تولید ارقام با
پربازده بذر گندم و جو با کشور صربستان با کشت 
الگویــی ۵0 هکتــار از اراضی این شــرکت خبر داد 
و افزود: به دنبال ســنجش عملکرد ارقام کشــت 
شــده و با تامین بــذر مورد نیاز منطقه، اســتان و 
کشور، شرکت کشت و صنعت مغان جایگاه خود 
را بــه عنوان پیشــران تولیــد در عرصه کشــاورزی 

تثبیت خواهد کرد.
مدیرعامل شرکت کشت و صنعت و دامپروری 
مغان، احیای زمین های کشــاورزی این شــرکت 
را از اهــداف کاری مدیریــت جدید این مجموعه 
ذکر کرد و گفت: حدود ۲ هزار هکتار از زمین های 
کشــت و صنعت مغان زهدار بوده و میزان پایین 
تولید آنها متوســط عملکرد زراعی این مجموعه 
اقتصــادی را بــه شــدت کاهــش داده اســت و بــر 
همین اســاس، زهکشــی ایــن اراضــی در اولویت 

قرار دارد.
وی اضافه کرد: شــرکت خدمات مهندسی آب 
)پارس( کــه از زیرمجموعه هــای  ک کشــور و خــا
توانمنــد وزارت جهــاد کشــاورزی محســوب می 
شود، برای اجرای طرح های احیای منابع آب و 
ک شرکت کشــت و صنعت و دامپروری مغان  خا
با هــدف همکاری بــرای افزایــش تولیــد و تامین 
امنیت و اقتدار غذایی کشور انتخاب شده است.

گــزارش ایرنــا، شــرکت کشــت و صنعــت و  بــه 
دامپــروری مغــان که چند ســال پیــش به بخش 
گذار شــده و پس از کشــمکش های  خصوصی وا
گذاری آن ابطال شد، طی دو سال اخیر با  زیاد وا
اقدامات انجام شــده مدیریت جدید، در مســیر 
احیا، حفظ اشتغال و سودآوری قرار گرفته است.
مجتمع کشــت و صنعت و دامپروری مغان که 
کنــون به عنوان زیــر مجموعــه وزارت جهاد  هم ا
کشــاورزی محســوب می شــود، در زمینــه تولیــد 
محصولات کشــاورزی، دامی و صنایع وابســته با 
۲ هــزار و ۷00 نفر نیروی انســانی شــاغل فعالیت 
می کند و به عنوان پیشانی تولید بخش کشاورزی 

استان در حال فعالیت و تولید است.
ایــن مجموعــه بــزرگ اقتصــادی بــه عنــوان 
بزرگترین شرکت کشت و صنعت کشور با داشتن 
اراضی وســیع زراعی به مســاحت بیش از ۲0 هزار 
هکتــار زمین زراعــی، ۲ هــزار و ۳00 هکتــار باغات 
میوه، مجتمع بزرگ دامپروری، کارخانه های قند، 
لبنیات، فــرآوری میوه و چند واحــد تولید غذای 
دام و سایر نیازهای حوزه کشاورزی از شرکت های 

منحصر بفرد کشور محسوب می شود.
بنــا بــه اعــلام مدیــران فعلــی، امــکان افزایــش 
تولیدات شرکت کشت و صنعت و دامپروری مغان 
به یک میلیون تن وجود دارد به طوری که میزان 
تولیــدات این شــرکت در ســال گذشــته 600 هزار 
تن بود و امســال به ۷00 هزار تن می رسد و تا سه 
سال آینده هم به ظرفیت تولید یک میلیون تن 

محصول خواهد رسید.
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رییس اتاق بازرگانی 
تهران: بانک ها 8 
درصد از تقاضای 

صنایع برای دریافت 
تسهیلات را 

پذیرفتند

مسعود خوانساری اظهار داشت: در شرایط موجود بانک ها علاقه ای 
به تامین منابع مالی بنگاه ها ندارند و شاید هم امکان تامین را ندارند. 
مطابــق بــا آمــار وزارت صمــت بانک هــا کمتــر از ۸ درصــد از تقاضاهای 

صنایع برای دریافت تسهیلات را پذیرفتند.
(، به  گروفودنیوز بــه گــزارش پایگاه خبــری صنعــت غــذا و کشــاورزی)ا
نقل از اتاق تهران؛ چهل و یکمین جلســه هیات نمایندگان اتاق تهران 
با حضور مســعود خوانســاری رئیــس اتاق تهــران و داود منظــور رئیس 

سازمان امور مالیاتی در اتاق تهران برگزار شد.
خوانســاری با اشــاره به ۱0 کشــور برتــر دنیا در جــذب ســرمایه گذاری 
خارجی، گفت: چیــن با جــذب ۳٫۵ میلیارد دلار ســرمایه خارجی جزو 
کشــورهای برتر محســوب می شــود این در حالیســت که این رقم برای 
ایران بــا وجود نیاز مبــرم به جذب ســرمایه گذار خارجی، بســیار ناچیز 
است و حتی در سال گذشته ما به جای جذب سرمایه با پدیده خروج 

سرمایه در کشور مواجه هستیم.
وی با بیان اینکه در ۱0 ســال گذشــته یعنــی در بازه زمانــی ۹۱ تا ۱400 
سالانه حدود ۱0 میلیارد دلار خروج ســرمایه رسمی در کشور داشتیم، 
افزود: ما به جای جذب سرمایه با پدیده خروج سرمایه مواجه هستیم 
که اثــرات منفی این موضوع در ســال های آینده خود را نشــان خواهد 

داد.
رئیــس اتاق تهران با اشــاره بــه کمبــود نقدینگی بنگاه هــای تولیدی، 
کد کرده اســت از  خاطر نشــان کرد: کمبــود تامیــن نقدینگی تولیــد را را
، قیمت بالای مــواد اولیه  ســوی دیگر تــورم 40 درصدی، نبود ثبــات ارز

و قیمت گذاری دســتوری بنگاه ها را با چالش های جدی مواجه کرده 
است.

کید کرد: در شــرایط موجــود بانک ها علاقه ای بــه تامین منابع  وی تا
مالی بنــگاه ها را ندارند و شــاید هــم امکان تامیــن را ندارنــد. مطابق با 
آمار وزارت صمت بانک هــا کمتر از ۸ درصــد از تقاضاهای صنایع برای 

دریافت تسهیلات را پذیرفتند.
، تورم کنترل نشود  گر در ماه های آینده قیمت ارز به گفته خوانساری: ا
و مشکل نقدینگی واحدهای تولیدی حل و فصل نشود اشتغال و تولید 
با مشــکلات جدی مواجه خواهد شــد و شــاهد رشــد نزولی در سرمایه 

گذاری در سال های آینده خواهیم بود.

نایب رئیس 
کشاورزی  کمیسیون 
اتاق ایران: تعیین 
یکباره عوارض 
صادراتی، تولید و 
صادرات را قفل 
می کند

عوارض صادراتــی برای محصولات کشــاورزی باید طبــق برنامه ریزی 
دقیقــی برای یک ســال آینده تعیین شــود، نــه اینکه بعد از کشــت یک 

محصول، دولت بر صادرات آن عوارض ببندد.
(، به نقل  گروفودنیوز به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی)ا
از اتــاق بازرگانی ایران؛ بــا توجه به اینکه تولید محصولات کشــاورزی در 
بازه زمانی چند ماهه اتفاق می افتد، کشاورز باید برنامه یک سال تولید 
خود را از قبل بداند و بر اســاس آن، زمین خود را زیر کشــت ببرد. اینکه 
بعد از تولید یک محصول که برای صادرات آن برنامه ریزی شده، دولت 

عوارض تعیین می کند، اقدامی غیرمنطقی و به دور از تدبیر است.
بــه تازگــی تعییــن عــوارض صادراتــی بــرای برخــی از صیفی جــات از 
، انتقادهای زیادی را از ســوی  جمله گوجه فرنگی، ســیب زمینی و پیــاز
کشــاورزان بــه دنبال داشــت. البته عــوارض صادراتــی گوجه فرنگی بعد 
از پیگیری های کمیسیون کشــاورزی اتاق ایران با همکاری کمیسیون 
کی و  کشاروزی مجلس، لغو شــد؛ اما همچنان درباره سیب زمینی خورا
کید جواد عسکری، رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس  پیاز علی رغم تا

مبنی بر لغو عوارض صادراتی هنوز بخش نامه ای صادر نشده است.
کید بر  ناصر مرادی، نایب رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق ایران ضمن تا
اهمیت لغو عوارض صادراتی انواع صیفی جات از روی زمین ماندن بخش 
قابل توجهی از ایــن محصولات که با هدف صادرات تولید شــده بودند، 
خبر داد. بر اســاس اظهارات او این دســت از اقدامات دولت که در واقع 
تصمیم گیری های آنی و بدون مطالعه کارشناسی است، باید متوقف شود.
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران تعیین یک شــبه عــوارض صادراتی 
کید کرد:  بر محصولات کشــاروزی را قفلی بر روند صادرات توصیــف و تا
لازم اســت دولت درباره بخش کشاورزی به صورت ســالانه برنامه ریزی 

ر   خبـا ا
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و دربــاره تعییــن عــوارض از یــک ســال جلوتــر شــرایط را تشــریح کند تا 
کشاورزان وضعیت کشت خود را بر همان اساس مشخص کنند.

این فعال اقتصادی همچنین از دریافت نیم درصد عوارض صادرات 
آب مجــازی از کلیــه محصــولات کشــاورزی کــه در قانون بودجه ســال 
جاری گنجانده شده بود، سخن گفت و با بیان این نکته که قانون گذار 
باید در تعیین محصولات خاص که واقعا آب بر هستند به صورت دقیق 
عمل می کرد، ادامه داد: برخورد یکســان درباره همه انواع محصولات 
کشاورزی، معنایی ندارد و غیرمنطقی است، هرچند چون جنبه قانونی 

دارد، از ابتدای سال، اجرا شد.
او تصریــح کــرد: بخــش کشــاورزی انتظار داشــت کــه حداقــل منابع 
حاصــل از نیم درصــد عــوارض صــادرات آب مجازی صــرف طرح های 

بهبود وضعیت آب و سرمایه گذاری در این حوزه می شد.
نایب رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق ایران در ادامه از پیگیری های 
این کمیسیون درباره حذف پیمان سپاری ارزی از صادرات محصولات 
کشــاورزی خبر داد و گفــت: به طور کلی صــادرات در بخش کشــاورزی، 
سالانه بالغ بر 6 میلیارد دلار ارزیابی می شود که در ۹ ماهه امسال بیش 
از 4 میلیارد دلار بوده اســت. پس بخش اصلی صادرات کشــور به حوزه 
پتروشیمی و فولاد و غیره مربوط می شــود که بیشترین سطح ارزآوری را 
دارد، با این حساب انتظار داریم که دولت درباره بخش کشاورزی با نگاه 

حمایتی حرکت کند و پیمان سپاری ارزی را در این حوزه حذف کند.
مــرادی در ادامــه از برگــزاری یــک نشســت در کمیســیون کشــاورزی 
مجلس با حضور رئیس کل بانک مرکزی، رئیس سازمان توسعه تجارت، 
وزیر کشــاورزی و نمایندگان بخش خصوصی با هدف رســیدگی فوری 

، صیفی جات و غیره خبر داد. به مسائل مربوط به صادرات خشکبار

مدیرکل دفتر صنایع 
تبدیلی و غذایی 

وزارت جهاد: 
فعالیت بخش 

خصوصی در 98 
درصد صنعت 

غذایی کشور

چنگیز اســفندیاری گفت: ۹۸ درصد صنعت غذایی کشور اعم از 
تولید، صنایع تبدیلی و صادرات متعلق به بخش خصوصی است.
به گزارش ایرنا؛ چنگیز اسفندیاری اظهار داشت: صنایع تبدیلی 
و تکمیلی کشــور از لحاظ احــداث و فعالیت کارخانه هــا رتبه دوم، 
از نظــر اشــتغال زایــی رتبــه اول و ارزش افــزوده رتبه ســوم را در کل 

کشور دارد.
وی افــزود: حــوزه صنایــع تبدیلــی و تکمیلــی بــا ۱۲0 میلیــون تن 
ظرفیت فــرآوری محصــولات و بیــش از ۵00 هــزار نفر اشــتغال زایی 
نقــش مهمــی در ارزآوری، ارزش افــزوده، صــادرات محصــول بــه 
بازارهای داخلی و بین المللی و جلوگیری از مهاجرت ایفا می کند.

اســفندیاری یــادآور شــد: همچنیــن ظرفیــت ســردخانه هــا ۵.۷ 
میلیــون تــن با عرضه ســرانه بــه ازای هــر نفــر 6۷ کیلوگرم اســت در 
حالی که متوســط جهانی عرضه محصولات دپو شده در سردخانه 
ها 44 کیلوگرم به ازای هر نفر اســت و ظرفیت ســیلوهای کشور نیز 

بیش از ۲0 میلیون تن است.
وی اضافه کــرد: یکــی از راهبردهای مهم وزارت جهاد کشــاورزی 
توســعه پایانه هــای صادراتی، باراندازهــای مبدا گیاهــان دارویی، 
بازسازی، نوسازی یا احداث واحدها در قطب های صنایع تبدیلی، 
تکمیــل حلقه هــای زنجیره تولید توســط یک فــرد یــا اتحادیه ها و 
تشکل های بخش کشــاورزی در حوزه فرآورده هایی چون لبنیات 

و گوشت است.
وی ادامه داد: ظرفیت سازی های خوبی در حوزه صنایع تبدیلی 
ک دام و  و تکمیلــی در برخی حوزه ها مانند صنایع لبنی، آرد، خورا
روغن صورت گرفته اما برخی حوزه ها مانند ســبزی و صیفی جات 
یا بســته بندی محصولات کشاورزی نیازمند سرمایه گذاری است.
اســفندیاری گفــت: توســعه محصــولات دانــش بنیــان از جملــه 
زعفران، زرشــک و زیــره اولویت های وزارت جهاد کشــاورزی اســت 
کنــون شــرکت هــای بــزرگ دانــش بنیــان در خراســان های  و هــم ا
جنوبی و رضوی در زمینه زعفران در حال فعالیت هستند و از این 
محصولات می توان فرآورده هایی چون عصاره، اسانس و کنستانره 

استخراج کرد.
وی افــزود: هرچنــد بخــش عمــده محصــولات مانند میــوه جات 
مصرف تــازه و خام خــوری دارد اما از پســماندها و ضایعــات برخی 
، آب پنیر برای  تولیدات کشاورزی مانند امعاء و احشاء دام و طیور
ک و  تبدیل بــه پودر پنیر یا ضایعــات میوه ها بــرای تبدیل به خورا
نهاده دام قابل استفاده هســتند و صادرات این محصولات ارزش 

افزوده بالایی دارد.
بــه گفتــه مدیــرکل دفتــر صنایــع تبدیلــی و غذایــی وزارت جهــاد 
کشــاورزی تکمیل حلقــه های زنجیره تولید در اســتان ایــلام مانند 
گیاهــان دارویــی یــا آرد در صــورت وجــود ســرمایه گــذاران بخــش 

خصوصی امکانپذیر است.

رئیس اتحادیه 
بنکداران مواد 
غذایی تهران: ارزانی 
کالاهای  20درصدی 
اساسی به دلیل 
وفور عرضه

رضا کنگری با اشاره به کاهش تا ۲0درصدی قیمت کالاهای اساسی 
در چنــد ماه گذشــته گفت: خوشــبختانه بازار به ســمت ثبــات حرکت 

می کند.
بــه گزارش تســنیم، اتحادیــه بنکــداران مواد غذایــی تهــران اخیراً در 
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گزارشــی از بازار کالاهای اساســی اعلام کرده بود: تقاضــای مواد غذایی 
گر پیش از این یک فروشگاه  به شدت کاهش داشته است؛ به طوری که ا
یک کامیون روغن می خرید و هزینه آن ۷0 ، ۸0 میلیون تومان می شــد، 

حالا همان حجم روغن ۳00، 400 میلیون تومان قیمت دارد.
در این رابطــه با رضا کنگــری، رئیس اتحادیــه بنکداران مــواد غذایی 

تهران گفت وگو کردیم؛
وی بــا رد ادعــای افزایــش قیمت هــا در ماه هــای اخیــر گفت: تــورم از 
کــم بود امــا خوشــبختانه از  ابتــدای ســال ۱400 تــا اردیبهشــت ۱40۱ حا
ابتــدای اردیبهشــت ماه به بعــد تورم روند کاهشــی ۱0 الــی ۱۵ درصدی 

داشته است.
رئیــس اتحادیــه بنکــداران دربــاره قیمــت کالاهــای اساســی گفــت: 
قیمت هــا به ویــژه در کالاهای اساســی برنــج و روغــن در 4 ماه گذشــته 

کاهش قیمت ۱۵ الی ۲0 درصدی را تجربه کرده است.
کنگــری افــزود: قیمت عمــده یــک حلــب روغــن 5کیلویــی از 400 هزار 
تومان بــه 2٩5 هزار تومــان کاهش یافتــه و قیمت عمده فروشــی روغن 
مایع ٩00گرمــی از 68 هزار تومان به حدود 55 تــا 56 هزار تومان کاهش 

یافته است.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران افزود: قیمت هر کیلوگرم 
برنج اعلا در زمان حاضر بین ٩0 تا ١١5 هزار تومان اســت و این در حالی 
اســت که تا دو ماه پیش قیمت هر کیلوگرم برنج اعلا بین ١00 تا ١٣0 هزار 

تومان بود.
وی در مــورد ادعــای رکودی که از ســوی ســخنگوی ایــن اتحادیه در 
رسانه ها مطرح شده است، گفت: رکود به جهت عرضه زیاد ایجاد شده 

است و این به معنای حرکت بازار به سمت ثبات است.
کنون کالاها به وفور در بازار عرضه می شــود  کنگری با اشــاره به اینکه ا
گفت: این موضوع سبب شده است نه در بازار کمبود کالا وجود داشته 
باشد و نه تورمی را در بازار شاهد باشیم بنابراین عرضه زیاد و متناسب 

شدن آن با تقاضا بازار را به سمت ثبات به پیش می برد.

نایب رئیس دوم 
اتاق اصناف ایران: 

ضرورت برنامه ریزی 
کاهش قیمت  برای 

نان

علیرضا حسنی با بیان اینکه حذف ارز ترجیحی برای اقشار ضعیف، پر 
فشار بوده، گفت: به عنوان نمونه حذف ارز ترجیحی نان را گران کرد و خرید 
آن برای اقشــار ضعیف دشوار شده اســت؛ بنابراین از دولت انتظار داریم 

طرحی دهد که مردم بتوانند نان ارزان تری بخرند.
(، به نقل  گروفودنیوز به گزارش پایــگاه خبری صنعت غذا و کشــاورزی)ا
از اتاق اصناف، علیرضا حســنی اظهار کرد: یکی از موارد مهم اصناف این 

اســت که برای برخی از واحدهای صنفی برگ متمم مالیاتی صادر شــده 
است که مبنای آن مشخص نیست. در شــرایط رکود و نبود ثبات در بازار 
و کاهش درآمدها باید از کسب و کارها حمایت کرد و نمی توان مالیات ها 

را افزایش داد.
وی افــزود: به تازگی برای برخــی از واحدهای صنفی برگ متمم مالیات 
گر مبنای آن  صادر شده اســت. اما مبنای برگ متمم مشخص نیســت. ا
کنش های دستگاه پز است، مبنای درستی نیست. مدت ها است که  ترا
کنشی که از دستگاه های پز واحدهای صنفی انجام می  می گوییم هر ترا
شود، به معنای فروش نیست که بتوان از آن مالیات گرفت. در بازار روال 
اســت که به هم پول قرض می دهنــد. بنابرایــن  از وزارت امور اقتصادی و 
دارایی انتظار داریم که برگ متمم های مالیاتی کشیده نشود و در راستای 
حمایت دولــت از اصنــاف، خوداظهــاری مالیاتــی متصدیــان واحدهای 

صنفی در خصوص مالیات سال ۱400 تماما قطعی شود.
ضرورت ساماندهی ارز

نائب رئیس دوم اتاق اصناف ایــران در ادامه درباره حذف ارز ترجیحی 
نیز اظهار کرد: حذف ارز ترجیحی برای اقشار ضعیف پر فشار بوده است. 
به عنوان نمونه حذف ارز ترجیحی نان را گران کرده است و خرید آن حقیقا 
ک دام نیز  غ و خورا برای اقشار ضعیف دشوار شده اســت. قیمت دان مر
افزایش یافته است و این بدان معنا است که باید در آن تجدید نظر شود. 
بنابرایــن از دولــت انتظار داریــم طرحی دهد که مــردم بتوانند نــان ارزان 

تری بخرند.
حسنی همچنین به موضوع قاچاق دام اشاره کرد و گفت: در خصوص 
دام با پدیده قاچاق معکوس مواجه هستیم. به طوری که بیم آن می رود 
با پدیده گران تر شدن گوشت در کشور مواجه شویم. به موجب حمایت 
از مصرف کنندگان لازم است تا دولت در این خصوص چاره اندیشی هایی 

داشته باشد.
وی افزود: عدم ثبات نرخ ارز منجر به مدیریت ناپذیر شــدن بازار شده 
گر ارز هر روز گران تر شود، بازار نمی تواند نرخ کالا و خدمات را ثابت  است. ا
نگاه دارد. بنابراین دولت لازم است که برای مدیریت بازار، سیاست هایی 

اتخاذ کند که به ثبات نرخ ارز کمک کند.
لزوم رفع مشکلات ایرانیان اصناف

نائب رئیس دوم اتاق اصناف ایران گفت: یکی دیکر از مشکلات اصناف، 
سایت ایرانیان اصناف است. در حالی که اتاق اصناف ایران در تلاش است 
تا واحدهای صنفی فاقد پروانه کسب را پروانه دار کند، برای تمدید پروانه 
های منقضی شــده و صدور پروانه داوطلبان در سامانه ایرانیان اصناف 
مشــکلاتی داریم. همین مشــکلات، گاهــا داوطلبــان را از دریافــت پروانه 
منصرف می کند. ما باید صدور پروانه کســب را تسهیل کنیم و مشکلات 

سامانه به این فرایند آسیب می رساند.
حمایت از صادرکنندگان صنفی

وی در خصــوص حمایــت از صادرکنندگان صنفی نیز گفت: لازم اســت 
دولت حمایت هایی ویژه از اصناف صادرکننده کالا داشته باشد. صادرات 
فرش، کفش، کیف، آجیل و … هر کدام ارز آوری بالایی دارد. لازم اســت تا 
گر چنین نشود صادرکنندگان صنفی  معاف از تعرفه های گمرکی شویم. ا

نمی توانند با صادرکنندگان بزرگ رقابت کنند.
حســنی اظهار کرد: همچنین لازم اســت از وارد کنندگانــی که کالاهایی 
که مشابه داخلی ندارد را وارد می کنند حمایت شود تا بازار از تمام کالاها 
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اشباع شــود. در شــرایطی که تحریم هســتیم نباید خود تحریمی داشته 
باشیم. مبارزه با واردکنندگان حتی به صورت ته لنجی و کوله بری، تحت 
عنوان قاچاق مناسب نیست. بلکه باید این واردات را ضابطه مند کنیم.

با امضای 
تفاهم نامه 

سه جانبه همزمان 
با هفته پژوهش و 

فناوری؛ زیست بوم 
کلید خورد فناوری و نوآوری غذای سالم 

با امضای تفاهم نامه سه جانبه بین مؤسسه پژوهشی علوم و صنایع 
غذایی، ســازمان صنعت، معدن و تجارت خراســان رضوی و پارک علم 
و فناوری خراســان رضوی، زیســت بــوم فنــاوری و نوآوری غذای ســالم 

همزمان با هفته پژوهش و فناوری آغاز به کار کرد.
(، به  گروفودنیوز به گــزارش پایگاه خبــری صنعت غــذا و کشــاورزی)ا
نقل از روابط عمومی مؤسســه پژوهشــی علوم و صنایــع غذایی، دکتر 
ســید محمــد علی رضــوی، رئیــس مؤسســه پژوهشــی علــوم و صنایع 
غذایی در مورد راه اندازی این زیست بوم، گفت: زیر ساخت های این 
کز تحقیقاتی و پژوهشی  شبکه متشکل از پارک های علم و فناوری، مرا
شامل شبکه ملی پژوهش و فناوری علوم و صنایع غذایی، شهرداری، 
شــهرک های صنعتــی، بخــش خصوصــی، شــرکت های دانش بنیــان، 
نهادهای مالی، شرکت های فناور و دارای توانمندی تحقیق و توسعه 

و تشکل های مرتبط است.
وی به اهداف راه اندازی این زیست بوم اشاره و تصریح کرد: شناخت 
اولویت های کلان کشور در حوزه ایمنی و امنیت غذایی و تبدیل شدن 
به بازوی علمی عملیاتی اجرای سیاست های کلان کشور، ارائه خدمات 
فناورانه و دانش بنیان از طرف زیست بوم به واحدهای صنایع غذایی، 
راه انــدازی پردیس هــای تخصصی حــوزه صنعت غــذا در جهــت ایجاد 
کز صنعتــی و توانمند جهــت انتقال  زنجیــره ارزش، ایجــاد ارتباط بــا مرا
یافته های فناورانه به صنعت غذای کشور، جلوگیری از موازی کاری در 
اجرای پژوهش های کاربردی و استفاده از ظرفیت دانشی زیست بوم از 

اهداف ایجاد این زیست بوم به شمار می روند.
رضوی ادامه داد: شبکه سازی بین بازیگران اصلی زیست بوم نظیر 
کز فناوری  کز پژوهشی، شرکت های دانش بنیان، صنعت غذا و مرا مرا
دیگر ارگان های مشــورتی با هدف اســتفاده از ظرفیت آنها در توسعه 
زیســت بوم و ایجــاد فضــای همــکاری در تدویــن نیازهــا، محصولات 
اولویــت دار دانش بنیان مطابق با ســند آمایشــی ســرزمین، اســتفاده 
بهینــه از ظرفیت های خالــی بخش صنایــع غذایــی، پروژه یابی برای 
هدایت ســرمایه گذاری و ایجاد زنجیره ارزش افــزوده به منظور کارآمد 

کــردن رویه های تولیــد، تأمیــن و عرضه محصــولات صنایــع غذایی و 
نیز تســهیل حضور شــرکت های توانمند دانش بنیــان در بخش های 
مختلف صنایع غذایی با هدف کیفی ســازی و توســعه بــازار محصول 
از دیگر اهداف راه اندازی زیســت بوم فناوری و نوآوری غذای سالم به 

شمار می روند.
رئیس مؤسســه پژوهشــی علوم و صنایع غذایی در مورد متقاضیان 
داخلــی عضویــت در ایــن زیســت بوم، گفــت: وزارتخانه هــای “علــوم، 
تحقیقات و فناوری”، “صنعت، معدن و تجارت”، “بهداشــت، درمان 
و آموزش پزشــکی” و جهاد کشــاورزی و نیز شــرکت های دانش بنیان، 
صنعت غذا، عموم مردم، وزارت دفاع و پدافند غیر عامل، واردکنندگان 
و صادرکننــدگان مــواد غذایــی، دامپزشــکی، ســازمان های نظارتــی و 
بازرســی و ســایر مــوارد متقاضیــان داخلی حضــور در این زیســت بوم 

هستند.
وی همچنین افزود: صادرکنندگان، سازمان گمرک، ISO و سایر موارد 
متقاضیان خارجی زیســت بوم فناوری و نوآوری غذای سالم را تشکیل 

می دهند.

صادرات چای ایرانی 
کشور/ 355  به 23 
میلیون دلار چای در 
کشور  8 ماه وارد 
شد

ارزش صادرات چای ایرانی در هشــت ماه ابتدای ســال جاری با 
۳۲ درصد افزایش، حدود ۲۳ هزار تن و با ارزش ۲۹.۵ میلیون دلار 

بوده است.
به گزارش تســنیم؛ آمار صــادرات و واردات چای در هشــت ماهه 
نخســت ۱40۱ احصــا شــد؛ میــزان واردات چــای حــدود ســه برابــر 
صــادرات آن  اســت و میــزان واردات در هشــت ماه ســال جــاری از 
لحاظ وزنی در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 4۳ درصد و میزان 

صادرات ۳۲ درصد افزایش یافته است.
ارزش صــادرات چــای ایرانــی با حــدود ۲۳ هــزار تن چــای ۲۹٫۵ 
میلیــون دلار و ارزش واردات ایــن محصــول بــا حدود 64 هــزار تن 

۳۵۵ میلیون دلار بوده است.
صادرات چــای ایرانی به ۲۳ کشــور دنیا مانند ازبکســتان، آلمان 
کســتان و حتی هند صادر شــده  کانــادا، اوکرایــن، هلند، پا امارات،
اســت، واردات ایــن محصول نیز از کشــور هایــی مانند کنیــا، هند، 

چین، ویتنام، ترکیه و هلند است.
بنابــر این گزارش، ایــران به تازگــی واردات چای از هنــد را ممنوع 

کرده است.
جزئیات واردات و صادرات چای:
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-صادرات حــدود ۲۲۷۲۳ تن به ارزش حــدود ۲۹٫۵ میلیون دلار 
به ۲۳ کشور

- واردات حــدود 6۳۵۹۳ تــن بــه ارزش حــدود ۳۵4٫۷ میلیــون 
دلار از ۹ کشور

- افزایش 4۲٫۹ درصدی واردات در مدت مشــابه نسبت به سال 
گذشته

- افزایش حدود ۳۱٫۷ درصدی صادرات در مدت مشــابه نسبت 
به سال گذشته

رئیس انجمن 
ملی خرمای ایران: 
گران نشده  خرما 

/ جذابیت های 
صادراتی وجود 

ندارد

محســن رشــید فرخی، رئیس انجمــن ملی خرمــای ایران گفــت که از 
ابتدای سال قیمت خرما تغییری نکرده است.

به گزارش ایســنا؛ محســن رشــیدفرخی بــا بیــان اینکه قیمــت خرما از 
کنون افزایشی نداشته است، گفت: خرما نسبت به سال  ابتدای سال تا
گذشــته ۱0 تا ۱۵ درصد افزایش قیمت داشــته اســت که البته  نسبت به 
تورم 40 تا 4۵ درصدی اعلام شــده از ســوی مســئولان مربوطه عددی 

نیست.
وی ادامه داد:باید در نظر داشــت که قیمت  نهاده های کشاورزی در 
سال های گذشته افزایش یافته و اخیرا هم با افزایش 40 تا ۵0 درصدی 
مواجه شده اســت. این موارد نشــان می دهد که باید برای تولید کاری 

کنیم، زیرا کشاورز هم حق حیات در کشور دارد.
رئیــس انجمــن ملــی خرمــا بــا بیــان اینکــه دو نــوع قیمــت “مبــدا” و 
“مقصد” داریم، گفت: قیمت هــا در مقصد متاثر از اجاره محل فروش، 
کرایه حمل و نقل و حاشــیه سود اســت که با تغییر آنها قیمت خرما نیز 

تغییر می کند. قیمت در مبدا اما تغییر چندانی ندارد.
به گفته وی قیمــت خرمای مضافتی به صورت عمده در مبدا بســته 

به نوع آن کیلویی 40 تا 4۵ هزار تومان است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا در صادرات خرما افزایشی داشته ایم 
؟ گفت: صادرات مانند سال گذشته بوده و تغییری نکرده است،  یا خیر
، بالا رفتن هزینه های حمل و نقل  زیرا به دلیل ســردرگمی در قیمت ارز
، جذابیت هایــی برای  خارجــی و تعهــدات غیرواقعــی بــرای برگشــت ارز

صادرات ایجاد نمی شود.
رشــیدفرخی در پایان با اشاره به اینکه کشــورهایی رقیب به دنبال 
تصاحــب بازارهــا هســتند، گفت: رقیــب اصلی مــا در صــادرات خرما 
کشور عربستان اســت و هر بازاری که خالی باشــد را تصاحب خواهد 

کرد.

بر اساس این گزارش، بر اساس مشاهدات میدانی از مغازه های سطح 
شــهر تهران قیمــت خرمــای مضافتی بســته بنــدی شــده در وزن های 
مختلــف از ۵00 تــا ۷00 گرمــی 60 تــا ۸۵ هــزار تومــان، خرمــای زاهــدی  
کیلویی4۵ هزار تومان، پیارم ۱۳0 هزار تومان، خاصویی ۸۳ هزار تومان 

و خارک 40 هزار تومان است.

گزارش اتاق تهران 
از جزئیات فساد 
در بازار نهاده های 
دامی/ نقش پررنگ 
بازار سیاه

بررســـی آثار قیمت گذاری دســـتوری در بازار نهاده هـــای دام و طیور 
نشـــان می دهد که ایـــن مداخله به ویژه بعـــد از تصویب سیاســـت ارز 
ترجیحـــی 4۲00 تومانـــی، به بروز و توســـعه رانـــت و فســـاد در این بازار 

منجر شده است.
در پژوهشی که از سوی اتاق بازرگانی تهران و با همکاری اندیشکده 
کسب وکار شریف انجام شده است، آسیب های ناشی از قیمت گذاری 
دستوری هشت گروه کالایی مورد بررســـی و تحلیل قرار گرفته است و 
محققان و کارشناســـان اقتصادی ایـــن مطالعـــات، راهکارهایی را نیز 
برای نحوه خروج از قیمت گذاری هـــا با هدف بهبود بهره وری و بدون 

آسیب وارد شدن به اقشار کم درآمد ارائه کرده اند.
یکی از گروه هـــای کالایی مهم در کـــه در این پژوهش مورد بررســـی 
قـــرار گرفته و همیشـــه مشـــمول قیمت گذاری دســـتوری بـــوده، گروه 
« اســـت کـــه بخش عمده تأمیـــن آن از محل  »نهاده های دام و طیور
واردات صورت می گیرد و به طور متوسط سالانه حدود ۲0 میلیون تن 
نهاده از سه محصول جو، ذرت و ســـویا وارد شده و به صورت مویرگی 
بین دامداری ها و مرغداری ها توزیع می شود. با وجود قیمت گذاری 
دســـتوری دائمی، مشـــکلات این بـــازار بـــزرگ از ســـال ۱۳۹۷ و بعد از 

اختصاص ارز 4۲00 تومانی آغاز شد.
بر اساس مطالعه اندیشکده کسب وکار شریف و اتاق تهران، با ورود 
سامانه بازار گاه از ســـال ۱۳۹۹ برای جلوگیری از فســـاد در بازار توزیع 
نهاده های دامی با نرخ دولتی، نه تنها مسائل حل نشد بلکه مشکلات 
موجود پیچیده تر شد. ســـامانه بازار گاه در عمل، صنف توزیع کننده 
نهاده را از بازار حذف کرد در حالی که این حلقه از زنجیره تا حدودی 
مشـــکل نقدینگی واردکننده و دامدار را نیز حل می کرد. ضمن اینکه 
وجود رقابـــت در این صنف باعث شـــده بود نرخ ســـود این صنف که 
گاهی کالا را از خریدار پیش خرید می کردند یا به دامدار به صورت نسیه 
می فروختند، در سطحی معقول قرار گیرد. سامانه بازارگاه با حذف این 
صنعت، عملًا باعث شـــد در اوایل ســـال ۱۳۹۹ حدود ۱۵ هزار میلیارد 

تومان از سرمایه در گردش این بازار کاسته شود.
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پژوهشگران در این گزارش بیان می کنند که دامداران کوچک به 
دلیل نداشتن مجوز رسمی به سامانه بازار گاه دسترسی ندارند و 
مجبورند نهاده خود را از بازار ســـیاه تأمین کنند. حتی دامداران 
بـــزرگ هم حـــدود ۲۵ تا ۳0 درصـــد نیازشـــان را باید از بازار ســـیاه 
تأمین کنند چون ســـامانه قادر بـــه تأمین آن نیســـت. از آنجایی 
که تمـــام نهاده هـــا وارداتی در کشـــور بـــا ارز 4۲00 تومانـــی تأمین 
می شـــود، فســـاد قابل توجهی در این صنعت شـــکل گرفته است. 
کید کرد که بازیگران اصلـــی در تأمین نهاده ها نیز  از طرفی باید تا
دولتی هســـتند و برای نمونه سهم شـــرکت دولتی پشتیبانی امور 
دام از واردات نهاده هـــای دامی بیش از ۵0 درصد اســـت. تعداد 
شـــرکت های واردکننده نهاده از حدود 400 شرکت در سال ۹۸ به 
۱۵۵ شرکت در ســـال ۹۹ نزول کرده و در ســـال ۱400 این تعداد باز 

هم کمتر شده است.
پرداخت ارز ترجیحی به واردات نهاده ها ریشـــه و منشأ فساد و 
رانت در این صنعت اســـت و وجود بازار ســـیاه نشانه ای قطعی از 
بروز این فســـاد اســـت چرا که هیچ نهاده ای با ارز آزاد وارد کشـــور 
کتـــور ســـازی، واردات نهاده هـــای  نمی شـــود. بیش اظهـــاری، فا
نامرغوب بـــا ناخالصـــی، احتمال بروز فســـاد در سیســـتم نظارتی 
توزیع، صدور پروانه های صوری دامداری و مرغداری با امضاهای 
طلایی برای دریافت نهاده ارزان قیمت، بروز تأخیر در تخصیص از 
طریق سامانه که موجب تعویق جوجه ریزی می شود و تخصیص 
غیر بهینه که باعث می شود مثلًا دامدار ذرت دریافتی از سامانه 
را در بازار سیاه بفروشـــد و از همان بازار سیاه جو بخرد، بخشی از 
فســـادهای ایجاد شـــده از طریق این مداخله گســـترده دولت در 

بازار نهاده هاست.
محققـــان پژوهش بررســـی تبعات قیمـــت گذاری دســـتوری در 
مطالعـــه مشـــترک اندیشـــکده کســـب وکار شـــریف و اتـــاق تهران، 
با اشـــاره به اینکـــه فعالان بـــازار از واردکننـــده تا دامـــدار و صنایع 
گر  کید دارند که ا لبنی خواســـتار حذف ارز 4۲00 تومانی اســـت، تا
گهانی صـــورت گیرد احتمالًا واردکننـــدگان با کمبود  این حذف نا
نقدینگـــی مواجـــه می شـــوند و واردات در کوتاه مـــدت کاهـــش و 
قیمت افزایش می یابد که موجب ســـرریز شـــدن آن بـــه کالاهای 
غ خواهد شـــد. در  مصرفی مـــردم مانند شـــیر و گوشـــت و تخم مر
نتیجه بایـــد برای تأمین نقدینگی مورد نیـــاز برای واردات نهاده، 
خ ارز دولتی به صورت  افزایش قیمت فـــروش داخل و افزایش نـــر

همزمان اجرایی شود.
در این مطالعه عنوان شـــده اســـت که بـــا حـــذف ارز ترجیحی، 
رانت ناشی از آن نیز حذف خواهد شد و قیمت تولید محصولات 
پروتئینی و لبنی نیز شـــفاف می شـــود. ضمن اینکه فساد کاهش 
یافتـــه و بازار ســـیاه نیـــز از بین مـــی رود. حـــذف رانت از ایـــن بازار 
فعالیت واسطه گران را از حالت مخرب و مفسده برانگیز به حالت 
مفید و ســـازنده تبدیل می کند. پژوهشـــگران پیشـــنهاد می کنند 
که همزمان با حذف ارز ترجیحـــی از واردات نهاده ها، باید منابع 
حاصل از آن به صورت نقدی در اختیـــار خانواده های کم درآمد 
قرار گیرد تا با یارانه مستقیم نقدی به این خانوارها، دسترسی آنها 

به محصولات لبنی و پروتئینی تسهیل شود.

عضو اتاق بازرگانی 
ایران: ماجرای 
عجیب صادرات 
چیپس ایرانی به 
عراق

علی شریعتی می گوید در بازار عراق تغییر مهمی برای کالاهای ایرانی 
رخ نــداده امــا برخی محصــولات کــه بــا ارز 4۲00 تومانی تولیــد و صادر 

می شدند، کار دشوارتری دارند.
به گزارش ایسنا؛ علی شریعتی اظهار کرد: کالاهای ایرانی در بازار عراق، 
در سطوح مختلف و به شــکلی متنوع صادر می شوند و ما هم در سطح 
دولتی و هم در سطح بخش خصوصی به این کشور صادرات داریم. آنچه 
که معمولا بر عملکرد صادراتی ما به عــراق تاثیر کوتاه مدت می گذارد نیز 
مربوط به عملکرد صادراتی دولت می شود. چه در صادرات میعانات و چه 
در صادرات برق، دولت ما به عراق صادراتی دارد که در ماه های مختلف 
با توجه به شــرایطی که به وجود می آید، امکان ایجــاد تغییر در آمارهای 
صادراتی را دارد اما جز آن، در بازار عراق هیچ اتفاق جدید و مهمی برای 

کالاهای ایرانی رخ نداده و روال کار به طور معمول ادامه دارد.
بــه گفته وی، آنچه که مربــوط به صادرات کالاهــای مصرفی به عراق 
می شــود، در نهایــت مســیر خــود را طــی خواهد کــرد. شــاید در برخی 
ماه های سال مانند فرا رسیدن محرم یا ایام اربعین، محدودیت هایی 
به وجود بیاید اما در نهایت و پس از آن، صادرات ما روال عادی خود را 
طی خواهد کرد. آنچه که در آمار ســال جاری مطرح شده نیز هر چند 
افتی را نشــان می دهــد اما در صورت طی شــدن روال عــادی می توان 

انتظار داشت که تا پایان سال این اعداد جبران شود.
عضو اتاق بازرگانی ایران با اشاره به روند رو به رشد اقتصاد عراق در ماه های 
گذشــته، تصریح کــرد: براوردها نشــان می دهد کــه پول ملی عراق توانســته 
خود را تقویت کند و ارزش این پول در ماه گذشته بیشتر شده و پیش بینی 
می شــود در مــاه جاری نیــز این رونــد ادامه پیــدا کند. از ســوی دیگر رشــد 
اقتصادی عراق نیز ادامه پیدا کرده و همین موضوع بازار این کشور را گسترش 
داده است. برای مثال بحث بلک فرایدی در عراق به شدت مورد توجه قرار 

گرفته و به نظر می رسد بازار خوبی در این حوزه به وجود آمده است.
شریعتی به تغییراتی که در شرایط صادرات برخی کالاهای ایرانی به عراق 
به وجود آمده نیز اشاره کرد و گفت: برای مثال ما به عراق صادرات چیپس 
داشــتیم که این محصول از ســویی 40 درصد از روغن خود را بــا ارز 4۲00 
تومانی تامین می کرد و از سوی دیگر بذر و کود حمایت های کشاورزی در 
تامین ســیب زمینی می گرفت. شبیه به مورد صادرات شیرینی و شکلات 
کستان که با حمایت های ارز دولتی انجام می شد، محصولاتی مانند  به پا
گر قصد صادرات داشته باشند، باید با ارز نیمایی تولید  چیپس نیز حالا ا
کنند که قطعا شرایط شان را تغییر می دهد. از این رو شاید ما همچنان در 
این حوزه ها مزیت صادراتی داشته باشیم اما کار دیگر مانند سابق نیست.
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” آمریــکا در مطالعه  محققــان دانشــگاه “راتگــرز
اخیرشــان اظهار کردنــد، مصرف فیبــر زیاد ممکن 

است به مبارزه با ام اس کمک کند.
به گزارش اس اف، نتایج مطالعه اخیر محققان 
نشان داده مصرف فیبر بسیار به سادگی می تواند 
 Encephalomyelitis(به کند کردن پیشرفت اِم اِس
کمــک   )Multiple Sclerosis یــا Disseminata
، میوه ها،  کند. بهتریــن منابع غذایــی دارای فیبــر

سبزیجات، حبوبات و غلات کامل هستند.
محققان دانشگاه راتگرز می گویند، تحقیقاتشان 
نشــان می دهــد کــه ایجــاد تغییــرات رژیــم غذایی 
می توانــد باعــث کاهش ســرعت ام اس شــود. این 
کــه در دپارتمــان نورولــوژی دانشــکده  مطالعــه 
پزشکی دانشــگاه انجام شد، بر اســاس تحقیقات 
رگانیســم های  رتبــاط بیــن ا کــه ا قبلــی اســت 
گوارش)به عنــوان  میکروســکوپی در دســتگاه 
میکروبیــوم روده شــناخته می شــود( و ام اس را 
مشــاهده کرده بود. محققــان با حرکــت رو به جلو 
در حــال آمــاده ســازی آزمایش هایــی بــا تمرکــز بــر 
تغییرات رژیم غذایی در بیماران انســانی مبتلا به 

ام اس هستند.
ر  Kouichi( اســتادیا  I to (” یتــو ا کوئیچــی  “
عصب شناسی و نویسنده ارشد این مطالعه گفت: 
عــادات غذایــی ناســالم مانند مصــرف فیبــر کم و 
چربــی زیــاد ممکــن اســت در افزایش شــدید ابتلا 
به بیمــاری ام اس در ایالات متحده نقش داشــته 
کــه مــردم فیبــر بیشــتری  باشــد. در کشــورهایی 

می خورند، ام اس بسیار کمتر شایع است.
بر اســاس برآوردها، ام اس، یک بیماری تخریب 
کننده عصبی است که مشخصه آن حمله سیستم 
، نخاع  ایمنی بدن به پوشش محافظ اعصاب مغز
و چشــم اســت و نزدیک به یــک میلیون بزرگســال 

آمریکایی به این بیماری مبتلا هستند.
مطالعات قبلــی متعددی بیــن میکروبیوم های 

روده بیمــاران مبتــلا بــه ام اس و افراد ســالم تمایز 
قائل شــده اند، اما به گفته پروفســور ایتو، همه آن 
پروژه های قبلی به ناهنجاری های متفاوتی اشاره 
، در صورت  کرده اند که تشخیص اینکه کدام تغییر
وجــود بــه طــور خــاص باعــث پیشــرفت بیمــاری 

می شود، تقریبا غیرممکن است. 
محققــان در ایــن تحقیــق که توســط “ســودهیر 
کومار یاداو”)Sudhir Kumar Yadav( رهبری شد، 
از موش های مهندســی شــده با ژن های مرتبط با 
ام اس اســتفاده کردنــد. پــس از آن محققــان این 
کتــری روده و یک  مطالعــه ارتباط بیــن تغییرات با
بیماری شبیه ام اس را که به عنوان آنسفالومیلیت 
خودایمنــی تجربــی)EAE( شــناخته می شــود، 

ردیابی کردند.
کــه ایــن جونــدگان بالــغ و بزرگ تــر  همانطــور 
می شــدند، همزمــان آنســفالومیلیت خودایمنــی 
وده بــه نــام  تجربــی و یــک بیمــاری التهابــی ر
کولیــت ایجــاد می شــد کــه نویســندگان مطالعه با 
مشــاهده ایــن امر بــه افزایــش جذب ســلول های 
التهابی)نوتروفیل هــا( بــه روده بــزرگ و تولیــد 
پروتئیــن ضــد میکروبــی معــروف بــه لیپوکالیــن 

Lcn(۲-۲( اشاره کردند. 

آنها بــه دنبــال شــواهدی بودند که نشــان دهد 
ممکن اســت همــان فرآیندها در انســان هایی که 
مبتــلا به ام اس هســتند اتفاق بیفتــد. در گام بعد 
محققان ســطوح بالایی از لیپوکالین ۲ را در نمونه 
مدفوع بیماران ثبت کرد. این مشاهدات با کاهش 
کتریایــی و همچنین افزایش ســطوح دیگر  تنوع با
نشــانگرهای التهاب روده مرتبط بــود. همچنین، 
کتری هــای شــناخته شــده  محققــان دریافتنــد با
بــرای کاهــش بیمــاری التهابــی روده در مقادیــر 
کمتر در مدفوع بیماران مبتلا به ام اس با ســطوح 

لیپوکالین ۲ بالاتر یافت می شود.
در مجمــوع، ایــن یافته هــا نشــان می دهنــد که 
ســطوح لیپوکالین ۲ مدفوع ممکن است در واقع 
بــه عنوان یــک نشــانگر حســاس برای تشــخیص 
تغییــرات میکروبیــوم روده ناســالم در بیمــاران 
ام اس عمــل کنــد. این مطالعــه همچنین نشــان 
می دهد که پیروی از یک رژیــم غذایی با فیبر بالا 
که قبلًا برای کاهش التهاب روده مناسب شناخته 
شــده بود، ممکــن اســت بــه مبــارزه بــا ام اس نیز 

کمک کند.
 Frontiers in یافته هــای ایــن مطالعــه در مجلــه

Immunology منتشر شده است.
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ول کمک می کند عسل به کاهش قند خون و کلستر
بر اساس یک مطالعه جدید، عسل خام می تواند به کاهش سطح کلسترول 

و قندخون کمک کند.
به گزارش مدیکال نیوز، یک مطالعه جدید نشان می دهد که عسل، بر خلاف 
سایر شیرین کننده ها، ممکن است در واقع برای سلامت قلب و عروق مفید 

باشد.
این مطالعه نشــان می دهد که عسل، به ویژه عســل خام و تک گل، ممکن 

است جایگزین سالم تری برای قندی باشد که مصرف می شود.
کید می کنند که شکر مصرفی خود را با عسل  محققان دانشگاه تورنتو کانادا تا

جایگزین کنید.
برای افرادی که رژیم غذایی ســالمی دارند کــه در آن کمتر از ۱0 درصد کالری 
روزانه از قند تأمین می شود، عســل در واقع فواید قلبی متابولیک را به همراه 

دارد.
این مطالعه مروری بر اثرات عســل در ۱۸ آزمایش تغذیه کنترل شده با ۱۱0۵ 

فرد عمدتاً سالم است.
در مجمــوع، آزمایش ها نشــان داد که عســل گلوکز خون ناشــتا )ســطح قند 
خون با معده خالی(، کلسترول کل و »بد« )LDL( و همچنین نشانگر بیماری 

کبد چرب را کاهش می دهد. آنها همچنین دریافتند که عسل نشانگرهای 
التهاب را افزایش می دهد.

در حالی که انواع قندها با مشکلات مربوط به متابولیک قلبی مرتبط 
هستند و عسل ۸0٪ قند دارد، نویسندگان این مطالعه پیشنهاد می کنند 

که عسل ممکن است در دسته بندی خاص خود قرار داشته باشد و به 
عنوان یک غذای سالم ارزش توجه ویژه را داشته باشد.

محققان دریافتند که عســل خام و عســل تک گل بیشترین فواید 
متابولیک قلبی را دارند.

کثر شــیرین کننده هــا، قدرت شــیرین کنندگی عســل  برخــلاف ا
منحصراً از قندهای معمولی مانند فروکتوز و گلوکز ناشی نمی شود.
دکتر »تاوســیف احمد خان«، یکی از نویســندگان این مطالعه، 
می گویــد: »حــدود ۱۵ درصد عســل از ده ها قند کمیــاب به عنوان 

مثال، ایزومالتولوز، کوجی بیوز، ترهالوز، ملزیتوز و غیره تشکیل شده 
است که نشــان می دهد مزایای فیزیولوژیکی و متابولیکی 

زیادی از جمله بهبود پاسخ گلوکز، کاهش مقاومت 
کتری های به انسولین، و افزایش رشد با

مرتبط با یک روده سالم را داراست.«
وی در ادامه افزود: »همچنین عسل

حاوی بسیاری از مولکول های زیست فعال از جمله پلی فنول ها، فلاونوئیدها 
و اســیدهای آلی اســت که دارای مجموعــه ای از خــواص دارویــی از جمله اثر 
آنتی بیوتیکــی، اثــر ضــد ســرطانی، اثر ضــد چاقــی، محافظــت در برابر آســیب 

رادیکال های آزاد و کاهش التهاب و غیره هستند.«
محصولات عسل اغلب پاستوریزه می شوند اما عسل خام این طور نیست.

عســل خــام دارای مجموعــه ای از مــواد مغــذی از جملــه بســیاری از آنتــی 
کسیدان ها است که ممکن است با پاستوریزه شدن مقدار آنها کاهش یابد. ا

مطالعه حاضر نشان داد که عسل خام تأثیر مثبتی بر گلوکز ناشتا دارد.
عسل تک گل عسلی است که منحصراً از شهد جمع آوری شده توسط زنبور 

عسل از یک نوع گیاه به دست می آید.
محققــان دریافتند که عســل های تک گل باعــث کاهش کلســترول LDL و 
کلسترول کل و همچنین تری گلیسیرید ناشتا می شود. همچنین سطح گلوکز 

ناشتا را هم کاهش می دهد.
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یک مطالعه نشــــان داد که یک رژیم غذایی 
پرچــــرب ممکن اســــت باعــــث پاســــخ درد به 
ک شــــود، اثری که در  محرک هــــای غیر دردنا

چاقی و دیابت مشاهده می شود.
، محققــــان به طور  به گزارش مدیــــکال نیوز
مداوم در حال کشف داده های جدید در مورد 
چگونگی تأثیر رژیم غذایی بر بدن هســــتند. 
یکــــی از زمینه های مورد علاقه این اســــت که 
چگونــــه رژیم هــــای غذایی پرچرب بــــه درد و 

پاسخ های التهابی منجر می شوند.
نتایــــج مطالعه جدیــــد نشــــان می دهد که 
رژیم های غذایی پرچرب می توانند پاسخ های 
ک القا کنند،  درد را به محرک های غیردردنــــا
اثر مشابهی که ممکن اســــت در افراد چاق یا 

دیابت نوع ۲ دیده شود.
این یافته هــــا احتیاط را در مــــورد رژیم های 
غذایی پرچرب و اینکه چگونه ممکن اســــت 

منجر به درد مزمن شوند، افزایش می دهد.
رژیم غذایی افراد برای عملکرد بهینه بدن به 

حداقل مقداری چربی نیاز دارد.
لیپیدها به بــــدن اجازه می دهنــــد انرژی را 
ذخیره کند و به محافظت و ســــاختار سلولی 
کمک کند. با ایــــن حال، چربــــی بیش از حد 
می تواند منجر به مشــــکلات بالقوه شــــود. به 
عنوان مثال، مصرف بیش از حد چربی اشباع 
شــــده می تواند خطر بیماری قلبی را افزایش 

دهد.
محققــــان مطالعــــه حاضر بــــه رابطــــه بین 
رژیم هــــای غذایی پرچرب و پاســــخ درد بدن 

علاقه مند بودند.
آنها خاطرنشــــان کردند که تحقیقات قبلی 
نشان داده است که رژیم های غذایی پرچرب 
می تواند حساســــیت درد را افزایش دهد. اما 
آنها می خواســــتند ببیننــــد که آیــــا رژیم های 
کنــــش درد را به  غذایی پرچــــرب می توانند وا

. ک القا کنند یا خیر محرک های غیردردنا

محققــــان ایــــن مطالعــــه را بــــا اســــتفاده از 
گروه هایــــی از موش هــــا انجــــام دادنــــد که با 
رژیم هــــای مختلــــف تغذیــــه می شــــدند. آنها 
به برخــــی از موش ها رژیم غذایی اســــتاندارد 
دادند، در حالی که برخــــی دیگر رژیم غذایی 
پرچرب را طی ۸ هفته دریافت کردند. در این 
بازه زمانی، موش هایی که رژیم غذایی پرچرب 
داشــــتند، مبتــــلا به چاقــــی یا هیپرگلیســــمی 

نشدند.
موش هایی که رژیم غذایی پرچرب دریافت 
کردند، پاسخ مکانیکی آلودینیا بسیار بالاتری 

داشتند. آلودینیا شــــامل تجربه درد در پاسخ 
ک است. به محرک های غیر دردنا

»مایکل برتون«، سرپرســــت تیــــم تحقیق از 
دانشگاه تکزاس، در این باره توضیح می دهد: 
»این مطالعه نشــــان می دهد که شــــما برای 
تحریک درد نیازی نیست چاق باشید. نباید 
حتماً دیابت داشــــته باشــــید. اصلًا نیازی به 

آسیب شناسی یا جراحت ندارید.«
او ادامــــه داد: »خــــوردن یک رژیــــم غذایی 
پرچرب برای مدت کوتاه کافی است که منجر 

به بروز دردهای مزمن شود.«
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تغذیه

وز  رژیم غذایی چرب منجر به بر
دردهای مزمن می شود
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یک مطالعه نشان می دهد »گرسنگی پروتئینی« می تواند باعث پرخوری 
غذاهای بسیار فرآوری شده و چاقی شود.

، محققان ارتبــاط بین مصرف پروتئیــن و دریافت  به گــزارش مدیکال نیــوز
کالری را بررسی کردند.

آنها ارتباطی بین مصرف کمتر پروتئین و دریافت کالری بیشــتر از چربی ها 
و کربوهیدرات ها پیدا کردند که ممکن است خطر چاقی را افزایش دهد.

چاقی با برخی از علل اصلی مرگ زودرس و قابل پیشگیری از جمله بیماری 
قلبی، سکته مغزی، دیابت نوع ۲ و سرطان مرتبط است.

برای اولین بار در سال ۲00۵، فرضیه اهرم پروتئین )PLH( مطرح شد. این 
گر نیاز بدن به مصرف پروتئین برآورده نشود، مصرف  نظریه بیان می کند که ا
چربی و کربوهیدرات افزایش می یابد و با کاهش سیگنال های سیری، مصرف 

غذا را افزایش می دهد.
مطالعات نشان داده است که با کاهش دریافت درصد انرژی از پروتئین در 

رژیم غذایی، نرخ چاقی افزایش یافته است.
اخیراً محققان داده های ســلامت جمعیت را برای درک رابطه بین مصرف 

پروتئین و چاقی تجزیه و تحلیل کردند.
آنها بــه ارتباط بین دریافت پروتئیــن کمتر در اولین وعــده غذایی در روز و 

دریافت کلی غذا در طول روز پی بردند.
محققان داده های حاصل از بررسی ملی تغذیه و فعالیت بدنی ۲0۱۲-۲0۱۱ 
از اداره آمار استرالیا را تجزیه و تحلیل کردند که شامل داده های ۹۳4۱ نفر با 

میانگین سنی 46.۳ بود.
آنها همچنین خاطرنشــان کردند کســانی کــه در اولین وعــده غذایی خود 
پروتئیــن کمتــری مصــرف کردند، غذاهای بســیار فراوری شــده بیشــتری در 

طول روز مصرف کردند.
«، نویســنده مطالعــه و رئیس بخــش تغذیه  پروفســور »دیویــد راوبنهایمــر
از دانشــگاه ســیدنی اســترالیا، گفت: »مطالعه ما نشــان می دهد که خوردن 
، منجر به مصــرف بیش از حد  وعده هــای غذایــی کم پروتئیــن در اوایــل روز

انرژی )چربی و کربوهیدرات( می شود.«
گرچه افرادی که صبحانه های کم پروتئین مصرف  وی در ادامه می افزاید: »ا
می کنند، تمایل دارند بعد از آن وعده های غذایی پروتئین بیشتری )در ناهار 
و شام( انتخاب کنند، اما آن ها کاملًا شروع کم پروتئین را جبران نمی کنند.«

به گفته محققان، پروتئین ســرعت هضم و جذب قندها و کربوهیدرات ها 
را از غذاهایمــان کاهش می دهــد، درحالی کــه چربی نیز همیــن کار را انجام 
گر صبحانه ای بخوریم که سرشار از غذاهای بسیار فرآوری شده یا  می دهد. ا

شیرین باشد، آن غذاها را به سرعت هضم و جذب می کنیم.
در نتیجــه ســطح انســولین مــا بــه ســرعت بــالا مــی رود و باعــث می شــود 
( را خیلی ســریع از خــون خــارج کنند، کــه منجر  گلوکــز ســلول های مــا قنــد )
بــه کاهش ســریع ســطح قنــد خــون می شــود و می تواند باعــث شــود دوباره 
گر  احســاس گرســنگی کنیم و ایــن وضعیت اشــتها را تحریک می کنــد، حتی ا

»واقعا گرسنه« نباشیم.
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وتئین به پیشگیری از چاقی کمک می کند پر صبحانه پُر
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یکــی از مولفــه هــای بســیار مهــم در امــر توســعه 
صــادرات تحــول در صنعــت بســته بندی اســت. هر 
چقدر میزان سرمایه گذاری در این صنعت در جهت 
بهبود و تحول بســته بندی محصولات و اســتفاده از 
آخرین دســتاوردها و فناوریهــای روز دنیا در صنعت 
بســته بنــدی بیشــتر باشــد حضــور موفــق در عرصه 

صادرات نیز با کیفیت بهتری اتفاق می افتد.
واقعیت انکارناپذیر اینست که در حال حاضر بسته 
بندی های ما هنوز آمادگی حضــور در بازار پر رقابت 
کارآمد و قدیمی  جهانی را ندارد. تجهیزات فرسوده و نا
بسیاری از واحدهای تولیدی بسته بندی را نمی توان 
نادیده گرفت. برای اینکه صنعت غذای ما بتواند در 
بازارهای بین المللی رقابتی موفق داشــته باشد نیاز 
مبرم به ارتقاء ســطح کیفی بســته بندی و تجهیز به 
فناوری های روز دنیا دارد. باید تجهیزات مدرن وارد 
واحدهای تولیدی ما شود که طبیعتا برای تحقق این 

مهم به نقدینگی نیاز است.
ضمــن اینکه عــلاوه بــر تجهیــزات، آمــوزش و ارتقاء 
ســطح دانش و به روز بــودن، از ضروریــات جهش در 

این حوزه است.
ضعف ما در صنعت بسته بندی منجر شده به این 
که زعفران ایرانی که به اسپانیا صادر می شود در این 
کشور بسته بندی و به عنوان یک برند اسپانیایی روانه 

بازارهای جهانی شود. حقیتی تلخ و تامل برانگیز.
اینکه ما در حوزه بســته بندی هنوز نتوانســته ایم 
گزیــر بــه واردات مواد و  به خودکفایی برســیم مــا را نا
تجهیزات بسته بندی می کند. از طرفی نرخ ارز قطعا 
بــر واردات این مواد اثــر می گــذارد و تولیدگنندگان و 
فعــالان صنعت بســته بنــدی را تحت فشــار قــرار می 

دهد.
متاسفانه بسیاری از تولیدکنندگان در دوران تحریم 
دستگاههای مستهلک چینی را وارد کشور کردند که 

طول عمر بسیار پایین و کیفیت ضعیفی دارند. 
چرا کشــور ما نتواند خــود، دســتگاههای موردنیاز 
بسته بندی نوین را با هزینه بسیار کمتر مونتاژ کند؟ 
در اینصورت نه تنها هزینه های تولید کاهش می یابد 
از خروج ارز از کشــور نیز جلوگیری می شود. به علاوه 
گر تولیدات ما به بســته بندی اســتاندارد و فناوری  ا
نوین مجهز شــود تــوان رقابت بیســتری بــا تولیدات 
کشــورهای اروپایی و آمریکایــی در بازارهــای جهانی 

خواهد داشت.
اســتفاده از فناوری های نوآورانه در صنعت بســته 
بندی نوعی احتــرام به حقوق مصرف کننده اســت. 
بویژه در دنیای امروز که با رشد وسایل ارتباط جمعی 
مردم با سهولت بیشتری به تکنولوژی های روز دنیا 
و بســته بندی های نویــن و جذاب دسترســی دارند 

باید تولیدکنندگان یک رقابت جدی را در جهت رشد 
و گسترش فناوری در این صنعت در پیش بگیرند. 

• دکتر مهدی کریمی تفرشی
ابریشم  جاده  کارهای  و  کسب  کارگروه  رئیس 
مدیره  هیات  رئیس  یونسکو،  ملل-  سازمان 
کشور،  کنندگان محصولات غذایی  تعاونی تولید 
اتحادیه تعاونی های توزیع  رئیس هیات مدیره 
و فروش محصولات غذایی، رئیس هیات مدیره 
کا  گلها و هلدینگ آل ام  مجتمع صنایع غذایی 
تی )MKT GROUP(،  نائب رئیس  هیات مدیره 
انجمن علوم و فناوری غلات ایران،  عضو هیات 
کشور،  کانون انجمن های صنایع غذایی  مدیره 

کارآفرین برتر جهان اسلام

بهروز مرادی در بازدید از شرکت مارگارین با اشاره به 
کرد:  مارگارین باید  قدمت طولانی مارگارین تصریـــح 

همچنان ماندگار و پرافتخار باشد.
به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا، به نقل از مدیریت 
ارتباطـــات و اطلاع رســـانی، دکتـــر بهـــروز مـــرادی در 
کـــه مجتبی حائری معـــاون مالی  جریـــان این دیدار 
و ســـرمایه گذاری گـــروه توســـعه ملـــی وی را همراهی 
می کـــرد، پـــس از نشســـتی بـــا حضور اعضـــای هیأت 
مدیره و تقوایی سرپرست شرکت مارگارین از خطوط 

تولید این شرکت بازدید به  عمل آورد.
همچنین مدیرعامل شـــرکت توسعه صنایع بهشهر 
پـــس از حضـــور در خطـــوط تولیـــد در نشســـتی بـــا 
حضـــور تمامی مدیران مارگارین به بحث و گفت وگو 

پرداخت.
دکتر مرادی با اشـــاره بـــه ارایه دیدگاه هـــای مدیران 

بخش های مختلف در خصوص روند فعالیت شرکت 
افزود: مارگارین با ۷0 ســـال ســـابقه و به عنوان اولین 

تولیدکننده این حوزه از افتخارات کشور است.
وی با بیان پیشـــگامی و خوشنامی مارگارین تصریح 
کـــرد: بـــا ایـــن عناوین شایســـته، ضـــروری اســـت که 
مارگاریـــن همچون گذشـــته پایدار و درخشـــان باقی 
گـــر اورهـــال و بازســـاری و نوســـازی انجام  بمانـــد  و ا
می شـــود برای این اســـت که همچنان جزو اولین ها 

باشیم.
دکتـــر مـــرادی ادامـــه داد: بایـــد در همـــان جایـــگاه 
کـــه قـــرار داشـــتیم باقـــی بمانیم و ســـهم  و رتبـــه ای 
قدرتمندی را در بازار از آن خود کنیم تا فاصله با رقبا 

کمتر شود.
مدیرعامـــل شـــرکت توســـعه صنایـــع بهشـــهر اظهار 
داشـــت: مارگارین از نظر موقعیت جغرافیایی دارای 

شرایط منحصر به فرد و استراتژیک است ضمن آنکه 
دارای تجهیزات و امکاناتی اســـت که کمتر شرکتی از 
ایـــن تکنولوژی برخوردار اســـت؛ بنابرایـــن جا دارد با 
برنامه ریزی و درایت و ثبت رکورد در تولید، خستگی 

را از تن همه بیرون کند.

تحول فناورانه در صنعت بسته بندی احترام به حقوق مصرف کننده

باشــــد پرافتخــــار  و  مانــــدگار  همچنــــان  بایــــد  مارگاریــــن 
مدیرعامل شرکت توسعه صنایع بهشهر: 
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مشتری مداری و 6 اصل طلائی 
در ایجاد فرهنگ مشتری مداری

 تهیه و تنظیم:
محمدرضا فرساد

مدیر ناحیه مرکز و تهران بزرگ 

کــه ســازمان ها تــلاش  حــدود ۲0 ســال اســت 
میکننــد تــا عملکــرد خــود را بــا مفهــوم مشــتری 
وز  مــر تــا بــه ا مــا  مــداری هماهنــگ نماینــد ا
CMO-( طبــق گــزارش شــورای عالــی بازاریابــی
COUNCIL( تنهــا ۱4 درصــد از ســازمان ها ، 
مشــتری مــداری را مبنــای کار خــود قــرارداده ، و 
تنها ۱۱ درصد از آنها باور دارند که مشــتریان شان 

با ارائه چنین تصویری موافق خواهند بود. 
حال پرسش این است اهمیت مشتری مداری 

در چیست؟
امــروزه حجــم بــالا و ســرعت تبــادل اطلاعــات 
مرتبــط بــا مشــتری ، ســازمان ها را در خــود غــرق 
ساخته است اما رایج ترین و شاید بزرگترین مانع 
بــر ســر راه ، عملکــرد مبتنــی بــر مشــتری مــداری 
سازمانی است هنوز هم بیشتر سازمان ها غالبا بر 
مبنای تمرکز بر محصول و فروش عمل مینمایند 
و مشــتری مــداری تنهــا در بخش هــای خاصی از 
قبیل بازاریابی در اولویت قرار میگیرد برای پیاده 
ســازی و اجــرای یــک اســتراتژی مشــتری مداری 
ســازمان ها باید دارای فرهنگــی هماهنگ با این 
مســئله داشــته باشــد لــذا بــرای ایجــاد فرهنــگ 
مبتنی بر مشــتری مداری لازم اســت ســازمان ها 
نکات زیر را در نظر داشــته باشــند و بر اساس آن 

عمل نمایند. 
۱. همدلی با مشتری

واژه همدلــی عبارتــی اســت کــه کمتر ســازمانی 
از فضــای واقعی آن باخبــر می باشــد و کمتر آن را 
بــه کار میبنــدد همدلــی در اصل عبارت اســت از 
توانایی تشخیص نیازهای عاطفی مشتری و درک 
دلایل وجود آنها و البته پاسخگویی مناسب و کار 
آمد بــه این نیاز ها می باشــد. و در این زمینه باید 
کتفا نکرده و آن را  مدیران شرکتها به شعار دادن ا

سرلوحه کار خود قرار دهند .
۲. استخدام نیروهای آشــنا با فرهنگ مشتری 

مداری

لازم اســت ســازمان ها از ابتــدای تعامــل بــا 
کارمندان بالقوه ، مشــتریان و نیاز هــای آنان را در 
نظر گرفته و این مــوارد را به عنــوان اولویت کاری 
کارمندان خود قراردهند و در انجام مصاحبه های 
استخدامی سوالاتی برای سنجش میزان مشتری 
مداری آنها به عمل آید که این کار برای اطمینان 
از هماهنگی آنها با تفکر مشتری مداری می باشد 
و ایــن موضــوع اهمیــت مشــتری مــداری را در 
ســطوح مدیریتــی بــه نیروهــای تــازه وارد انتقال 

می دهد. 
۳. دسترسی تمام کارکنان به سوابق و تعاملات 

مشتریان 
بــرای اینکه کارمنــدان بتوانند خــود را با نگرش 
مشتری مداری هماهنگ سازند لازم است تا همه 
آنها انتظارات و خواســته ها و نیازهای مشــتریان 
سازمان را درک کنند و شرکت ها باید دیدگاه های 
مشــتریان را در دســترس تمامــی کارکنــان خــود 
قــرارداده تا دسترســی به بازخوردهای مشــتریان 
را فقط به بخش فروش و بازاریابی محدود نکرده 
و بســتری فراهــم گــردد تــا تمامــی قســمت های 
ســازمان به ســوابق تعاملات مشــتری دسترســی 

داشته باشند. 
4. سهولت تعامل مستقیم با مشتریان

لازم اســت ســازمان ها ، روش هایــی را اتخــاذ 
کنند تا کارمنــدان بخش های مختلــف بتوانند با 
مشــتریان شــرکت به طور مســتقیم و بی واســطه 
تعامــل داشــته باشــند بــه ایــن ترتیــب هریــک از 
کارکنان به ســهم خــود به شــکلی مســتقیم و غیر 
مســتقیم در زمینــه مشــتری مــداری بر مشــتری 
تاثیر خواهند گذاشــت بنابراین تک تک کارکنان 
میتواننــد از مزایــای تعامل با مشــتریان بهره مند 
گاهــی از  شــده و در جهــت درک بهتــر آن هــا و آ

موفقیت ها و چالش های شان حرکت کنند. 
۵. ایجاد ارتباط بین عملکرد کارکنان و فرهنگ 

مشتری مداری 

گر  ا
مدیران از نحوه 

عملکرد خــود و تاثیر آن بر 
فرهنــگ مشــتری مــداری 

و نتایجــی کــه ازآن حاصــل خواهــد شــد ، اطــلاع 
کافــی داشــته باشــند انگیــزه و ابزارهــای لازم را 
بــرای ترویج چنیــن فرهنگی در اختیــار خواهند 
داشت بنابراین سازمان ها باید اطمینان داشته 
باشــند که بین عملکرد کارکنــان و نتایج فرهنگ 
مشــتری مداری ارتباط برقــرار نمــوده آن را بطور 
مدام دنبــال کننــد. بنابرایــن اثبات میگــردد که 
گر کارمندان احساس خوبی نسبت به مشتری  ا
مداری داشــته باشــند این حس به مشــتری نیز 

انتقال می یابد. 
6. جبران خسارت مشتری 

ســازمان ها بایــد از طریــق قــوت بخشــیدن بــه 
مشتری مداری برنامه ای را پیاده کنند که نسبت 
به جبران خسارت و پرداخت غرامت به مشتریان 
را در راس کار قــرار دهنــد تا به مشــتری اطمینان 
داده شود در صورتیکه خســارتی از بابت معامله 
و ارتباط به آنها وارد شود جبران خواهد شد این 
اســت که مشــتری بــا خیــال آســوده و فــراغ بال و 
اطمینان خاطر از آن سازمان یا شرکت از خدمات 
و یــا فروش بهــره خواهند برد که این امر ســود دو 

طرف را تضمین می نماید. 
و زمانیکه یک برنامه جبران خسارت و پرداخت 
غرامت از طرف شرکت به مشــتریان پیاده سازی 
میگردد. این امر معرف نگرش غالب بر این شرکت 
و علامت آن اســت کــه موفقیت مشــتری و حفظ 
او را بــر کســب درآمــد بیشــتر ارجــح میدانــد ایــن 
برنامه هــا نه تنهــا تعامل کارمندان با مشــتریان را 
به شــیوه ای ملمــوس اجرایی می کنــد بلکه همه 
راملــزم می کند تــا در راســتای هدفی مشــترک که 
همان پیاده ســازی فرهنگ مشــتری مــداری در 

کلیه سطوح و سازمان است ، گام بردارند .
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لطفا هزینه اشتراک را به حساب بانک تجارت به شماره 0290354781 و یا شماره کارت 5859831128750907 
بنام آقای دکتر محمد حسینی واریز و فیش واریزی همراه با فرم اشتراک تکمیل شده را به دفتر مجله فاکس نمایید.

توجه : هرگونه تغییر آدرس را سریعا به دفتر مجله اطلاع دهید.

آدرس: تهران، بزرگراه رسالت، خیابان استاد حسن بنا شمالی، خیابان شهید ابن علی، پلاک 36، زنگ 3
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اولین نشریه تخصصی صنایع غذایی ایران              

اشتراک 3 ماهه
تهران 195000 )یکصد و نود و پنج هزار( تومان
شهرستان 210000 )دویست و ده هزار( تومان

اشتراک 6 ماهه
تهران 390000 )سیصد و نود هزار( تومان

شهرستان 420000 )چهارصد و بیست هزار( تومان 
اشتراک یک ساله

تهران 780000 )هفتصد و هشتاد هزار( تومان
شهرستان 840000 )هشتصد و چهل هزار( تومان
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